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Adolescenţi pe mare
Această mare e acoperită de adolescenți
care învaţă mersul pe valuri, în picioare,
mai sprijinindu-se cu brațul de curenți,
mai rezemându-se de-o rază țeapănă de soare.

Eu stau pe plaja-ntinsă, tăiată-n unghi perfect
şi îi contemplu ca la o debarcare.

O flotă infinită de yole. Şi-aştept
un pas greșit să văd sau o alunecare

măcar pân’ la genunchi în valul diafan
sunând sub lenta lor înaintare.

Dar ei sunt zvelţi şi calmi, şi simultan
au şi deprins să meargă pe valuri, în picioare.

Nichita StăneScu

Din poezia închinată mării

Casa Cu felinar roşu

Îndemnat să intru în viaţa politică românească, 
de cei care îmi vor doar „binele”, mă gândesc 
cum ar suna declaraţia mea de avere, dacă aş 

primi. Cred că astfel: sunt un om bogat; am fost 
crescut de un părinte care m-a convins repede că un 
bărbat adevărat trebuie să moară la locul și pe vorba 
sa, și am fost educat de o mamă care m-a îndemnat 
mereu să nu uit, că suprema smerenie e să poți să 
spui „iartă-mă!”.

L-am cunoscut pe Radu Beligan şi am stat la 
un scaun distanţă de dânsul pe scenă. Am amintiri 
cu Adrian Păunescu, care mi-a relevat că poet con-
sacrat eşti doar atunci când primeşti o scrisoare din 
străinătate şi pe plic, în loc de adresă, e scris doar 
numele tău. Am stat la taifas, din amiază până în 
amurg, cu Gheorghe Leahu. Şi de la el ştiu că a fi 
îngropat nu e totuna cu a muri. „Sunt atâţia oame-
ni „morţi” neanunţaţi, dragă Vasile, care totuşi se 
mişcă, vorbesc zgomotos, se răţoiesc în fel şi chip, 
împing şi se împing şi, cu toate că dispun de acte în 
regulă ca de fiinţe nedecedate, semenii lor i-au uitat 
şi-i ignoră cu mult timp înainte să le apară ferparul 
la mica publicitate”.

Am băut vin bisericesc cu Sebastian Papaiani şi 
m-am îmbogăţit aflând că cine e zgârcit cu sufle-
tul său e un nenorocit. Vorbind cu George Motoi, 
am înţeles că nu există vârstă care să împiedice 
un bărbat să iubească o femeie frumoasă. Am în-
nodat dorul de tradiţii cu Tudor Gheorghe şi i-am 
stat alături pe scenă lui Ion Caramitru. Am debu-
tat la Teatrul de Comedie, încurajat de Ion Coco-
ra, şi am primit, în cabină, felicitările lui Claudiu 
Bleonţ. L-am jucat pe Goldoni, pe scena Teatrului 
Naţional din Tirana, la scurt timp după ce am dat 
viaţă doctorului din „Mincinosul”,  pe scena Tea-
trului Oleg Danovski din Constanţa. I-am ascultat 
recitând în clinchet de pahare pe Petre Stoica şi Da-
mian Ureche. Am fost oaspetele Arhimandritului 
de venerată amintire Arsenie Papacioc, care mi-a 
dezvăluit - dar preţios - că în umbra tristeţii se clo-
cesc ouăle Diavolului. Am închegat dialoguri emer-
gente cu Valentin Uritescu, cu prietenii mei, Eugen 
Cristea şi Diodor Nicoară, cu Vladimir Jurăscu şi 
cu Cezara Dafinescu - Cezara, Cezara cea frumoasă 
ca o prinţesă polonă! -, şi cu mulţi, mulţi alţi oameni 
care nu vor muri odată cu umbra lor. Am fost primit 

de Ovidiu Papadima în biroul său de acasă, însoţit 
fiind de maestrul Hristu Cândroveanu, omul care 
mi-a susţinut debutul editorial la 27 de ani, iar la 45, 
versurile mele apăreau în volum la Paris, tălmăcite 
măiastru de Nicolas Trifon. Am cântat melodii din 
sud cu Teohar Mihadaş şi sunt dator cu recunoştinţă 
maestrului Cornel Ungureanu, care mi-a susţinut 
obţinerea cetăţeniei literare.

Da, sunt bogat! Sunt bogat și pentru că pot       
scrie acestea toate, în tihna catifelată a casei mele 
din munţii Zarand, unde în pomii parcului ronţăie 
liniștea frunzarului veveriţele. Deasupra creștetului 
meu, zumzet melodios de albine pe care omul nu 
le-a putut domestici. Târziu, mugetul cerbilor 
și, în răstimpuri, cântecul cocoşilor sălbatici. În 
înălțimi, cântecul mierlei înfioară pacea pădurilor, 
cu delicateţea cu care o pană încreţeşte oglinda 
apei. Dincolo de poarta casei, pârâul coborând spre 
marea cea mare lasă fâșii de umbră peste păstrăvi. 
E atâta pace departe de oameni...

Da, sunt un om bogat! Prea bogat pentru a intra 
în casa cu felinar roşu a politicii româneşti.

Vasile TODI

Preşedinte fondator: Vasile TODI

Însemnări În Dobrogea  l Însemnări În Dobrogea   l Însemnări În Dobrogea

Îmi număr iarăşi paşii pe ţărmul Mării Ne-
gre, loc de refugiu pentru anii tinereţii, 

ai neştiinţei şi naivităţii. Mă ascund în locul 
ştiut, sub stabilopozii răsturnaţi întocmai gân-
durilor mele sucite, la adăpost de privirile in-
discrete ale oamenilor şi ţipetele stridente ale 
pescăruşilor vicleni. Şed pe piatra arsă de soare 
şi scăldată de valurile nestăpânite, lăsându-mi 
tălpile goale în voia apei, mereu în ceartă cu 
mine. Ai ochii negri, mare întunecată! Şi glasul 
nu îţi amuţeşte niciodată! Cum nici mie gura 
nu îmi tace, şi nici stiloul pe hârtie... Sunt peste 
2800 de ani de când corăbiile greceşti cu negus-
tori, ostaşi şi marinari au debarcat pe malul tău 
şi te-au botezat Axaina - albastru întunecat. 
Te-au cunoscut şi nu au mai vrut să plece, lăsând 
Marea Egee şi coasta de sud a Pontului Euxin în 
urmă, înălţându-şi pe stâncile tale cetăţi – por-
turi. Odessos (Varna), Apollonia, Callatis, Tomis, 
Histria, Argamum, iar pe cursul Dunării, Aegys-
sos (Tulcea) şi Axiopolis (Cernavodă) s-au ridicat 
în soarele arzător al Dobrogei, ţinutul plin de le-
gende şi mistere nedezlegate. Nedesluşite îmi sunt 
şi mie şoaptele lui Alexandru cel Mare, care şi-a 
întins imperiul până la Dunăre, fără să te întrebe, 
mare întunecată… Nici Burebista nu ţi-a povestit 

nimic despre planurile lui, când a trasat cu băţul 
pe nisip harta cetăţilor greceşti de pe malurile tale, 
porturi înglobate în statul dac. Nu ţi-au spus nimic 
nici hunii, când au invadat teritoriul, distrugând 
aşezările locului. Îţi mai aminteşti flăcările înalte şi 
fumul gros care a cuprins Tropaeum, Ulmentum, 
Callatis şi Histria, şi tânguirile asupriţilor când te 
chemau în ajutor?! Ţi-au ars amintirile sau le-ai 
îngropat în nisipul fierbinte, să le faci uitate până 
la zori? Nu îmi spui nimic, mare învolburată! Te 
tângui şi tu, ca orice călător care îţi calcă pragul, 
spunându-şi necazurile şi păsul. Ai văzut multe şi 

ai pierdut toate şi nimic, întocmai fratelui tău, 
cerul albastru. Şi tu, şi întinderea nesfârşită 
aţi fost martorii înfrângerii de la Turtucaia, în 
1916, când am pierdut Dobrogea, iar ostaşii 
măcelăriţi de armata bulgară îşi numărau in-
testinele cu degetele pline de sângele vărsat 
pentru politica de extindere teritorială. Cinci 
ani mai târziu, Antanta i-a răzbunat, lovind 
Bulgaria în moalele capului şi redând Dobro-
gea României. La câte bătălii şi câte victorii 
nu ai fost tu părtaşă fără voie, Axaina!… Câte 
mi-ai spune şi acum din mărturisirile pe care 
le asculţi pe înserat de la cei care îşi numără 
paşii pe malul tău, câte destăinuiri de iubiri şi 
planuri de viitor măreţe! Râzi în sinea ta şi îţi 
mesteci între fălci valurile reci şi speranţele 
trecătorilor. Îmi îngâni vorbele şi tremuri uşor 

când te lovesc cu tălpile goale, dar nu spui nimic 
mai mult. Şi tac şi eu. De ce să îţi stăvilesc pofta 
nebună de a afla toate şi de la oricine, oricând?! Nu 
te cred, mare neastâmpărată! Nu cred în valurile 
tale şi nici în nisipul umed cu scoicile lui arse de 
soare. Dar te fac părtaşa gândurilor mele nerostite, 
îmi las pletele în bătaia vântului să îmi plângă pe 
umeri şi aştept să îţi reverşi valurile înspumate 
peste trupul meu întins pe stabilopozii tăcuţi ca şi 
mine. Să taci, mare binecuvântată, iar eu să te as-
cult la nesfârşit!

Diana MIHAI

Constanþa începutului de secol XX 
Piaþa Ovidiu - Moscheea
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„Popor din Banat, trezeşte-te!" - Sever Bocu <

 oaia de 
Caransebeº

Gugulanii gândesc pozitiv

Banatul Caransebeș încearcă să tranșeze de 
la București calificarea în etapa următoare 

a play-off-ului numărul II. Andrei Laza şi colegii 
vor înfrunta CSM-ul cu maximum de concen-
trare, însă nu cu foarte mare presiune. „Rezultatul 
de acasă ne dă posibilitatea să jucăm mai relaxat, 
vrem să avem un joc bun şi dacă ne vom concentra 
pe final de set printr-o apărare bună şi să punem 
mingea jos, eu zic că vom învinge CSM-ul. Nu 
avem niciun jucător accidentat sau cu probleme 
medicale. Trebuie să ținem cont și de faptul că 
jucăm în deplasare, dar trebuie să gândim pozitiv 
și să ne facem jocul”, a precizat antrenorul Valen-
tin Pereu. „Mergem motivați să încheiem prima 
fază din play-off-ul II la București. Am încer-
cat să remediem ceea ce n-a mers în jocul de la 
Caransebeș și sperăm să ne ridicăm la nivelul jo-

cului ca în meciurile pentru locurile 5-6, să putem 
rămâne pe 5, astfel prinzând o cupă europeană”, 
ne-a declarat căpitanul de echipă, Andrei Laza. 
Conform Regulamentului Federației Române de 
Volei, în prima fază a play-off-ului numărul II, se 
joacă pe sistemul două meciuri din trei, adică cine 
obține două victorii este calificat în faza a doua. 
Astfel, dacă Banatul reușește victoria se va lupta 
în faza a doua cu echipa câștigătoare dintre lo-
curile 6 și 7 pentru consolidarea poziției 5 în cla-
samentul final, ceea ce va da dreptul participării în 
cupele europene. Dacă gugulanii vor fi învinși la 
București, atunci va fi egalitate 1-1 la victorii şi vor 
mai avea o șansă, acasă, în cadrul meciului decisiv.

Cornelia VlAICu

În memoria Preasfinţitului Emilian Birdaş

Primarul Caransebeșului, Marcel Vela, 
alături de importante fețe bisericești, pre-

cum Înaltpreasfințitul Andrei, Mitropolitul Clu-
jului, Înaltpreasfințitul Timotei, Arhiepiscopul 
Aradului și Preasfințitul Lucian au plantat un nuc 
în curtea Episcopiei Caransebeșului, în memo-
ria celui care a fost primul ierarh al reînființatei 
Episcopii a Caransebeșului, Preasfințitul Emi-
lian Birdaș, de la moartea căruia s-au împlinit 
20 de ani. „Preasfințitul Emilian Birdaș avea 
obiceiul să scrie, să stea, să primească mireni și 
preoți, să se sfătuiască despre viitorul episcopiei 
sau despre planurile viitoarei catedrale sub un 
nuc. Simbolul nucului și al tradiției continuității în Episcopia Caransebeșului le-am împlinit 
aici, cu bucurie, împreună cu cei trei ierarhi pentru că Episcopia își respectă tradițiile”, a pre-
cizat  Marcel Vela.

Maria BArTIk

Apropierea Sărbătorilor Pascale se face 
simţită în urbea de pe Timiş şi Sebeş prin 

pregătirile făcute pentru cea de a doua ediţie a 
Târgului de Paşte, care va avea loc în perioada 1 
aprilie - 10 mai.

Astfel, Primăria municipiului Caransebeş şi 
Casa de Cultură „George Suru” pun la dispoziţia 
micilor comercianţi căsuţe din lemn pentru vân-
zarea produselor specifice sărbătorii, în Centrul 
Civic, pe strada Mitropolit Nicolae Corneanu.

De aici, doritorii vor putea achiziţiona o gamă 
diversificată de cadouri de sezon pentru cei dragi, 
la preţuri accesibile, printre acestea numărându-
se articole unicat, jucării, obiecte de artizanat 
confecţionate manual, decoraţiuni diverse, vase 
de ceramică, dar şi produse alimentare ecologice, 
precum preparate tradiţionale din carne de porc, 
dulciuri, cozonaci, siropuri şi gemuri bio, băuturi 

spirtoase autentice, porumb fiert, ciocolată, salam 
de biscuiţi şi plăcinte de casă, gogoşi sau kurtos 
kalacs.

„Închirierea căsuţelor pe toată durata Târ-
gului costă 600 de lei/bucată în sectorul de 

alimentaţie publică, şi 400 de lei/bucată pentru 
micii comercianţi. Spaţiile comerciale şi căsuţele 
vor fi amplasate pe două rânduri, de la parcarea din 
colţul Casei de Cultură, până la intrarea în fostul 
restaurant „Pomul Verde”, ne-a informat Ioan Co-
jocariu, directorul aşezământului cultural.

„Este un obicei preluat de la austrieci, pentru 
a promova cultura, arta culinară şi tradiţia acestor 
locuri. Ţara noastră se remarcă prin particularităţi 
şi tradiţii regionale. Târgul de Paşte invită la ex-
perimentarea unor fragmente bogate de cultură, 
tocmai de aceea sunt invitaţi comercianţi din toate 
zonele ţării”, explică primarul Marcel Vela.

Decoraţiunile stradale din Centrul Civic şi cele 
amplasate în principalele zone din municipiu, pre-
cum Parcul „General Ioan Drăgălina”, cartierul 
Pipirig şi Piaţa agroalimentară, vor reprezenta cele-
lalte surprize tradiţionale pre-gătite gugulanilor de 
administraţia locală, pentru perioada Sărbătorilor 
Pascale.

Ţara noastră se remarcă prin particuralităţi şi tradiţii regionale
Marcel VElA - primar al municipiului Caransebeş

Vasi POPESCu

500 de noi locuri de muncă în 
Caransebeş

Comisia pentru aprobarea investiţiilor şi 
acordarea facilităţilor pentru investitorii 

care creează locuri de muncă în Caransebeş a 
aprobat vânzarea a trei loturi de teren din zona 
Parcului industrial din partea nordică a munici-
piului. Este vorba despre un lot de 10.000 de 
metri pătraţi, altul de aceeaşi mărime şi unul 
de 5.000 de metri pătraţi, o suprafaţă totală de 
25.000 de metri pătraţi, către o companie privată 
cu capital german, care va crea până la 500 de 
noi locuri de muncă în Caransebeş. „Investiţia va 
demara într-un an şi va fi finalizată în maximum 

doi. Facilitatea pe care o acordă Consiliul local la plata acestor suprafeţe de teren este, dincolo de 
preţul atractiv, termenul de graţie la plata terenului, care este de 12 luni, tocmai pentru a încuraja 
investitorul să demareze lucrările de construire a halelor, a logisticii, a tot ceea ce ţine de ridicarea 
şi de amenajarea acestor unităţi de producţie”, explică primarul Marcel Vela. 

Maria BArTIk

Domnul Marcel Vela alături de trei înalți ierarhi
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Devenit deja o tradiţie, evenimentul 
Spring Race organizat de Constanţa Cy-

cling Team a avut loc în 3 aprilie, în satul Poiana. 
În acest an, Primăria Ovidiu şi Clubul Sportiv 
Ovidiu au fost parteneri ai acestei competiţii 
sportive, invitându-i pe iubitorii plimbărilor pe 
două roţi să participe la deschiderea oficială a se-
zonului II al evenimentului „Ovidiu pedalează!” 

Pentru categoria seniori (peste 14 ani) au fost 
disponibile 20 de locuri gratuite, iar la juniori (7-
13 ani) toate locurile au fost gratuite! Păstrând 
tradiţia anilor trecuţi, Spring Race 2016 a propus 
un traseu în apropierea oraşului Constanţa, star-

tul şi sosirea făcându-se în satul Poiana, situat 
la şapte kilometri de Constanţa. Potrivit organi-
zatorilor, traseul competiţiei a fost puţin schim-
bat anul acesta, din cauza asfaltării unui drum, 
măsurând 24 de kilometri, iar toţi participanţii au 
făcut o singură tură. Traseul a fost unul uşor, de 
viteză, fără porţiuni dificile şi accesibil fiecărui 
ciclist cu o minimă pregătire. Timpul de control 
a fost de două ore, astfel că participanţii care 
au trecut linia de sosire după acest timp au fost 
descalificaţi. Pe lângă bucuria şi plăcerea simţite 
în cadrul unei competiţii pe două roţi, organiza-
torii au oferit şi premii consistente în bani pentru 
cei care au ajuns primii la linia de sosire.

Ovidiu pedalează!
Diana MIHAI

 Noi locuri de parcare 
în Ovidiu

Autorităţile locale din oraşul Ovidiu au 
început unele lucrări care vin în spriji-

nul conducătorilor auto. În una dintre cele mai 
aglomerate zone din localitate, administraţia 
locală a decis să amenajeze mai multe locuri de 
parcare. „Ne referim la zona Clubului Sportiv, pe 
strada Primăverii. Este o zonă aglomerată urban. 
Avem Şcoala Nr. 2, Parcul Primăverii, inaugurat 
anul trecut, avem biserică, grădiniţă. Era o zonă 
aglomerată, unde era nevoie de o parcare pe toată 
lungimea străzii. Deja au fost pietruite, se lucrează 
la borduri şi se toarnă şi asfaltul”, a declarat George 
Scupra, primarul oraşului. Potrivit acestuia, un alt 
obiectiv important al autorităţilor locale îl consti-
tuie amenajarea sensului giratoriu de la intersecţia 
drumului naţional care traversează oraşul şi strada 
Poiana. Lucrarea a fost executată la termen şi va 
avea drept consecinţă, de asemenea, facilitarea 
accesului pe drumul naţional pentru autoturismele 
care ies de pe strada lăturalnică.

Ada MAxIM

Bucurie pentru karatişti!

Proiectul „Investim în performanţă şi 
sport”, iniţiat de primarul George Scupra, 

continuă în oraşul Ovidiu, prin deschiderea oficială 
a secţiei sportive de karate din cadrul Clubului 
Sportiv Ovidiu. Evenimentul a avut loc la Sala 
de sport, aducând noi cursuri de arte marţiale şi 
autoapărare pentru copii – fete şi băieţi -, adulţi, 
pentru începători, avansaţi şi performanţă. Antre-
namentele au loc în fiecare sâmbătă, începând cu 
ora 14.00, şi duminica, începând cu ora 13.00. La 
primul antrenament au participat 84 de copii din 
oraş, sub îndrumarea instructorilor Ştefan Cristian 
Ghiţulescu şi Bogdan Teleanu. Toate ramurile sportive din cadrul Clubului Sportiv Ovidiu sunt gratuite.

Ada MAxIM

 Campanie de primăvară, la Ovidiu!

Primăvara aduce forţe proaspete pentru 
toate primăriile dobrogene. Primăria 

Ovidiu nu face notă discordantă. Primarul 
George Scupra a anunţat că a demarat campa-
nia de curăţenie generală a oraşului, cu bani de 
la bugetul local.  Astfel, în perioada următoare, 
toate străzile oraşului vor fi reparate, cana-
lele vor fi decolmatate, iar băncile vor fi înlo-
cuite. De asemenea, toate cimitirele din satele 
care aparţin de Ovidiu vor intra în procese de 
curăţenie. Autoritatea publică locală îşi mai 

doreşte ca, în această primăvară, să finalizeze şi un alt proiect - în valoare de două milioane de 
euro -, finanţat cu fonduri europene, cel al Parcului Faleză, care va fi inaugurat, cel mai probabil, 
în luna mai, după cum anunţa recent primarul George Scupra.

Diana MIHAI

 oaia 
de Ov

„Aici, în Dobrogea, n-am răsărit pe nepregătite" - Nicolae Iorga <
idiu

Pentru a omagia întreaga sa activitate, ca 
apreciere a contribuţiei aduse comunităţii 

oraşului Ovidiu, reprezentanţii autorităţii publi-
ce locale au decis ca laboratorul de biologie din 
cadrul Liceului Tehnologic „Ion Podaru” să poarte 
numele profesorului Dragoş Bojin. Plăcuţa cu nu-
mele acestuia a fost dezvelită în cadrul unui eveni-
ment festiv, care a avut loc în 20 martie, în prezenţa 
domnului primar George Scupra, a cadrelor didac-
tice, a rudelor şi apropiaţilor regretatului profesor. 

Dragoş Bojin şi-a început activitatea de profesor 
în anul 1964, făcând parte din prima generaţie de 
dascăli ai Şcolii Generale Nr. 1  - astăzi Liceul 
Tehnologic „Ion Podaru” din Ovidiu. A fost fon-
datorul laboratorului de biologie, pe care l-a do-
tat cu materiale didactice şi mobilier, unele dintre 
ele regăsindu-se şi astăzi în acest liceu. Profesorul 
Dragoş Bojin a fost mentorul multor generaţii de 
elevi care au urmat apoi cariere în domeniile medi-
cinii, farmaciei şi biologiei, contribuind totodată şi 
la construirea sălii de sport a liceului.

Profesorul Dragoş Bojin, omagiat la liceul Tehnologic din Ovidiu
Diana MIHAI

Domnul primar George Scupra, prezent, 
apaudând momentul festiv
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„Popor din Banat, trezeşte-te!" - Sever Bocu <
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Transparenţă administrativă 

Consiliul local al comunei Ramna, întrunit în şedinţă ordinară de 
lucru, având în vedere Expunerea de motive a doamnei primar şi 

Raportul de specialitate al aparatului propriu al Primarului şi Raportul 
de avizare al comisiilor de specialitate ale Consiliului local, văzând 
prevederile Legii nr. 273/2006 privind finanţele publice locale, cu 
modificările şi completările ulterioare,

În temeiul art. 36 alin. (2) lit. d) și ale alin. (6) lit. a) pct. 4 şi 5 
coroborate cu prevederile art. 45 alin. (1) din Legea Administraţiei publice 
locale nr. 215/2001, republicată, modificată şi completată,

HOTĂrĂŞTE:
Art. 1: Se aprobă Programul de activități cultural-educative organizate 

la nivelul comunei Ramna în anul 2016, conform anexei nr. 1, care face 
parte integrantă din prezenta hotărâre.

Art. 2: Cheltuielile aferente organizării activităților cultural-educative 

cuprinse în program, în valoare de  35.000  lei, vor fi suportate din bugetul 
local al comunei Ramna din cadrul capitolului 6702 – cultură, recreere şi 
religie, subcapitolul 50 – alte servicii în aceste domenii.  

Art. 3: Primarul comunei Ramna asigură executarea prevederilor 
prezentei hotărâri.

Art. 4: Prezenta hotărâre se comunică Instituţiei Prefectului judeţul 
Caraş-Severin, Primarului comunei Ramna, compartimentului buget-
finanțe din cadrul Primăriei comunei Ramna şi se aduce la cunoștiință 
publică prin afișare.

Conform Anexei nr. 1 la HCL nr. 10 din 10 martie 2016, Programul  
de activități cultural-educative organizate la nivelul comunei Ramna, în 
anul 2016, cuprinde Ruga de la Ramna, în perioada 2 – 3 mai, Ruga de 
la Valeapai 15 – 16 august, Sărbătorile de Crăciun, în perioada 21 – 23 
decembrie, la Căminul Cultural Ramna.

Hotărâre privind aprobarea Programului de activităţi cultural-educative organizate la nivelul comunei ramna în anul 2016

Pentru o viaţă mai bună!

În comuna Ramna funcționează De-
partamentul de Asistență Socială, care 

are rolul de a ține evidența ajutoarelor sociale, 
alocațiile de stat, indemnizații și stimulente.

Conform statisticii sociale pe anul 2016, în 
comună sunt cinci asistenți maternali care au 
au grijă de copii, se primesc nouă indemnizații, 
zece ajutoare sociale și 14 alocații de susținere. 
Se efectuează anchete sociale pentru obținerea 
bursei sociale pentru elevii care au o situație 
materială precară.

În ultimii ani a crescut numărul persoanelor 
defavorizate din comună, deoarece nu au un 
venit în familie sau nu s-au integrat. Şi pentru 
persoane de etnie rromă se acordă ajutoare.

roxana DODOC

Şcoala Altfel vine şi la ramna!

Cu pași repezi de îndreptăm către școala din 
Ramna pentru a afla care au fost activitățile 

desfășurate în ultima perioadă. Domnul direc-
tor Cătălin Almăjan ne oferă detalii. În 24 martie, 
elevii din clasele a II-a și a III-a au confecționat 
diferite obiecte, au realizat desene și au organizat 
jocuri. 

Fetele au participat la olimpiada sportului școlar, 
unde au obținut locul 2 la fotbal. În luna aprilie se 
va desfășura şi evenimentul Şcoala Altfel, care are 
ca scop desfășurarea unor activități deosebite față 
de cele obișnuite.

Nu se mai lucrează în mod clasic pe fiecare clasă, se va lucra în grupuri. Se vor organiza ateliere 
pe diferite specializări: ştiințe umane, de creație, sport. Fiecare copil este liber să-și aleagă atelierul 
pe care îl dorește.  Tot în cadrul săptămânii Altfel, se va merge în drumeție cu bicicletele prin împre-
jurimile satului. Totodată, cu sprijinul Poliției se va organiza un concurs pe teme rutiere, care are ca 
scop informarea copiilor în privința siguranței și a ordinii publice. 

O zi va fi rezervată pentru recreere în aer liber, o ieșire la iarbă verde, unde toți participanţii vor 
savura mici gustoși, pregătiți de oamenii implicați în acțiune.

roxana DODOC

Sevastian Gheorghe JIVAN - inginer agronom 

Ajunși în comuna Ram-
na, ne îndreptăm 

atenția către Biroul agricol 
pentru a afla mai multe lu-
cruri despre situația terenu-
rilor din localitate, despre 
oamenii gospodari ai satu-
lui. Deschidem un dialog cu 
inginerul agronom Sevastian 
Gheorghe Jivan.

Spuneţi-mi, vă rog, ce activitate desfășurați 
momentan în cadrul departamentului agricol?

4Luna aceasta se depun adeverințele la 
APIA, am primit și confirmare pentru fermieri 
în două tranșe. Prima trașă este gata și urmea-
ză tranșa a doua, pentru suprafețe mai mici și 
pentru cei care nu dețin animale. 

Au intrat în vigoare legi noi, reglementări în 
privința terenurilor?

4În privința terenului pentru APIA, au apă-
rut reglementări care au simplificat legea. Anul 
trecut era nevoie de copie după adeverință, 
registrul agricol, un tabel care conținea: tar-

la, parcel, bloc fizic, suprafață, categorie de 
folosință, acum este necesară doar adeverința, 
și deținătorii de animale trebuie să obțină de 
la medicul veterinar una. Cei care au teren în 
concesionare și dețin animale au nevoie de 
hotărârea de consiliu, contractul de concesiu-
ne, și trebuie blocul fizic în care este amplasat 
terenul.

Există o firmă care ia în arendă terenurile oa-
menilor și le oferă la schimb produse sau bani?

4Există o firmă care preia terenurile, iar 
oamenii primesc în schimb 60 de euro la hec-
tar sau cantitatea de porumb, cereale, depin-
de cum se înțeleg. Suma de 60 de euro pare 
puțină, dar trebuie avute în vedere cheltuielile 
suportate: combustibil, îngrășământ, utilajele, 
impozit.

Cum a fost productivitatea la cereale anul tre-
cut?

4A fost un an secetos, așa cum nu a mai 
fost de 36 de ani. Am lucrat în agricultură 12 ani 
și nu am avut așa probleme. Au avut noroc oa-
menii care au pus culturi în zona Bârzavei, pen-

tru că este umiditate acolo. Cei care au fost în 
zone mai îndepărtate au avut roade puține.

Se poate estima doar cu numărul coșurilor 
de porumb la hectar, pentru că nu s-a dezvoltat 
planta. Chiar dacă la noi în zonă avem canale 
administrate de ANIF, nu funcționează, nu sunt 
curățate. Dacă s-ar umple cu apă ar fi suficien-
tă umiditate și apa se infiltrează în sol. Canalele 
sunt lăsate în paragină și arată într-o stare cri-
tică. Ca peste tot în România și ca totul în țara 
noastră. 

Erau necesare niște pompe puternice ca să 
tragă apa, Bârzava este la o sută de metri de 
canale, puteau să facă sistemul pe sub șosea, 
alimentau canalul principal, apoi la cele secun-
dare.

Pe timpul lui Ceaușescu nu s-a gândit rău, 
erau făcute de către specialiști. În România, 
avem nevoie și de țăran, și de intelectual, nu 
trebuie aruncat și împrăștiat. 

În România avem nevoie ºi de þãran, ºi de intelectual!

Interviu realizat de
roxana DODOC
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„Aici, în Dobrogea, n-am răsărit pe nepregătite" - Nicolae Iorga <

 oaia 
de Baia

Pagină realizată de Diana MIHAI

lacul Goloviţa – prima oprire

Cei care ajung în comuna Baia, din județul 
Tulcea, au posibilitatea de a se bucura de 

frumuseţi cu adevărat rare, la doar câteva minu-
te distanţă. Situată pe cursul inferior al râului 
Ceamurlia, Baia este aproape de vărsarea acestuia 
în Lacul Golovița, unul dintre obiectivele turis-
tice din zonă, alături de Lanţul Munţilor Hercinici 
Camena – Pecineaga, Lacul Razelm şi Pădurea 
Babadag. 

Lacul Goloviţa este unul dintre numeroasele 
lacuri din partea nordică a Podişului Dobrogei, 
din regiunea Delta Dunării, fiind localizat pe teri-
toriul localităţii Jurilovca, la o altitudine de doi 
metri deasupra nivelului mării. Accesul se face 
prin Baia, pe un drum de ţară, acces indirect printr-
un canal ce deserveşte o staţie de irigaţie, dar cu 

potenţial de pescuit foarte bun, cu recomandarea 
să deţineţi o barcă. 

Lacul se bucură de un cadru natural inedit, do-
minat de peisajele lacustre specifice acestei regiuni. 
Turiştii care aleg ca destinaţie de vacanţă această 
zonă optează de obicei pentru traversarea lacului, 
ce mărgineşte satul Gura Portiţei, cunoscut ca un 
loc ce se deosebeşte de restul destinaţiilor turistice 
de pe litoral prin liniştea ce caracterizează acest 
micuţ sat pescăresc. Cel mai simplu se ajunge aici 
plecând din Jurilovca cu vaporaşul sau cu alte mij-
loace de transport similare. În trecut, până în ju-
rul anilor 1970, Lacul Goloviţa comunica printr-o 
deschizătură existentă aici cu Marea Neagră, care 
a fost însă închisă treptat. În prezent, lacul are un 
sistem de ecluze, prin care comunică cu Lacul Ra-
zim şi cu Lacul Sinoe. Peisajele întâlnite de-a lun-
gul lacului sunt încântătoare, fiind completate de 
stufărişurile bogate de papură şi pescăruşii jucăuşi 
de aici. Pe lângă frumuseţea peisajelor, acest loc 
este apreciat şi de cei pasionaţi de pescuit, pescarii 
găsind aici foarte mult biban, caras, somn, plătică 
şi roşioară.

Gura Portiţei – o gură de rai

Am auzit adeseori vorbindu-se despre Gura 
Portiţei ca despre un loc deosebit, îndepărtat, de 
parcă ar fi fost în altă ţară. Astfel că m-am hotărât să 
văd şi eu locurile lăudate de locuitorii binevoitori 
care m-au primit în comuna Baia, în timpul unei 
vizite la primarul localităţii, Nicolae Ianuş. Mi-am 

luat rucsacul şi am plecat spre Lacul Goloviţa, iar 
de acolo, la Gura Portiţei. Un loc sălbatic, locuit 
de lipoveni şi atestat documentar pe hărţi încă din 
1710. Firma care administrează complexul are în 
port o recepţie unde puteţi cumpăra bilete dus-în-
tors la vaporaşul care traversează lacul Goloviţa, 
tot aici puteţi să vă lăsaţi, contra cost, maşina într-
o parcare păzită şi supravegheată video pentru o 
modică sumă. Drumul pe ape dintre Jurilovca şi 
Gura Portiţei, parcurs cu vaporaşul, este fantas-
tic. Imagini de neuitat, pescăruşi scrutând cerul şi 
întinderi de ape. Am descoperit satul de vacanţă 
Eden, care îşi merită numele, fiind primul sat de 
vacanţă din România clasificat la categoria trei 
stele. Aşadar, toţi cei care vor linişte, aer curat, apă 
cristalină şi în farfurie un peşte proaspăt pescuit 
din apele Dunării sunt invitaţi să viziteze aceste lo-
curi, nu departe de comuna Baia.

O poartă spre locuri de vis 

Transparenţă administrativă 

Consiliul local Baia, judeţul Tulcea, întrunit, în 22 martie, în 
şedinţă ordinară legal constituită; în conformitate cu prevederile 

pct. 43 din anexa 5, la Legea nr. 339/2015 a bugetului de stat pe anul 
2016; ale art. 19, alin. 2 din Legea nr. 273/2006 privind finanţele publice 
locale, cu modificările şi completările ulterioare;

Având în vedere proiectul de hotărâre iniţiat de primarul comunei 
Baia, judeţul Tulcea, Nota de fundamentare a primarului, Referatul 
de specialitate al compartimentului contabilitate, înregistrat cu nr. 
1175/22.02.2016, precum şi raportul comisiilor nr. 1, 2 şi 3 din cadrul 
consiliului local Baia;

Văzând adresa nr. TLG_STZ457/15.02.2016, prin care ni se comunică 
repartizarea sumelor comunicate prin Decizia nr. 2/12.02.2016 a şefului 
A.J.F.P. Tulcea;

În temeiul dispoziţiilor art. 36, alin 2, lit b, alin. 4, lit. a şi ale art. 45, 
alin 2 lit. a din Legea 215/2001 a administraţiei publice locale, republicată;

HOTĂrĂŞTE:
Art. 1. Se aprobă rectificarea Bugetului de venituri şi cheltuieli al 

comunei Baia pentru anul 2016, conform anexelor care fac parte integrantă 
din prezenta:

• anexa nr.1 – bugetul local de venituri şi cheltuieli pe anul 2016
- anexa nr. 1a) – bugetul secţiunii de funcţionare
- anexa nr. 1b) – bugetul secţiunii de dezvoltare
• anexa nr. 2 – Programul de investiţii publice pentru anul bugetar 2016.
- anexa nr. 2a) – secţiunea de dezvoltare
Art. 2.  Se modifică Programul multianual de investiţii pentru obiectivul 

„Construire Cămin cultural în localitatea Baia”, conform anexei nr. 4.
Art. 3.  Secretarul comunei Baia va afişa la sediul Primăriei  şi 

comunică prezenta primarului comunei Baia, compartimentului 
Contabilitate din cadrul Primăriei, şi Instituţiei Prefectului judeţului 
Tulcea.

Hotărârea nr. 10 cu privire la rectificarea Bugetului de venituri şi cheltuieli al comunei Baia pentru anul 2016

„Sunt mereu cu sufletul aproape de oameni!” 
Nicolae IANuŞ - primarul comunei Baia

Administraţia comunei Baia se pregăteşte de 
sărbătoare. Ca în fiecare an, primarul Nico-

lae Ianuş le va trimite locuitorilor comunei felicitări 
cu urările sale de bine, prin poştă, dar l-am rugat să 
transmită un mesaj concetăţenilor săi şi prin intermedi-
ul jurnalului nostru. „Eu sunt mereu cu sufletul aproape 
de ei, am fost şi voi fi mereu, indiferent că sunt primar 
sau doar cetăţean al acestei comune, sunt acelaşi om. Îl 
iubesc pe Dumnezeu şi iubesc oamenii. Iar cu această 
ocazie, le doresc Paşte fericit şi zile luminate, cu multe 

bucurii!” Şi pentru că discutam lunile trecute despre proiectele trasate pentru 
2016, l-am întrebat pe domnul primar în ce stadiu sunt lucrările începute. 
„Am depus proiectul pentru modernizare şi extindere reţea apă şi canal, un 
proiect de un milion de euro, care sperăm să treacă, şi mai am un proiect de-
pus, tot de un milion de euro, de astfaltare pentru Baia. La blocurile A.N.L. 
deja s-a turnat placa la ultimul nivel, avem trei niveluri, şi se lucrează intens. 
Lucrăm puternic şi la casa mortuară, şi sper ca în două luni să fie gata. Mai 
începem şi nişte drumuri la Panduru, nişte reabilitări, apoi şi la Ceamurlia. Cu 
Caucagia am terminat. Avem de lucru şi nu ne plângem.”

Baia, pentru oaspeţii noştri

 „...cu al meu gând, tovarăș tainic într-o barcă mă plimb 
vesel legănat de-un vânt ușor”
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„Popor din Banat, trezeşte-te!" - Sever Bocu <

 oaia de 
Giarmata

Primăria comu-
nei Giarmata 

anunţă că Autoritatea 
Electorală Permanentă 
primeşte cereri pentru 
admiterea în Corpul 
Experţilor Electorali – 
care este costituit din 
preşedintii de secţii 
de votare şi locţiitorii 
acestora. Modelul ce-
rerii de admitere se 
găseşte pe pagina de 
internet a Primăriei Giarmata. Persoanele care au deţinut funcţia de 
preşedinte sau locţiitor al secţiei de votare la alegerile desfăşurate în anii 
trecuţi vor completa cererea pentru aviz favorabil. Persoanele care nu 
au deţinut niciodată una din aceste funcţii vor completa cererea pentru 
admitere la examen.

Cererile vor fi însoţite de copiile după actul de identitate şi după di-
ploma de studii. Condiţiile pe care trebuie să le îndeplinească solicitanţii 
sunt prezentate în materialul informativ anexat, publicat pe site-ul 
primăriei.

Cererile se vor depune până în data de 21 aprilie, la Biroul teritorial al 
Autorităţii Electorale Permanente, situat în incinta Prefecturii Judeţului 
Timiş, sau la Primăria Comunei Giarmata, Secretar UAT, doamna Cris-
tina Codreanu, zilnic,  între orele 10 – 15.

Vrei să fii 
expert electoral?  

Pagină realizată de Diana MIHAI

Cea de-a V-a 
ediție a progra-

mului „Şcoala Altfel: Să 
știi mai multe, să fii mai 
bun 2016” se apropie, 
iar școlile pregătesc 
programe speciale pen-
tru copii, care mai de 
care mai interesante. 
Ediția de anul acesta are 
loc între 18 și 23 aprilie. 
În această săptămână 

altfel, orele normale sunt înlocuite de activități speciale, pe care părinții, 
elevii și învățătorii le pot stabili împreună. Pe lângă partea educativă, este 
important ca activitățile să aibă și o parte distractivă, informală.

Şi elevii de la Şcoala generală din comuna Giarmata se pregătesc de 
o serie de activităţi speciale dedicate acestui program. „Fiecare diriginte 
a pregătit câte ceva pentru clasa lui, pentru a marca acest eveniment.   
Pentru Şcoala Altfel, noi avem în pregătire mai multe manifestări în care 
sunt cuprinse jocuri, vizionări de filme, un concurs de gastronomie, dar şi 
plantare de pomi. Mai exact, împreună cu elevii din clasa a V-a dorim să 
plantăm un copac în curtea şcolii şi să punem şi o plăcuţă cu numele lor. 
Este un lucru pe care l-am făcut şi în urmă cu patru ani şi cei care sunt în 
clasa a XII-a acum vin să îşi vadă pomul pe care l-au plantat atunci. Este 
o activitate frumoasă şi pe care o vor păstra cu drag în amintire”, ne-a de-
clarat profesoara Valentina Tomiţa, coordonator de proiecte educaţionale 
extraşcolare la Şcoala generală din Giarmata.

Plantare de pomi la Şcoala Altfel, 
în Giarmata

Sfintele Paşti să vă aducă sănătate, belşug şi speranţa unui mâine mai bun!
Virgil BuNESCu - primarul comunei Giarmata

Sărbătoarea Învierii Domnului, mo-
ment de linişte sufletească şi de apro-

piere de cei dragi, să ne deschidă inimile spre 
iubire, credinţă şi iertare. Doresc fiecăruia dintre 
concetăţenii mei din Giarmata şi Cerneteaz ca 
Sfintele Paşti să le aducă sănătate şi belşug. Fie-

care lumânare să reaprindă flacăra speranţei într-un mâine mai bun, iar 
lumina Învierii să le aducă şi în acest an înţelepciunea de a crede şi 
de a se bucura de tot ceea ce este frumos. În numele întregii echipe a 
Primăriei şi a Consiliului Local Giarmata, urez tuturor locuitorilor co-
munei Paşte fericit şi sărbători luminate!

Când vorbim despre post, mulți dintre credincioși 
afirmă cu multă certitudine că țin această 

poruncă dumnezeiască, că nu mănâncă carne, brânză, 
lapte sau ouă.  Unii mai exigenți nici nu se ating 
„de dulce” pentru că este un păcat mare. Alții spun: 
„Doamne ajută că e post. Așa ne dezintoxicăm și mai 
slăbim”. Și altele. Din nefericire, nu se înțelege pro-
funzimea postului, adică de a ne abține să facem rău 
cuiva, sub orice chip ori formă. Sfântul Ioan Gură de 
Aur avertizează în acest sens: „decât post de bucate, 
mai bine post de păcate”. Și, oare, nu a avut el dreptate? 
Ce folos că postim, dacă nu ne-am cerut iertare de la 
aproapele nostru căruia i-am greșit poate cu ceva? Ce 
folos că postim, dar bârfim, judecăm, ne mândrim ori 
stăm și mințim, poate chiar în Sfânta Biserică? Dacă 
toate acestea le-am făcut, postul ne ajută cel mult fizic, 
nu însă și duhovnicește. Ca să ne fie postul de folos 
trebuie să ne răstignim mai întâi mintea, adică să nu mai gândim cele 
rele; apoi, urechile, ochii, gura, inima, ca să nu ascultăm cele ce nu sunt 
de folos, ori privi vreo frumusețe străină, ori ca să vorbim cele ce nu 

se cuvin sau să lăsăm ura să ne copleșească inima. De 
asemenea, trebuie să avem în vedere și postul mâinilor 
și cel al picioarelor, adică nu doar să ne unim mâinile în 
rugăciune și să lucrăm, ci și să ne îndreptăm spre Sfânta 
Biserică, pentru a primi iertare. 

„Toate nevoințele trupești - preciza regretatul Mi-
tropolit al Transilvaniei, Antonie Plămădeală -, postul și 
asceza de orice fel, metaniile, privegherea și altele ase-
menea trebuie să ne facă oameni mai buni, iar sufletele 
mai curate. E important ceea ce nu facem, ceea ce nu 
mâncăm,  dar mai important decât ce nu mâncăm să ne 
ajute, să ne îndemne, să ne facă apți să facem binele. Să 
umplem lumea de oameni buni. S-o umplem de iubire”. 
La aceste cuvinte intervine fireasca întrebare: Cum s-o 
umplem de iubire? Răspunsul vine doar în momentul 
când ne regăsim noi înșine în relația cu Hristos, în pa-
cea Lui, în iubirea Lui atotcuprinzătoare. Atunci, sufle-

tul nostru, inima noastră, începe să ardă de iubire, iar noi căutăm să o 
dăruim și altora. Ne ridicăm ochii către Cer și începem să Îi mulţumim 
pentru toate. Scopul, după multe încercări, a fost atins. 

Cum spunea Sfântul Ioan Gură de Aur: „decât post de bucate, mai bine post de păcate”!
Preot paroh Sorin VASIu

rubrica credinţei
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Ambiţii mari, rezultate bune!

În 26 martie, la Școala Gimnazială din 
Remetea Mare s-a desfăşurat Olim-

piada Județeană „Universul Cunoașterii prin 
Literatură”.

La această activitate au participat 94 
de elevi din județul Timiș. Organizarea 
a fost foarte bună, iar profesorii care au 
evaluat lucrările au fost mulțumiți de 
rezultatele elevilor. Cadrele didactice care au 
supravegheat și corectat lucrările nu au fost 
plătite.

Confo rm rezu l t a t e lo r,  î n  f run tea 
clasamentului s-a situat Cristian Victor Oneț, 
elev în clasa a V-a la Școala Gimnazială 
„Sorin Titel” din Margina, cu 93,5 puncte. Pe 
locul doi, cu un punctaj de 82,5, s-a clasat 
Camelia Bucu, elevă în clasa a V-a la Liceul 
Teoretic „David Voniga” - structura Chișoda, 
iar locul trei, cu 90 de puncte, a fost obţinut 
de Maria Buciuta, elevă în clasa a V-a la 
Şcoala Gimnazială Ştiuca.

Ilie GOLUBOV - primar al comunei Remetea Mare

În pragul sfintelor 
sărbători pascale, 

ne oprim la Remetea Mare 
pentru a purta un dialog 
cu cel care stă în funtea ad-
ministraţiei locale. Suntem 
întâmpinați cu bucurie de 
domnul primar Ilie Golubov, 
care ne îndeamnă să petre-
cem împreună la ruga din sa-

tul Ianova, care se apropie.
Domnule primar, stăm de vorbă chiar în preaj-

ma Sfintelor Sărbători de Paști. Facem un bilanț 
al realizărilor de până acum?

4Îmi face plăcere să dialogăm, mai ales că 
se apropie sărbătorile pascale și este foarte 
frumos să fie evidențiate în paginile jurnalului. 
Noi facem efort ca Învierea Domnului să fie cât 
mai bine primită de cetățenii comunei, cu atât 
mai mult avem și ruga la Izvorul Tămăduirii, în 
prima vineri după Paști. Ruga se ține la Ianova, 
este una dintre primele rugi care se ține vine-
rea, pentru că sărbătorile pascale au căzut mai 
târziu față de alți ani și sunt mai multe rugi.

V-ați pregătit în mod special pentru rugă?
4Da, ne-am pregătit foarte mult și vă rugăm 

să evidențiați că avem muzică foarte bună, va 
veni Mirela Petrean, invitată specială de onoa-
re la rugă. Activitatea artistică va avea loc în 6 
mai, începând la ora 17, cu o Sfântă Liturghie la 
biserică, după care va continua la ora 18, când 
se va deschide ruga la cămin și va ține cât timp 
cetățenii și ceilalți invitați se vor simți bine.

Vă rog să ne povestiţi şi despre activităţile de 
primăvară ale administraţiei pe care o conduceţi.

4Situația de primăvară este foarte aglome-
rată, avem și desfășurăm lucrări de asfaltare 
pe raza satului Ianova, se lucrează în forță. Nu 
promitem sigur, dar vara aceasta dorim să se 
termine asfaltatul drumurilor în comuna Reme-
tea. Eu sper, pentru că vreau să rămân primar 
în continuare cu ajutorul oamenilor, nu cu aju-
torul meu.  

Vreau să mai combat o situație referitoare 
la gaz, deoarece nu există în satul Ianova, dar 
proiectul este în derulare. Să știți, și să știe și 
cetățenii comunei care aveau diferite păreri re-
feritoare la gaz, că anul acesta se va introduce 

sigur gaz în Ianova. 
Veți mai susține în continuare activitatea spor-

tivă, domnule primar?
4Desigur că susținem activitatea sportivă. 

Echipele joacă în continuare, sprijinite de Con-
siliul Local, avem și activități școlare susținute 
de Primărie.

Aveți în vizor după alegeri și ruga de la Re-
metea Mare ?

4În privința asta nu ne pronunțăm, nu vrem 
să fim sceptici înainte de furtună.

Pe termen scurt, vă mai propuneți niște pro-
iecte?

4În afară de asfaltare, vom face o terasă la 
Căminul Cultural Ianova, se va mări platoul la 
cămin, acestea vor fi prioritare în luna aprilie, 
până la Sărbătorile Pascale.

În preajma Sărbătorilor Pascale, domnule 
primar, vă rog să adresați un mesaj locuitorilor.

4Cu ocazia Sfintelor Sărbători de Paște, le 
doresc cetățenilor sănătate, putere de muncă, 
să fie mai buni unii cu alții și să sărbătorească cu 
drag Învierea Mântuitorului Iisus Hristos alături 
de familie!

De Paºte, le doresc cetãþenilor sãnãtate, putere de muncã ºi sã fie mai buni unii cu alþii!
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„Popor din Banat, trezeşte-te!" - Sever Bocu <

Pagină realizată de roxana DODOC

Domnul viceprimar, Şerban Liviu 
Samoilă, ne împărtășește realizările 

comunei și planurile de viitor. La început 
de pr imăvară se  anunță o act ivi ta te 
prosperă pentru îmbunătățirea calității vieții 
locuitorilor. Pentru o accesibilitate cât mai 
bună se dorește reabilitatea drumurilor în 
proporție de 90 %  și asfaltarea trotuarelor, 
care să asigure deplasarea cât mai optimă a 
locuitorilor, iar angajații firmei POR se ocupă 
de realizarea lucrărilor în privința drumurilor, 
deoarece sunt serioși și oferă servicii de 
calitate, ne spune viceprimarul. Potrivit 
acestuia, şi Căminul cultural se află în plină 
activitate. Se dorește zugrăvirea acestuia, 
extinderea platoului și construirea unei terase. 

„Oamenii satului sunt mari gospodari prin 
munca de care dau dovadă și ajutorul pe care 
îl acordă Primăriei pentru curățarea grădinilor 
și a pomiilor. După muncă, vine și bine 
meritata răsplată pentru locuitori. Aceștia iau 
parte cu mare drag la ruga satului. Cu mulți 
ani în urmă participau oameni în număr cât 

mai mare, dar astăzi o parte din ei au plecat în 
străinătate pentru condiții de muncă mai bune 
și mai bine plătite. Aici tinerii nu au multe 
șanse de a se realiza pe plan profesional și 
material. Mulți preferă să emigreze pentru o 

anumită perioadă de timp ca să economisească 
bani, apoi se întorc acasă și investesc în 
bunuri materiale, deoarece, cu banii obținuți 
în România, cu greu se poate duce o viață 
decentă”, explică viceprimarul. Tot de la 

domnia sa aflăm că unii tineri migrează către 
Timișoara pentru a studia la universitate sau 
pentru a găsi un loc de muncă. 

Pentru a atrage locuitorii în comună, 
Primăria comunei Remetea Mare a pus la 
dispoziție terenuri pentru ca oamenii să-
și poată construi case și să se stabilească 
cu reședința în localitate, doar în Ianova 
alocându-se o sută de locuri de casă.

O parte dintre locuitorii comunei sunt 
navetiști, lucrând la Timișoara în diverse 
domenii de activitate. Cei mai mulţi dintre 
localnici muncesc în propria gospodărie, 
ocupându-se cu creșterea animalelor, 
cultivarea pământului și apicultura.

Vin sărbătorile pascale. De aceea, prin 
intermediul dumneavoastră, doresc să 
transmit un mesaj călduros cetățenilor din 
comuna Remetea Mare. Paște fericit tuturor 
şi le spun oamenilor să se înțeleagă între ei şi 
să se respecte, indiferent de condiția socială 
a fiecăruia!”.

Prichindeii școlii

„la remetea, oamenii satului sunt mari gospodari!”
Şerban liviu SAMOIlĂ - viceprimar remetea Mare
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Victor MALAC - primar al comunei Dumbrăvița

Începe și la Primăria 
comunei Dumbrăvița 

o nouă etapă de activitate, 
care constă în proiecte pen-
tru curățenia grădinilor, par-
curilor, reabilitarea străzilor 
pentru a facilita accesul oa-
menilor în comună și ame-
najarea fântânilor arteziene, 
care aduc satisfacție şi bu-
curie locuitorilor, în special 

copiilor.
Domnule primar Victor Malac, cum intrați în 

primăvară? Cu ce perspective?
4Având în vedere că am avut o iarnă plo-

ioasă, de fapt a fost o primăvară mai ploioasă, 
am avut și am probleme cu drumurile pietruite, 
s-au deteriorat foarte mult.

Am început o acțiune de reabilitare cu piatră 
a drumurilor. Mai am două proiecte cu Ministe-
rul Dezvoltării, care a primit finanțare anul tre-
cut, în 15 noiembrie, în paralel asfaltez acești 24 
de km și celelalte drumuri, care nu sunt în pro-
gramul de asfaltare, vor fi reabilitate cu piatră. 
Am început curățenia de primăvară, prin toale-
tarea pomilor, adunăm resturile vegetale din 
localitate, dacă omul își curăță pomii din curte, 
noi adunăm crengile de la poartă. Avem un uti-
laj de curățat străzile, că s-a adunat noroi pe pe-
rioada asta de iarnă, întreținem parcul, am pus 

în funcțiune fântânile arteziene, cam asta ar fi 
acțiunea de primăvară.

Ați spus că ați pus în funcțiune fântâni artezie-
ne. Noi le vedem, sunt frumoase, niciodată nu ne-
am întrebat, costă asta ceva bani? Face Primăria 
un efort financiar?

4Întreținerea și asigurarea mentenanței 
costă, dar și satisfacția e mai mare decât cos-
turile, în mod special pentru copiii care vin să 
se joace în parc. Stau foarte mult și admiră jetul 
de apă, cum funcționează fântânile arteziene, 
ciclul de schimbare a jetului, a jocului. Am avut 
mici probleme ca în orice lucru, de la început, 
dar acum le-am reglat și fântânile funcționează 
de la 10 dimineața, până la orele 22. Pe timp de 
noapte nu funcționează.

Mi-ați spus de piatra cu care ați reparat dru-
murile, o aduceți de departe, este un proces greu? 
Este o firmă care se ocupă?

4De undeva de lângă Lipova o aducem, 
noi avem mijlocul de transport al nostru, avem 
două trackere cu care asigurăm transportul. 
Avem și un parteneriat făcut cu populația, în 
sensul că pentru nerăbdători sau cei care își 
construiesc o casă undeva mai izolat, Primăria 
nu poate veni în prima fază să investească să 
le facă drumul, și atunci intră în parteneriat cu 
noi. Ei suportă contravaloarea materialului la 
carieră și noi ne ocupăm de transport, de pre-
gătire, de tot.

Starea infracțională s-a mai domolit, mai 
există la modul agravant pe teritoriul comunei?

4În urmă cu trei ani am avut probleme mari 
vis-a vis de furturi și am luat atunci măsuri, ne-
am mobilizat noi și Poliția romană, Secția 1 din 
oraș și Jandarmeria ne-au ajutat. Am reușit să 
anihilăm acea bandă de hoți .

Acesta este un lucru foarte bun, pentru că 
dă încredere mare cetățenilor, iar dumneavoas-
tră aveți o garanție pentru locuitori, asigurând 
liniștea comunei. 

Sunteți mulțumit de oamenii din Dumbrăvița, 
de modul în care sunt receptivi la cerințele Pri-
măriei?

4Întotdeauna sunt, vreau mai mult, se poa-
te mai mult, dar eu, în calitatea pe care o am, 
nu pot să spun decât că sunt mulțumit de ceea 
ce se întâmplă în localitate și chiar de implica-
rea cetățenilor la tot ce înseamnă curățenie, 
sport, învățământ, cultură, deci se implică. Mi-
aș dori ca locuitorii din zona nouă să intre în rit-
mul celorlalți din vatra veche a satului. Nu aș 
vrea să denumesc zona nouă și cea veche, aș 
vrea să fie Dumbrăvița.

Nu e o denumire oficială, ca să se facă o se-
parare între. Cetățenii au venit la mine sau la 
fostul primar și au zis „Domnule, dar în zona 
nouă nu mai faceți nimic?” Şi așa a rămas denu-
mirea. Dar mi-aș dori foarte tare să fie comuna 
Dumbrăvița fără zona veche, fără zona nouă.

Mi-aº dori ca locuitorii din zona nouã sã intre în ritmul celorlalþi din vatra veche a satului!

Primăria Dumbrăvița dorește să mărească 
formația locală de pompieri. În acest 

sens, primarul Victor Malac face un apel către 
dumbrăvițenii care consideră că au aptitudinile 
necesare pentru intervenții de urgență să se înscrie 
ca voluntari în cadrul formației. Cei interesați 
sunt rugați să îl contacteze la sediul Primăriei 
pe domnul Claudiu Sperlea, șeful Poliției locale. 
De asemenea, edilul îi anunţă pe concetăţeni că 
vor începe demersurile necesare pentru o dotare 
materială corespunzătoare a SVSU Dumbrăvița.

Március 15-I Megemlékezés

Se caută voluntari la formaţia de pompieri!

Ne-am interesat pentru 
dumneavoastră!

Odată cu venirea primăverii și a 
condițiilor meteo prielnice, în comuna 

Dumbrăviţa se vor asfalta următoarele străzi 
cu bani de la bugetul local: 

Simfoniei  II ,  Grăniceri ,  Vișinului, 
Polivalentă, Făgăraș, Silvana II, Mareșal 
Averescu, Marte, Veneția, Someși Mara, cu 
o lungime totală de 3.290 m.

Cu bani din surse guvernamentale se vor 
asfalta următoarele zone: 

Zona 1 formată din străzile Mureș, 
Simfoniei, Cerna, Bega, Dunărea, Caragiale, 
Eugen Barbu, Panseluțelor, Margaretelor, 
Măgura și Trandafirilor. 

Zona 2: Fervenția II, București, Praga, 
Londra, Fervenția I, N. Grigorescu, Kipling, 
Andersen, Simplex, Sirius și Târnava,  Zona 
3:  Luceafărului, Nera, Quasar, Coral, Opal, 
Silvana I, Sándorfalva, Cireșului, M. Rusu, 
Fagului, Molidului, Măslinului și Bruxelles.

A hagyományokhoz híven, március 15-én, Újszentes magyarsága összegyűlt, a helyi református 
templomban, emlékezni az 1848-as forradalom és szabadságharc eseményeire. Szűcs András Ottó 

tiszteletes a dicsőséges múltra való emlékezés megerősítő és közösségmegtartó jellegét hangsúlyozta:
„Minden igaz, magyarul érző ember életében, március 15-ke egy nagy ünnep s ez az ünnep 

hadd szóljon, azokról az isteni ajándékokról amiket adott Isten a mi nemzetünknek. Az első, a mi 
drága anyanyelvünk, mert nem véletlen az, hogy magyarnak születtünk, hogy az első szavakat 
magyarulejtettük ki, hogy az Istent magát magyarul szólítottuk meg, magyarul imadkoztunk 
hozzá. (…) A másik isteni ajándék a hitünk. Világszerte egyre kevesebb azok száma akik a hitüket, 
helytállásukat Isten ajándékának tekintik. Mi volt az, ami március 15-én, kirobbantotta a Magyar 
szabadságharcot? Éppen a magyar nyelvnek az elnyomása, a szabadság jogoknak a tiprása. Petőfiék 
felfedezték, hogy mik azok a dolgok amikért érdemes meghalni, mik azok az isteni ajándekok, 
amikért érdemes cselekedni és megőrizni. Amikor tiltott volt ez az ünnep, piros, fehér szegfűt tettek 
ki az emberek az ablakba és melléje zöld levelet. Ezzel jelezték azt, hogy ezt a szent napot, amit nem 
szabad megünnepelni, belül érzik a szívükben s azt, hogy ez Isten ajándéka”. 

A rendezvény ünnepi hangulatát emelte az újonnan alakult helybéli férfiak dalárdája amely 
Kossuth nótákat adott elő és az újszentesi kisdiákok verses-zenés összeállítássa, felkészítőjük Dénes 
Ildikó aligazgató és Sármási Jutka Mária tanítónő. Az ünnepélyen jelen volt az iskola diákjainak egy 
csoporjával és ünnepi beszédet mondott ft. Kocsik Zoltán a Gerhardinum Római Katolikus Teológiai 
Líceum spirituálisa is. Az istentisztelet után koszorúzásra került sor és az ünneplők elénekelték a 
székely himnuszt.

Dénes IlDIkó

Pagină realizată de roxana DODOC
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„Aici, în Dobrogea, n-am răsărit pe nepregătite" - Nicolae Iorga <
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Pagină realizată de Ada MAxIM

Primăria Cumpăna, la raport!

Primarul Mariana Gâju, şi-a prezentat, 
în dezbatere publică, raportul anual 

privind starea economică, socială şi de mediu a 
comunei Cumpăna. Evenimentul s-a desfăşurat 
în sala mare a Căminului Cultural din localitate, 
la finele lunii martie. Raportul cumulează 
activitatea pe anul 2015 ale compartimentelor 
funcţionale din cadrul aparatului de specialitate 
al primarului comunei Cumpăna. Printre 
altele, Mariana Gâju a arătat că misiunea 
primăriei este asigurarea respectării drepturilor 
şi libertăţilor fundamentale ale cetăţenilor şi 
oferirea unor servicii publice locale de calitate, 
realizate în condiţii de eficienţă, într-un mod 
echitabil, transparent şi legal. „Raportul nu 
reprezintă doar un act administrativ impersonal, 
ci un instrument de informare a cetăţenilor cu 
privire la modul şi eficienţa rezolvării treburilor 
publice, a acţiunilor întreprinse pentru 

realizarea strategiilor, a modului de îndeplinire 
a obiectivelor propuse pe principalele domenii 
de activitate, manifestându-mi, încă o dată, 
deschiderea şi transparenţa faţă de cetăţean, 
încercând să îmbunătăţim în fiecare an calitatea 
şi eficienţa muncii noastre”, a precizat primarul 
Mariana Gâju.  Edilul a anunţat că doreşte 
a fi un partener viabil şi serios de dialog 

cu locuitorii în slujba cărora se desfăşoară 
întreaga activitate, pentru că numai printr-un 
act administrativ transparent pot crea împreună 
un viitor durabil. „Ne propunem să fim un reper 
al eficienţei, al coerenţei actului decizional 
şi transparenţei administrative. Să susţinem 
crearea unei comunităţi active şi dinamice, 
să atragem investiţii şi să generăm proiecte 
de importanţă strategică pentru comună şi 
cetăţeni, şi toate acestea să conducă la creşterea 
calităţii vieţii în comuna Cumpăna. Strategia 
de dezvoltare a comunei pentru următorii ani 
cuprinde mă-suri pentru crearea de noi locuri 
de muncă şi sprijinirea investiţiilor, dezvoltarea 
educaţiei şi protecţia socială, dezvoltarea 
infrastructurii utilitare”, a adăugat, la finalul 
prezentării raportului de activitate, primarul 
Mariana Gâju.

Mariana Gâju, primăriţa cu mână de fier

În prezent, dintre cele 70 de primării din judeţul 
Constanţa în doar patru cazuri fotoliile de primari sunt 

ocupate de femei. Veterana administraţiei publice locale din 
judeţul Constanţa este primarul comunei Cumpăna, Mariana 
Gâju, care se află în exercitarea celui de-al patrulea mandat. 
Se declară o luptătoare înfocată a drepturilor femeilor, motiv 
pentru care social-democratele din judeţul Constanţa au ales-o şi 
preşedinte al Organizaţiei Judeţene a Femeilor din PSD. În plus, 
funcţia de primar a devenit pentru aceasta nu doar o poziţie pe 

care o ocupă, ci o adevărată profesie şi, spune Mariana Gâju, nu ar renunţa pentru nimic la oamenii 
comunei care i-au dat localitatea în grijă. Fapt demonstrat la începutul anului 2000, când a câştigat 
un mandat de deputat, dar a renunţat la el în favoarea conducerii Primăriei Cumpăna.

Marcela Avram, de la Cumpăna, 
desemnată cel mai bun asistent social din ţară 

Cei mai implicaţi asistenţi sociali din ţară 
au fost premiaţi în cadrul Galei Naţionale 

a Excelenţei în Asistenţă Socială. Evenimentul, 
organizat de Colegiul Naţional al Asistenţilor 
Sociali din România (CNASR), s-a desfăşurat 
la finele lunii martie, la Bucureşti, fiind 
singurul eveniment naţional ce recompensează 
p e r f o r m a n ţ a  c e l o r 
care lucrează în acest 
domeniu. În competiţie 
a u  i n t r a t  f i n a l i ş t i i 
c e l o r  1 8  c a t e g o r i i , 
precum şi reprezentanţi 
a i  i n s t i t u ţ i i l o r  g u -
vernamentale şi negu-
vernamentale, ai auto-
rităţilor locale, şi jur-
nalişti implicaţi în cam-
panii sociale la nivel central şi local.

Marcela Avram, inspector superior în 
cadrul Serviciului Public de Asistenţă Socială 
Cumpăna, a obţinut Premiul „Asistentul 
social în domeniul combaterii discriminării/
minorităţi”. Primăria comunei Cumpăna a 
fost reprezentată la acest eveniment de către 
primarul Mariana Gâju, însoţită de către 
inspectorii Marcela Avram, Simona Zamfir, 

Cristina Bumb, Maria Sporea şi Florina Stoica. 
Gala Naţională a Excelenţei în Asistenţă 
Socială este primul eveniment organizat în acest 
an de către Colegiul Naţional al Asistenţilor 
Sociali din România, ca parte a unei campanii 
naţionale prin care se urmăreşte punerea în 
valoare a profesiei de asistent social. CNASR 

a organizat în 2015 o 
ser ie  de  dezbater i 
publ ice  cu  ac tor i i 
politici, reprezentanţii 
s i n d i c a t e l o r ,  a i 
societăţii civile şi ai 
mass-media, precum 
şi o serie de studii la 
nivel naţional prin care 
a prezentat o imagine 
exac t ă  a  s i t ua ţ i e i 

sistemului social românesc şi a beneficiarilor - 
persoane cu dizabilităţi, copii instituţionalizaţi, 
vârstnici, minorităţi, persoane abuzate. Fiecare 
demers public a prezentat, de asemenea, măsuri 
concrete şi fără costuri suplimentare prin care 
se poate îmbunătăţi statutul asistenţilor sociali 
şi a sutelor de mii de beneficiari, odată cu 
clarificarea cadrului legislativ.

Soluţii pentru tinerii fără case

Administraţia comunei Cumpăna caută 
soluţii pentru tinerii care îşi doresc 

o casă, dar nu s-au încadrat în programul 
locuinţelor A.N.L. Primarul Mariana Gâju a 
organizat, recent, o întâlnire cu familiile care 
au depus dosare pentru locuinţe ANL, dar care 
au fost respinse ca urmare a neîndeplinirii 
primului criteriu privind accesul la locuinţă, 
respectiv acela ca titularul cererii să aibă vârsta 
de până la 35 de ani, de la data depunerii 
cererii.  „Aceste familii au posibilitatea 
depunerii unui dosar pentru o locuinţă de tip 
Habitat, locuinţe care se vor construi în comuna 
Cumpăna în acest an. Asociaţia Habitat for 
Humanity Cumpăna este o organizaţie creştin-
ecumenică, neguvernamentală, care construieşte 
şi renovează locuinţe împreună cu familiile, 
selectate în program pe baza situaţiei sociale şi 
nevoii locative. Prioritate la această selecţie au 
familiile ale căror dosare ANL au fost respinse, 
din cauza depăşirii vârstei prevăzute în lege, dar 
şi din cauza executării cu întârziere a blocurilor 
de tip A.N.L. Astfel, se acordă o nouă şansă 
acestor familii, care nici până în prezent nu 
şi-au rezolvat situaţia locativă”, a explicat 
primarul comunei, Mariana Gâju. 

Persoanele interesate care doresc să obţină 
mai multe informaţii cu privire la condiţiile 
şi documentele necesare întocmirii dosarului 
se pot adresa reprezentanţilor Habitat for 
Humanity Cumpăna, la sediul din strada 
Alexandru Alimănişteanu nr. 71 (Grădiniţa 
Sfânta Maria).
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Sorina GROZA - profesor la Şcoala gimnazială din Voiteg

Vorbim despre o mani-
festare încheiată recent 

și care a avut un ecou pregnant, 
atât în rândul participanților, 
cât și al acelora care au aflat 
de el. Despre ce a fost vorba, 
doamnă Sorina Groza?

4Banatul a oferit prilej de 
întâlnire dascălilor preocupați 
de mersul educației. Desigur 
că noi, dascăli ai vremurilor 

noastre, avem datoria de a duce mai departe ceea 
ce înaintașii, cu drag de meserie, au adunat de-a 
lungul activității lor. Aceasta ne e misiunea, o dato-
rie supremă, de a lumina generațiile tinere. „Fără 
educație un popor este pierdut în lupta sa pentru 
existență”, nu știu cui aparțin aceste cuvinte, dar 
îmi stăruie în minte. Gândul că tradiția din școala 
românească ar putea fi schimbată din temelii de 
inovare a generat ideea unui simpozion de larg 
interes, euroregional, cu o participare numeroa-
să, neașteptată pentru noi cei care ne-am strădu-
it să-l organizăm: Şcoala Gimnazială Voiteg, I.S.J. 
Timiș, C.C.D.Timiș, Şcoala Gimnazială Căiuți Bacău, 
Şcoala Gimnazială „M.Sadoveanu” Vaslui, Liceul 
de chimie și sanitar din Vârșeț, Şcoala primară din 
Nicolinț. Transformarea școlii într-un laborator în 
care nu mai iau sfârșit experimentele, nu numai că 
determină cadrele tinere să caute modele de lecții/ 
de strategii didactice, ci poziționează cadrele di-
dactice cu experiență într-un rol greu de gestionat. 
Desigur că nu pot exista rețete ideale de predare, 
dar bune practici, da. Acest simpozion și-a propus 
să răspundă la întrebarea: Tradiție sau inovare în 
activitatea didactică? Lucrările metodico-științifice 
prezentate probează interesul dascălilor din cele 
trei nivele de predare (preșcolar, primar și gimna-
zial)  în a arăta eficiența unor metode tradiționale 
și moderne în funcție de tipul lecției, dezvoltarea 
fizică, cognitivă și emoțională a elevilor. Încă o do-
vadă că meseria de dascăl a fost, este și va rămâne 
frumoasă, provocatoare și dătătoare de speranță, 
speranța unei lumi mai bune.

La capătul unui asemenea simpozion euroregio-

nal crește și floarea recunoștinței.
4Frumoasă metaforă. Este demnă de a pre-

zenta pe cei care s-au ostenit în a ne sprijini cu 
sugestii, timp prețios, materiale bine întocmite, 
idei, gânduri, și, de asemenea, potrivită pentru 
personalitățile ce au pășit pragul școlii din Voi-
teg. Mulțumesc aici Universității Aurel Vlaicu din 
Arad, I.S.J. Timiș, Asociației Învățătorilor Bănățeni, 
Asociației Învățătorilor Caraș-Severineni, școlilor 
oraganizatoare, directorilor lor, C.C.D. Timiș, 
Galeriile Turnul de Apă Arad, Centrului Cultural 
Județean Timiș, Societății literar-artistice Tibiscus 
din Uzdin, Arhivelor Naționale ale Statului- filia-
la județeană Arad, colegilor mei din școală și din 
celelalte școli care au răspuns „prezent”, d-nei 
dir. Fogaș Camelia pentru susținere și implicare, 
părinților, elevilor prezenți la manifestare și celor 
ce au sponsorizat o parte din cheltuieli (Agroneva-
da Voiteg, Cristian Olaru).

Aş dori să evidențiem personalitățile care au par-
ticipat la acest simpozion.

4Se cuvine să amintesc printre personalitățile 
prezente pe domnul primar dr. Teodor Marinescu, 
prof. univ. dr. Anton Ilica (U.A.V. Arad), prof. dr. 
Dimitrie-Gheorghe Radu, președintele Asociației 
Învățătorilor Bănățeni, prof. dr. Doru Sinaci, di-
rectorul Centrului de Cultură din Arad, prof. Horia 
Truță, prof. Florica Cândea, prof. Gheorghe Rancu, 
prof. Stoianovici Velco, domnul Puiu-Emilian Valea, 
profesori, scriitori în grai, invitați din județele Arad, 
Caraș-Severin, Vaslui, Bacău, din Serbia.

Sunteţi un neobosit artizan al activităților cul-
tural-didactice. Chiar acum, când stăm de vorbă, 
gândul dumneavoastră se îndreaptă spre o nouă 
acțiune.

4Deseori se face referire la diferența de pregă-
tire dintre elevii din mediul rural și elevii din mediul 
urban. În toți cei 30 de ani de activitate didactică, 
ridicarea nivelului de pregătire al celor încredințați 
mie în a-i educa a constituit o permanentă preo-
cupare menită să înlăture o frustrare neîntemeiată 
și că îmbinarea activității didactice cu cea cultura-
lă contribuie la dezvoltarea personalității din mai 
multe perspective ale elevului. Acțiunea pe care o 

pregătesc cu elevii și părinții clasei la care predau 
este Concursul Județean „Teatrul în educație” cu 
dramatizarea „Un pedagog de școală nouă”, după 
I.L. Caragiale, unde sperăm un loc fruntaș.

În general, astfel de manifestări diminuează re-
sursele atât fizice, cât și pe cele sufletești. Veți mai 
repeta în viitor o asemenea faptă frumoasă?

4Atunci când ecourile sunt pozitive ne vine 
greu să ne mai gândim la eforturile fizice și 
sufletești pe care le-am făcut. Am speranța că 
aceste ecouri nu se vor stinge în timp și că vor 
dăinui până la identificarea cu școala care a lansat 
simpozionul, iar școlile partenere să își aducă plu-
sul de valoare necesar unei astfel de activități. Mi-
ar plăcea ca, atunci când nu mai am forța necesa-
ră, să existe cineva care să preia această activitate.

Am vorbit de recunoștință și nu aș vrea să rămână 
neamintită o instituție la care ați găsit un real sprijin.

4C.J. Timiș, ca în fiecare an, lansează concur-
sul de proiecte culturale menite să mențină vie cul-
tura în județ. Proiectul pe care l-am coordonat a 
primit aprobarea și astfel am avut ocazia să oferim 
cartea simpozionului, atât în format letric, cât și 
electronic, cadrelor didactice și elevilor interesați 
de teme educaționale.

Ne aflăm în apropierea celei mai importante 
sărbători a creștinătății „Învierea Domnului”. Ce 
mesaj aveți ca dascăl pentru copiii și părinții lor pe 
care-i pregătiți pentru viitor?

4Pentru fiecare dintre noi sărbătoarea sfân-
tă a Învierii Domnului vine în urma unei perioade 
în care ne curățăm sufletul, mintea și trupul și ne 
împăcăm cu noi înșine și cu cei din jur. Ca dascăl 
sunt datoare să sădesc în mintea și inima mici-
lor învățăcei dragostea de aproape, de bine, de 
frumos, apropierea de înaltele virtuți prin toate 
acțiunile pe care le săvârșesc. Părinților le doresc 
răbdare, putere de înțelegere și de muncă, iar ele-
vilor, să privească spre viitor mai motivați, chiar 
dacă lumea este imperfectă. Stă în puterea lor de 
a o schimba în bine. Viitorul le aparține!

Nu existã reþete ideale de predare, dar bune practici, da!

Cinste lor!

Se zvonea prin Voiteg că, la începutul 
lui martie, va avea loc o mare adunare 

a învățătorimii din țară și din afară, în școala 
noastră. Noi, oamenii de rând, și, mai ales, 
permanent scepticii, gândeam că este o pălărie 
prea mare pentru o mână de dascăli dintr-un sat 
oarecare. Exista o îndoială și privind interesul 
unui număr atât de mare de cadre didactice din 
țară. A fost o persoană care nu s-a îndoit de 
importanța acestui eveniment și a dăruit totul 
pentru reușita lui - prof. Sorina Groza, un suflet 
mare și veșnic căutător de ceva nou în meseria 
ei. Și a sosit ziua de 12 martie, când școala 
din Voiteg s-a umplut de oaspeți și a devenit 
pentru o zi capitala învățătorimii române. Prin 
numărul de participanți, profunzimea tematicii și 
multitudinea formelor de exprimare a ideilor noi 
a fost un succes de care se mândresc localnicii și 
au plecat entuziasmați oaspeții.

Voiteg a dovedit că poate fi gazdă oricând 
pentru astfel de manifestări și că merită a 
fi înscris în agenda pedagogică, nu numai a 
organelor locale, ci și din alte județe.

Img. Vasile TCACIuC

„Tradiţie şi inovare în activitatea didactică”

Printr-o îmbinare echilibrată a tradiţiei 
cu inovaţia se pot obţine rezultate de 

performanţă în activitatea unităţilor de învăţământ 
preuniversitar din judeţele țării și de peste hotare, 
bazate pe cerinţe de calitate europeană şi valori 
morale pozitive, nediscriminatorii şi participative. 

În spațiile educative tradiționale se naște 
nevoia unui ambient în care informația să 
interrelaționeze cu cercetarea, comunicarea prin 
creativitate, inovație, proiectare, astfel încât 
fiecare cadru didactic să fie condus clipă de clipă 
spre o dezvoltare continuă, atât personală, cât și 
profesională. 

Dorința noastră de nou s-a împletit de această dată în proiectarea acestui Simpozion Euroregional, 
cu titlul „Tradiție și inovare în activitatea didactică”, și a găsit semnificația la Școala Gimnazială din 
Voiteg, devenind astfel inima autocuprinzătoare a ideilor, a talentelor și, nu în ultimul rând, a gândirii 
științifice, o fereastră deschisă către cei ce îndrăgesc frumosul. 

Mulțumirea noastră a constat în faptul că am reușit să oferim colegilor noștri, profesori din 
întreaga țară, oportunitatea de a ne reuni într-o echipă care a promovat studiul și dorința de 
autodepășire. Cu siguranță, viitorul va aduce cu sine noi provocări, ce va avea în centru cadrul 
didactic inovator, dinamic, deschis spre transformare. Perseverând vom fi cuprinși de acea strădanie 
care ne va determina să ne bucurăm împreună, călătorind în fiecare clipă prin cunoaștere, descoperire, 
aprofundare, înțelegere și împlinire. Prof. înv. primar Gabriela TOŞA 

Şcoala Gimnazială Căiuşi, Bacău

Interviu realizat de
prof. dr. Ana-Maria COTOŞPAN
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Pagină realizată de roxana DODOC

Teodor PAVEL – primarul oraşului Recaș

Călătorim pe plaiuri 
bănățene și ne în-

dreptăm atenția către Recaș, 
unde ne așteaptă edilul 
orașului, domnul primar Te-
odor Pavel.

Renumit pentru cultu-
ra viței de vie și a vinurilor 
bune, orașul Recaş deține 
cele mai bune și apreciate 
soiuri de vin care atrag anu-
al o mulțime de turiști.

Domnule primar, ce imagine aveți asupra 
orașului Recaş?

4Recaș este o localitate frumoasă, care atra-
ge mulți turiști prin practicarea turismului viticol, 
prin arhitectura sa, prin realizările sale, care au 
contribuit la creșterea calității vieții locuitorilor.

Cum a ajuns Recaș de la statutul de comună la 
rangul de oraș?

4Conform Legii 351/2001, localitățile care 
aveau mai mult de 5000 de locuitori puteau tre-
ce la statutul de oraș. Pe lângă această condiție, 
este obligatoriu ca localitatea să îndeplinească 
cei 17 indicatori specifici rangului de oraș. Prin-

tre aceștia se numără: dotarea locuințelor cu 
instalații de alimentare cu apă, canalizare, nu-
mărul de paturi în spitale și de medici, procentul 
străzilor modernizate și cel al străzilor moder-
nizate care au canalizare, numărul instituțiilor 
școlare și culturale, numărul cadrelor didactice 
și serviciile de salubritate care asigură igenizarea 
orașului.

Considerați că este suficient mobilierul urban 
de care dispune orașul, cât și spațiile verzi?

4Mobilierul urban, care constă în stâlpi de 
iluminat, bănci, coșuri de gunoi și rastel pen-
tru biciclete, este adaptat nevoilor locuitorilor, 
astfel aceștia beneficiază în mod direct de toa-
te obiectele enumerate. Cât despre existența 
spațiilor verzi, putem spune că sunt suficiente 
și deservesc recreerii și petrecerii timpului liber, 
atât pentru copii, cât și pentru adulți.

Pe viitor doriți ca Recaș să rămână la statutul 
de oraș sau vreți să reveniți la comună?

4Mi-aș dori ca Recaș să revină la statutul de 
comună, deoarece se simte că și-a pierdut iden-
titatea, nu mai este localitatea de altădată, plus 
că taxele și impozitele s-au mărit în defavoarea 
cetățenilor, care nu sunt de acord să plătească 

sume mai mari de bani decât în perioada prece-
dentă.

Ce părere aveți despre practicarea turismul vi-
ticol în Recaș?

4Este o nouă formă de turism, care a luat 
amploare în urmă cu câțiva ani, aici, la Recaș. 
Fiind aproape de orașul Timișoara, marea parte 
a turiștilor preferă să urmeze drumul vinului și 
să deguste cele mai bune soiuri. Prin practicarea 
acestui tip de turism, dorim să promovăm locali-
tatea și produsele noastre, care sunt apreciate.

Care sunt proiectele derulate în această primă-
vară?

4Dorim să amenajăm drumul care duce că-
tre cramele Recaș. Trebuie creată o infrastruc-
tură de transport adecvată care să faciliteze ac-
cesul turiștilor către aceste obiective. Alt proiect 
aflat în derulare se referă la curățarea pomilor și 
a parcurilor, pentru a oferi condiții prielnice pen-
tru copii și adulți.

La final de interviu, doriți să transmiteți un me-
saj locuitorilor din Recaș?

4Cu ocazia Sărbătorilor Pascale care se 
apropie, le doresc cât mai multă înțelegere, să-
nătate, bucurii și împliniri alături de cei dragi!

Trebuie o infrastructurã de transport adecvatã, care sã faciliteze accesul turiºilor la Recaº!

Mirela SERAFIM - directorul Liceului Teoretic Recaș

Odată puşi la punct cu 
planurile administra-

ţiei Recaş pentru primăvară, 
ne-am îndreptat atenţia spre 
cei care sunt viitorul nostru, 
copiii valoroşi ai momentului. 
În perioada decembrie-ianu-
arie a avut loc etapa locală 
a olimpiadelor, a concursu-
rilor pe specialități, iar în 
luna martie au început fazele 

județene, aflăm de la Mirela Serafim, directorul 
Liceului Teoretic din Recaş.

Doamna director, vă rog să îmi spuneţi care 
este cea mai recentă activitate a liceului?

4La finele lunii martie a avut loc etapa 
județeană de geografie, s-a obținut locul III, și la 
religie au participat elevi care au venit cu premii 
și mențiune. La fotbal-fete am obținut locul I pe 
județ. La competiții sportive am avut mare suc-
ces, am participat și la campionat. 

Deci aţi avut rezultate bune?
4Rezultatele pe anul școlar 2015-2016 se 

prezintă astfel: pentru Olimpiada de Religie or-
todoxă, etapa județeană, s-a obținut locul II de 
către elevii Samira Maria Voin, din clasa a-VIII-a 
B, și Constantin Cabulea, din clasa a-IX-a A. O 
mențiune a fost obținută de Roxana Todores-
cu, elevă în clasa a-IX-a A. Toți acești elevi au 
fost coordonați de către doamna profesoară 
Ana Paven. La disciplina Religie catolică, elevul 

Anton Dan Pelics, din clasa a VIII-a B a obținut 
premiul I și Tiberiu Sellei, din clasa a XI-a B a luat 
mențiune. Elevii au fost coordonați de doamna 
profesoară Maria Pelic. 

La concursul diecezan de religie romano-ca-
tolică, premiul I a fost obținut de către eleva Ale-
xandra Mathe, iar mențiune au luat elevii Anton 
Dan Pelics, Tiberiu Sellei și Carmen Golya, din a 
V-a B. Profesor coordonator a fost tot Maria Pe-
lic.     

Ştim că aveţi elevi pasionaţi şi la biologie. La 
olimpiadă s-a obținut mențiunea I de către  Ale-
xandra Mathe, sub îndrumarea profesoarei Moni-
ca Silvester, și mențiunea II de către Abraham Szil-
via, din clasa a X- a A, coordonată de profesoara 
Sofia Lazău. Aveţi copii buni şi în alte domenii?

4Da, la concursul județean Natura și Lite-
ratura, coordonat de către profesoara Ileana 
Podaru, au fost premiați elevii Alexandru Brisc – 
clasa a X-a A – premiul I, Ariana Cernescu – clasa 
a X- a A - premiul II, Iasmina Drăguescu – clasa a 
X-a A – premiul III, Adriana Balog – clasa a X-a B - 
premiul II, Claudia Stan – clasa a XII-a A - premiul 
III,  David Zazuleac – clasa a XII-a A - premiul III.

Şi la competiții sportive s-au obținut premii. 
La Olimpiada Națională a Sportului Şcolar – 
Fotbal fete, etapa județeană – Locul III, format 
din lotul: Lorena Bitea, Ariana Cernescu, Moni-
ca Cimpoiaș, Larisa Colarez, Mădălina Dondoș, 
Diana Donucz, Raluca Hajnal, Iasmina Mișcov, 
Maria Rotar, Oana Stoianov, Anna Vasii, Debora 

Zazuleac, Ligia Zazuleac.
La Handbal fete, etapa județeană, s-a obținut 

tot Locul III, cu lotul format din Szilvia Abraham, 
Lorena Bitea, Simona Bacos, Timeea Baltag, Ari-
ana Cernescu, Monica Cimpoiaș, Raluca Hajnal, 
Alexandra Kureleac, Nicoleta Kureleac, Iasmina 
Mișcov, Cristina Mocan, Maria Rotar, Claudia 
Stan, Oana Stoianov, Anna Vasii, Debora Zazu-
leac, Ligia Zazuleac.

La Tenis de masă, s-a calificat în etapa jude-
teană lotul format din Sorin Anculia și Ligia Za-
zuleac.

La Olimpiada Gimnaziilor – Handbal fete, eta-
pa județeană, a obținut Locul III lotul compus 
din Raluca Ştamp, Anca Florea, Ramona Mol-
dovan, Emanuela Barbu, Tabita Rus, Iadranca 
Topolovcici, Sorana Colarez, Mihaela Vâlceanu, 
Nicoleta Moldovan, Estera Zazuleac, Denisa Gri-
gorie, Larisa Chiteala, Melinda Breciuga, Fran-
cesca Nagy, Rebeca Zazuleac.

La Fotbal fete, etapa judeteană, au obținut 
Locul I Raluca Ştamp, Ramona Moldovan, Ema-
nuela Barbu, Tabita Rus, Iadranca Topolovcici, 
Sorana Colarez, Mihaela Vâlceanu, Nicoleta Mol-
dovan, Larisa Chiteală, Melinda Breciuga, Fran-
cesca Nagy, Zorana Vârciu.

Şi la Şah s-a obținut un Loc III – Zona I, de că-
tre lotul format din Gabriela Vărădian, Zorana 
Vârciu, Alexandru Tulbure, Horațiu Lazea, Se-
bastian Deak și Raul Hantea.

La competiþii sportive am avut mare succes!

registrul agricol recaş - Informaţii 

Până în data de 15 mai, la Registrul 
Agricol se eliberează adeverințe pentru 

APIA, care sunt necesare pentru declarațiile 
de suprafață a terenurilor agricole pentru anul 
2016.

Oamenii sunt nemulțumiți ,  deoarece 
întâmpină probleme cu această procedură. 
Înainte de a veni la Registrul Agricol pentru 
eliberarea adeverinței APIA, aceştia trebuie să 
meargă la Centrul local ca să solicite numărul de 

blocuri fizice pentru care depun adeverință.
Pentru că este primăvară, este necesară 

curățarea pășunilor, viilor, pomilor, de asemenea 
trebuie realizată fertilizarea solului prin procesul 
de arat, discuit teren și cultivat.
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Jocuri şi obiceiuri alese, la Checea

La Checea, jocul 
p o p u l a r  s - a 

menţinut cu aspect 
specific românesc, 
p â n ă  p r i n  a n i i 
1920. După această 
dată, singurul dans 
românesc practicat, 
până prin 1960, a fost 
„căluşarii”. Întreaga 
populaţie a adoptat 
j o c u r i l e  p o p u l a r e 
s â r b e ş t i ,  i a r  c a 
obicei mai important 

practicat de români şi sârbi, a cărui origine a rămas necunoscută, este 
cel denumit „cloţa”. Se practică în dimineaţa Anului Nou, colindătorii 
- în special copii cu vârste între trei şi zece ani - fac urare gazdei să 
aibă noroc şi parte de miei, purcei, viţei, pui, cai, etc. Copiii expun 
colindul ritmat, stând în poziţia ghemuită, vrând să simbolizeze o 
cloşcă. Gazda aruncă simbolic peste copii boabe de grâu, orz sau 
porumb, şi dăruieşte copiilor colaci şi diferite fructe, în special nuci 
şi mere. Obiceiul mai este pregătit de copii ca punct de program la 
serbarea pomului de iarnă. 

Pe de altă parte, când vorbim de educaţie, din documente şi 
izvoare narative reiese că în localitatea Checea au luat fiinţă, în jurul 
anului 1870, trei unităţi şcolare: şcoala cu limba de predare română, 
limba sârbă şi cea cu limbă de predare croată. Toate trei au fost şcoli 
confesionale şi au lucrat independent una de alta sub îndrumarea 
bisericilor care le tutelau. Iulius Bărbulescu este învăţătorul care se 
pare că a pus bazele şcolii în Checea. Şcoala sârbă a luat fiinţă în 1872 
şi a funcţionat cu întreruperi, iar primul număr de învăţători îl găsim 
menţionat în 1904. În anul 1964, la data de 15 februarie, s-a mai dat 
în folosinţă un local de şcoală tot în aceeaşi curte - Checea nr.100 - cu 
cinci săli de clasă, realizându-se în total nouă săli, în care cursurile 
sunt asigurate într-un singur schimb. Tot atunci, şcoala a intrat în 
posesia unui teren vecin cu cel de la numărul 100 şi a organizat curtea 
de joc a copiilor şi o grădină parc.

Casa bunicilor, loc de introspecţie

Ap r o a p e  d e 
b i s e r i c a 

parohială din Checea 
se află Casa de bătrâni 
„Sfântul  Nicolae”, 
cunoscută de localnici 
şi cu numele de Casa 
bunici lor,  dator i tă 
f a p t u l u i  c ă  m a i 
mulţi bătrâni aleg să 
locuiască în acest colţ 
de Rai, aflat sub grija 
oamenilor Bisericii. 
Părintele Gheorghe 
Cucu este preot de peste 40 de ani în satul natal, Checea, fiind  legat 
de toţi fiii locului. Locuind în casa părintească, părintele a dorit să 
construiască o casă parohială pentru viitorul preot care ar veni în 
parohie. Astfel, în anul 2000, Primăria de la Cenei a concesionat un 
teren pe care s-a construit actuala casă parohială. Un alt gând a fost 
acela de a face o casă de copii la Checea, dar în final s-a hotărât 
să fie ridicat aici un cămin pentru îngrijirea persoanelor în vârstă. 
„La mai multe insistenţe, am decis să facem casa de bătrâni, iar în 
urma hotărârii Consiliului eparhial s-a aprobat acest proiect. Cu 
Claudiu Roman şi părintele Cristian Pavel, consilier social la eparhia 
noastră, am discutat despre proiect, apoi am decis să o construim, iar 
proiectul să fie susţinut de biserica din Checea”, explica, în rândurile 
ziarului Lumina, părintele Gheorghe. Potrivit acestuia, însuşi 
Preasfinţitul Paisie Lugojeanul a binecuvântat lucrările de construcție, 
în 24 septembrie 2006, iar la 18 septembrie 2008 a fost inaugurat 
aşezământul pentru îngrijirea persoanelor vârstnice. Spaţiul pentru 
plimbare şi recreere a bătrânilor este unul generos, fiind de fapt o 
grădină de 2.700 mp, pe care câţiva localnici binevoitori o cultivă şi 
o îngrijesc. Flori, pomi fructiferi, alei frumos amenajate şi o terasă 
spaţioasă, toate redau o atmosferă potrivită de relaxare şi meditaţie 
celor care locuiesc  în căminul social, dar şi vizitatorilor locului.

Dorin Liviu BIRDEAN - primarulul comunei Checea

Într-o după amiază însorită de aprilie ne 
oprim paşii la Primăria comunei Che-

cea pentru a afla cum merg lucrările începute de 
către administraţia locală pentru îmbunătăţirea 
condiţiilor de trai. Domnul primar Dorin Liviu 
Birdean ne anunţă că se lucrează în forţă la pro-
iectele deja începute, dar au fost trasate şi pro-
iecte noi pentru anul în curs.

Domnule primar, aveţi o primăvară plină în ce 
priveşte lucrările aflate în desfăşurare. Care sunt 
cele mai importante?

4Avem proiecte începute anul trecut și în 
derulare încă, iar cel mai de anvergură este 
cel de modernizare a străzilor, prin programul 
PNDL, vorbim de astfaltat, lucrări de canaliza-
re, pentru scurgerea apelor pluviale, și întrarea 
la proprietățile locuitorilor, cu podețe. Am înce-
put construirea unui parc pentru copii și adulți, 
și centrul civic în localitatea Checea. Totodată, 
ne dorim și introducerea unui sistem de supra-
veghere pe străzile localității, deocamdată am 
avea la biserica ortodoxă, cea romano-catolică 

și cea sârbă. Sistem de supraveghere și alarma-
re dorim și la sediul Primăriei, pentru că sunt 
bani cuprinși în programul de investiții.

Pentru că vorbiţi de partea financiară, cum 
staţi cu banii la bugetul local?

4Cu bugetul nu stăm bine, dar ne des-
curcăm. Investițiile, exceptând proiectul prin 
PNDL, prin Ministerul Dezvoltării, care se ridică 
la un milion jumătate de euro cu tot cu TVA, ar 
mai fi parcul și centrul civic care se ridică în jur 
la o sută de mii de euro. Mai vrem să facem un 
garaj pentru utilajele primăriei, că avem mașina 
instituției, buldoexcavatorul, microbuzul școlar 
și un compartiment pentru o viitoare achiziție 
a unei mașini de pompieri, care e important să 
existe, și pentru acestea sunt bani aprobați din 
bugetul local, din luna februarie. Mai avem doi 
kilometri de trotuare betonate pe care vrem să 
îi facem, ca valoare totală a acestor lucrări sunt 
circa 12 miliarde lei vechi din bugetul local. Tot 
în atenția noastră de ani de zile este finalizarea 
proiectului de construire a unei grădinițe, pro-

iect început în 2008, prin Ministerul Educației, 
unde în 2009 s-au sistat lucrările din lipsă de 
fonduri, iar acum am preluat noi investiția prin 
Ordonanța 28 din 2013. Sperăm că avem șansa 
să mergem prin PNDR, prin măsura 7.2, docu-
mentația este pregătită, evaluarea la stadiul ac-
tual este făcută și ce mai trebuie, dar sesiunea 
de depunere este cel mai devreme la sfârșitul 
lunii mai, începutul lunii iunie, pentru finanțare 
prin fonduri europene. Avem de lucru pentru 
tot anul și încercăm prin aceste demersuri, pen-
tru că alți bani nu avem de unde. 

Se apropie sărbătorile pascale, cu ce gânduri 
vă îndreptaţi către concetăţenii dumneavoastră, 
ce mesaj le transmiteţi?

4Le transmit un gând frumos, în primul 
rând să fie sănătoși, să aibă parte de o sărbă-
toare a Paștelui cu multă sănătate, cu fericire 
și împlinire. Şi să aibă răbdare și încredere că 
tot ce am început vom duce împreună la bun 
sfârșit.

Le doresc concetãþenilor mei o sãrbãtoare a Paºtelui cu multã sãnãtate, fericire, 
ºi sã aibã încredere cã tot ce am început vom duce împreunã la bun sfârºit! 
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Nuntă de aur la Sânandrei

În 14 februarie, la biserica ortodoxă din 
Sânandrei a avut loc un eveniment aparte: 

nunta de aur a soțiilor Dumitru și Maria Chindriș. 
Trebuie precizat faptul că această rânduială nu are 
caracter de Sfântă Taină, ci reprezintă o slujbă de 
mulțumire care poate fi săvârșită oricând la cer-
erea credincioșilor. Biserica a fost de acord cu 
această practică și a adaptat-o în cazul acestor 
aniversări de cununie. 

Nunta de aur a soțiilor Dumitru și Ma-
ria Chindriș a fost o sărbătoare a dragostei și  a 
credinței, este un exemplu demn de urmat pentru 
toată comunitatea. Asemenea evenimente sunt cu 
adevărat ziditoare, numai în măsura în care suntem 
conștienți de faptul că această creștere gradată (ar-
gint, aur, platină) nu trimite atât la trecerea anilor 
(25,20,75), cât la creșterea neîncetată în virtute, în 
iubire și în recunoștință.

Programul Cesar şi la Sânandrei!

Programul Cesar a luat naștere ca urmare 
a unui acord de împrumut între România 

și Banca Internațională pentru Reconstrucție și 
Dezvoltare. Prin acest program se realizează 
lucrări de cadastru și cărți funciare gratuite pen-
tru cetățenii comunelor integrate în acesta.

În legătură cu acest subiect, primarul Claudiu 
Coman ne-a declarat: „În ceea ce privește pro-
gramul Caesar, vă pot spune că tot terenul ex-
travilan din raza administrativ-teritorială a co-
munei noastre a fost deja măsurat, mai sunt doar 
câteva parcele care trebuie măsurate, acestea fi-
ind situate în intravilanul comunei. Rog cetățenii comunei Sânandrei să fie înțelegători și amabili 
cu topometrii care execută măsurătorile și să le permită acestora accesul în zonele în care este 
necesar, astfel încât aceștia să-și îndeplinească sarcinile de serviciu. Aceste măsurători se fac în 
folosul comunității, obiectivul fiind acela de a crea o bază de date completă cu toate delimitările 
și parcelele din intravilan, cât și din extravilan”. 

După centralizarea tuturor datelor, care vor fi făcute publice, va exista un termen de 30 de zile 
pentru neclarități și contestații.

Evaluarea riscului de incendiu

Toți comercianții și firmele care își desfășoară activitatea pe raza comunei 
Sânandrei trebuie să obțină acordul din partea ISU în ceea ce privește 

evaluarea riscului de incendiu. Chiar și firmele care nu necesită autorizație de la 
Inspectoratul Situațiilor de Urgență trebuie să se prezinte la sediul Inspectoratului 
de Urgență din Timișoara, situat pe strada Cluj, nr 14 pentru a primi o negație. 
Pentru mai multe informații puteți suna la numerele de telefon: 0256 494045, 
0256 494046 și 0256 493649.

„Popor din Banat, trezeşte-te!" - Sever Bocu <

 oaia de 
Sânandrei

Să aveţi o primăvară minunată cu cât mai multe bucurii şi împliniri!
Claudiu COMAN - primarul comunei Sânandrei

Pentru că ne aflăm în perioada celui 
mai aspru post dintre toate cele patru 

ale anului, vă doresc un post binecuvântat prin 
rugăciune și credință, să fim mai buni unii cu 
alții, să iertăm și să apreciem cele mai mici lu-

cruri din viața noastră. Doresc ca în această primăvară să fim cu toții 
voioși, să avem mai multă putere de muncă și să fim încrezători că 
putem realiza obiectivele pe care ni le-am propus. Să aveți o primăvară 
minunată, cu cât mai multe bucurii și împliniri!

reţeaua de canalizare, vitală 
pentru locuitori

Rețeaua tehnico-edilitară este cheia succe-
sului pentru a atrage cât mai mulți inves-

titori, când vine vorba de dezvoltarea comunei.  
De asemenea, este vitală pentru creșterea calitații 
vieții locuitorilor comunei. „În legătură cu 
proiectul privind canalizarea, rog cetățenii comu-
nei noastre să nu se lase păcăliți și dezinformați 
de diversiunile care se vor isca pe marginea aces-
tui subiect. Sânandrei a fost inclus într-un proiect 
important al județului Timiș, proiect gestionat 
prin intermediul societății Aquatim. Pentru im-
plementarea acestui proiect, Consiliul Local a 
emis o hotărâre prin care gestiunea serviciului de 

apă și canal a fost delegată societății amintite. Se vor construi trei stații de stocare și tratare 
a apei, una la Carani, a doua la Sânandrei și a treia la Covaci”, a precizat primarul comunei, 
Claudiu Coman.

Transparenţă decizională - 
APIA

S-a demarat depunerea de către fermieri 
a cererilor unice de plată către Agenția 

de Plăți și intervenție pentru Agricultură. Dom-
nul Florin Faur, directorul centrului Județean 
Timiș al APIA, a spus că sunt pregătiți să trimită 
invitațiile către fermieri, care vor fi chemați să 
depună cererile de plăți unice.

Regulile privitoare la preluarea cererilor sunt 
aceleași ca anul trecut. Până în data de 16 mai, fer-
mierii își pot înregistra cererile fără penalități, iar 
APIA îi sfătuiește pe toți să se prezinte în perioada 
recomandată cu invitațiile care le sunt trimise inclu-
siv prin sms, pentru evitarea aglomerației. 

Totodată, APIA informează beneficiarii ren-
tei viagere agricole că, că, până în 31 august, în 
zilele lucrătoare, trebuie să se prezinte personal 
sau prin mandatar, curator sau tutore, la Centrul 
Județean APIA pentru vizarea carnetului de ren-
tier agricol. 

Pagină realizată de  Maria BArTIk
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„Popor din Banat, trezeşte-te!" - Sever Bocu <

 oaia 
de Otelec

Cu toții știm că fotbalul este sportul 
rege. Dincolo de fenomenul sportiv 

în sine, fotbalul naște o adevărată pasiune în 
rândul fanilor de pretutindeni. Acest lucru se 
întâmplă și în localitatea Iohanisfeld, un sat 

mic cu ambiții ale unor fotbaliști amatori 
înfocați. Sunt mai mulți oameni care merită 
felicitați pentru efortul pe care l-au depus la 
acest capitol, nume pe care le voi înșira în 
articolele viitoare. Cred că trebuie subliniată 
aici și susținerea primită din partea Primăriei 
și a Consiliului Local, dar și a celor care s-au 
implicat din pasiune și drag de fotbal. 

Daniel Sasu a jucat în Italia în ligiile in-
ferioare (Liga V-a și Liga a IV-a), iar când 
s-a întors în țară a pus bazele echipei AS 

Voința Ionel, împreună cu Gheorghe Frăsincar 
și Sidor Fechete. Indrăgostit de fotbal, dar și 
de satul în care a crescut, tânărul nu-și vede 
viața fără fotbal. A antrenat câteva luni echi-
pa de la Iohanisfeld, iar în prezent joacă la 
Ripensia Timișoara. Acesta a declarat pentru 
jurnalul „Banatul” că de când se știe a iubit 
acest sport. „Mereu am jucat din plăcere. Din 
păcate, am făcut câteva greșeli în trecut, iar 
acum le recomand tuturor să se concentreze și 
să muncească mult, dacă vor să fie luați în se-
rios”, a precizat Daniel Sasu. 

Se declară fan dinamovist și cu inima mereu 
acasă, atunci când joacă AS Voința Ionel.

Daniela IACOBESCu

Din dragoste pentru fotbal!

În atenţia cetăţenilor!

Atragem atenţia cetăţenilor să verifice ter-
menul de valabilitate al actului de iden-

titate, în vederea evitării situaţiilor neplăcute 
în care pot deveni contravenienţi la prevederile 
legii.

În cazul expirării termenului de valabili-
tate a actului de identitate, cetăţenii se pot 
prezenta la Serviciul public comunitar local 
de evidenţă a persoanelor la care sunt arondaţi 
cu domiciliul sau reşedinţa, cu cel mult 180 
de zile înainte, dar nu mai puţin de 15 zile, 
pentru a solicita punerea în legalitate cu un act 
de identitate. Există posibilitatea păstrării de 
către titular a vechiului act de identitate aflat 
în termen de valabilitate, până la emiterea noii 
cărţi de identitate. 

Nerespectarea acestor prevederi atrage 
răspunderea contravenţională, care se 
sancţionează cu amendă cuprinsă între 40 lei 
şi 80 lei. 

Termen de eliberare a actelor de identi-
tate:  

Conform prevederilor legale, termenul de 
soluţionare a cererilor pentru eliberarea unui 
act de identitate este de până la 30 de zile de 
la data înregistrării cererii la Serviciul public 
comunitar local de evidenţă a persoanelor. În 
situaţii deosebite, termenul poate fi prelungit 
cu cel mult 15 zile de către şeful Serviciului. 
Termenul efectiv de eliberare a actelor de iden-
titate, la nivelul SPCLEP Otelec, este de cinci 
zile lucrătoare. 

În cazul în care un cetăţean se află într-o 
situaţie deosebită, ce poate justifica solicita-
rea eliberării actului de identitate într-un ter-
men mai scurt de 5 zile lucrătoare (ex. motive 
medicale, deplasare urgentă în altă localitate 
sau în alt stat, susuţinerea  unor concursuri de 
admitere sau examen, etc.), acesta se va adresa 
conducerii instituţiei (şeful Serviciului), care 
va analiza şi va dispune, după caz, măsuri pen-
tru soluţionarea în timp util a cererii acestuia.

Pentru informaţii suplimentare sau orice 
alte nelămuriri, vă rugăm să ne contactaţi la 
tel.: 0256/232827 sau la sediul din Str. Mare, 
nr. 221, Otelec.

Serviciul public local comunitar 
de evidenţă a persoanelor Otelec

Vasile Valentin PASCU - viceprimar al comunei Otelec

De Paºte, le doresc cetãþenilor multã sãnãtate, fericire, bucurie ºi sã aibã
 un gând bun la votul care va urma!

Ajungem la Otelec, 
unde găsim oameni 

cu voie bună, dornici de 
muncă și pregătiți să ne 
împărtășească realizările co-
munei. Suntem întâmpinați 
de domnul viceprimar Vasile 
Valentin Pascu, cu un gând 
bun pentru campania electo-

rală din acest an.
E prima dată când vin la Otelec. Ce puteți să ne 

spuneți despre comuna dumneavoastră?
4Comuna este frumoasă, o să înceapă să 

învie la capitolul investiții. Vom continua alimen-
tarea cu apă în localitatea Iohanesfeld, vom 
face proiect. Avem două anexe la Căminul cul-
tural la Otelec și la Iohanesfeld, pentru sala de 
mese. Este un proiect în derulare, avem proiecte 
pentru începerea asfaltării drumurilor secunda-
re din localitate, care sunt depuse la medierea 
apei, avem proiecte pentru continuarea asfal-
tării străzilor secundare, facem trotuare pentru 
pietoni, avem și pentru iluminatul public stradal, 
cu lumini, becuri economice care o să consume 
minim 30%, să reducă consumul de curent în toa-
tă comuna și vor veni niște proiecte pentru tere-
nurile de sport.

Ce anume doriți să faceți pe partea sportivă? 
4Vom avea terenuri de sport pentru fotbal 

care nu au fost intabulate, trebuie să facem 
niște anexe pentru jucători, niște cabine pentru 
îmbrăcat, dezbrăcat. Şi în plus, dorim să facem 
drumurile prin care să aibă acces la teren.

Cu aproximație, câți kilometri sunt asfaltați în 
comună ?

4În comună nu este niciun kilometru asfal-
tat, sunt asfaltate doar drumurile naționale, 
care trec prin Otelec și Iohanesfeld. Avem doar 
drumuri pietruite, toate drumurile secundare. 
Asfalt nu avem, anul acesta am început să de-
punem proiectele la medierea apei, din toamnă 
vom primi fondurile.

Prin ce fonduri ați accesat? Sunt bani de la bu-
getul local ?

4De la bugetul local vor fi subvenționate 
toate proiectele. Caietele de sarcini, dirigenție 
pe partea tehnică, documentație de șantier, ab-
solut tot. În rest, pentru executarea lucrărilor, 
vor fi de la medierea apei. Şi acum am vorbit 
cu cineva să vedem dacă putem accesa fonduri 
europene. Dorim să accesăm fonduri europene 
pentru drumurile intravilane secundare, dacă 
putem prinde, că la canalizare nu am prins nimic, 
nu ne-a dat nimeni niciun ban. Există un ordin 
prin care doar comunele de la 2000 de locuitori 
în sus pot accesa, iar comuna noastră are doar 
1860 de locuitori și nu ne aprobă pentru cana-
lizare. Deci dacă schimbă guvernanții noștri le-

gea, atunci vom avea și canalizare, dar, până nu 
se schimbă, nu putem acționa.

Vreau să vă întreb și de viața culturală, am ob-
servat că există o comunitate maghiară.

4Da, nu este o comunitate mică, că la Otelec 
80 % din locuitori sunt maghiari. Au o formație 
de dansuri ungurești, poezii, piese de teatru, tot 
felul de activități în limba maghiară. Există eveni-
mentele: ruga satului, Paștele, Pomul de mai, un 
fel de Balul bătrânilor.

De Crăciun se organizează ceva specific 
comunității? 

4Crăciunul și Revelionul ca la români. Dar 
în octombrie se organizează ruga. Mai este o 
asociație maghiară, ei se ocupă pentru activități 
ca boxul, manifestări cultural distractive pentru 
tineret, baluri, piese de teatru. La noi, la români, 
la Iohanesfild e mai mult ruga satului, bineînțe-
les că mai sunt serbările de teatru, organizate de 
către școală, mai vine câte o trupă de teatru din 
altă parte, circul.

La final de interviu, ați putea transmite un gând 
locuitorilor din comună? 

4Multă sănătate, fericire, bucurie, să aibă 
un gând bun la votul care va urma. Candidez la 
funcția de primar și am toate șansele.

Vă dorim mult succes!
Interviu realizat de

roxana DODOC
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Muguri de primăvară la şcoala 
din Victor Vlad Delamarina

Odată cu 
v e n i r e a 

primăverii când 
copacii înfloresc, 
cerul e ca oglinda, 
iar iarba crește 
crudă și proaspătă, 
copiii de la Şcoala 
generală din Vic-

tor Vlad Delamarina ne surprind cu cele mai fru-
moase creații. Au confecționat vaze din borcane 
pictate, au realizat diplome de recunoștință pentru 
mămicile lor și au realizat coșulețe cu surprize. 
Nici preșcolarii nu s-au lăsat mai prejos şi şi-au 
demonstrat abilităţile artistice, confecţionând flo-
ri din hârtie creponată și vopsind cofraje pentru 
brândușe.

„Popor din Banat, trezeşte-te!" - Sever Bocu <

 oaia de 
Victor Vlad Delamarina

Transparenţă decizională
Hotărârea nr 1/29 ianuarie 2016, Acoperirea definitivă din excedentul 

bugetar local a deficitului schemei de dezvoltare.
Hotărârea nr 2/29 ianuarie 2016, Aprobarea Organigramei şi statutului 

comunei Victor Vlad Delamarina 
Hotărârea nr 3/29 ianuarie/2016, Aprobare rețea școlară pentru anii 

2016-2017.
Hotărârea nr 4/29 ianuarie/2016, Aprobarea și efectuarea metodologiei 

de acordare a ajutoarelor de urgență conform legii 416/2001
Hotărârea nr 5/29 ianuarie/2016, Aprobare execuție bugetară pentru 

anul 2016
Hotărârea nr 6/29 ianuarie/2016, Aprobare buget local pe anul 2016 
Hotărârea nr 7/29 ianuarie/2016, Aprobare consum carburanți la 

nivelul comunei Victor Vlad Delamarina 

Hotărârea nr 8/29 ianuarie/2016, Aprobare statut asociație dezvoltare 
intercomunitară deșeuri.

Hotărârea nr 9/29 ianuarie/2016, Aprobare indicatori actualizați cu 
TVA 20% referitor la proiectul Canalizare pentru Herendești și Petroasa 
Mare

Hotărârea nr 10/26 februarie/2016, Referitor la modificarea legii nr 42 
din 10.11.2015, referitoare la taxe și impozite pentru anul 2016.

Hotărârea nr 11/26 februarie/2016, Rectificarea bugetului local pe 
anul 2016 

Hotărârea nr 12/16 martie 2016, Aprobarea dezmembrării parcelelor 
pentru construire stație alimentare cu apă a comunei pentru localitățile 
Herendești, Victor Vlad Delamarina și Petroasa Mare.

Hotărârea nr 13/16 martie 2016, Rectificare buget pe anul 2016.

Ioan Aurelian SIMA - inspector școlar
Cei ºapte ani de acasã conteazã enorm în educaþia ºcolarã!

În luna lui prier, fa-
cem o vizită dom-

nului inspector Ioan Aure-
lian Sima, pentru a afla din 
experiențele meseriei de das-
căl și despre situația actuală 
din învățământ.

Domnule inspector, vă 
mulțumesc că ați acceptat   
dialogul nostru și pentru că 

ne aflăm în capitala țării Banatului, aș dori să vor-
bim puțin despre capitala sufletului dimneavoas-
tră, comuna Victor Vlad Delamarina.

4Comuna Victor Vlad Delamarina este locul 
în care m-am născut, am crescut, m-am format 
ca om. Aici locuiesc părinții mei și sunt mândru 
că tatăl meu a fost în fruntea comunei, ca pri-
mar, în ultimii 20 de ani, perioadă în care s-au în-
tâmplat multe lucruri frumoase.

Cum vă amintiți comuna din anii copilăriei ?
4Îmi amintesc de oamenii de acum 30 de 

ani, alături de care mi-am petrecut copilăria, 
erau liniștiți, harnici și că mentalitatea lor des-
pre lume și viață era una potrivită, bazată pe 
înțelegere și respect între oameni. Eu am avut 
o copilărie superbă, specifică satului, în care am 
îmbinat în mod plăcut munca la sat, alături de 
bunicii mei, jocul și învățatul.

Domnul inspector îmi este imposibil, ca vor-
bind în sediul inspectoratului școlar Timiș, să nu 
vă întreb despre dascălii dumneavoastră. Nu vă 

cer să faceți o ierarhizare, dar vă rog, totuși, să-i 
amintiți acum. 

4Păstrez cu deosebită recunoștință și res-
pect în memoria mea numele dascălilor care 
mi-au îndrumat primii pași în școală și care m-au 
îndemnat și determinat spre performanța profe-
sională la care am ajuns. Le mulțumesc tuturor!

Care este diferența dintre învățământul de azi 
și cel al începuturilor dumneavoastră?

4E greu de făcut o comparație între școala 
de azi și cea de acum trei decenii, deoarece con-
textul social este diferit, lumea are altă viziune, 
alte așteptări, părinții au alte idealuri.

Ce pot spune este lucrul pe care îl constat zil-
nic prin prisma funcției pe care o am, și anume 
faptul că performanța școlară nu a scăzut, că 
sunt și acum școli cu reputație instituțională și 
cu mare eficiență didactică.

Cu ce probleme se confruntă astăzi instituția 
dumneavoastră?

4V-aș spune că instituția în care lucrez nu se 
confruntă cu probleme deosebite. Avem acope-
rite toate posturile cu specialiști responsabili și 
competenți, încât inspecția de specialitate sau 
acțiunile de îndrumare și control să se realizeze 
în condiții optime.

Cum se prezintă situația rezultatelor la exame-
nul de titularizare?

4Rezultatele concursurilor de titularizare 
din ultimii ani nu sunt pe măsura așteptărilor 
noastre, ceea ce demonstrează într-un fel fap-

tul că sistemul de educație nu este suficient 
de atractiv și că nu vin spre noi tinerii cei mai 
instruiți.

Cum este văzut profesorul de astăzi?
4Statutul nostru este oarecum diferit de cel 

al profesorilor noștri, însă, cred că un profesor 
cu personalitate profesională și care oferă servi-
cii școlare foarte bune este privit cu același res-
pect de către elevi și de către familiile acestora.

Pentru că acest dialog al nostru va apărea în 
„Foaia de Victor Vlad Delamarina”, vă rog să 
adresați un mesaj consătenilor domniei dumnea-
voastră.

4Mă bucur că prin intermediul ziarului dum-
neavoastră mă pot adresa consătenilor mei.

Îndemnul meu este să aibă încredere în școala 
în care învață copiii lor, să fie aproape de cadrele 
didactice și să investească în timp, preocupare și 
dăruire pentru educația fiilor lor.

Domnule inspector Sima, cu ce sfaturi ați dori 
să încheiem acest interviu?

4Nu cred că sunt cel mai în măsură să dau 
sfaturi, însă pot spune că acei șapte ani de acasă 
contează enorm în educația școlară, că modelul 
părinților este decisiv în formarea caracterului 
copiilor și că trebuie să comunicăm îndeaproape 
cu aceștia pentru a-i feri de unele răutăți pe care, 
din păcate, societatea contemporană ni le oferă 
din abundență.

Interviu realizat de
roxana DODOC

Obiective turistice

Mănăstirea Petroasa Mare 

Aparține localității Petroasa Mare, iar ac-
cesul se face pe drumul local 136 Lugoj-

Herendești. Mănăstirea poartă Hramul Sfinților 
Arhangeli Mihail și Gavril, care sunt sărbătoriți în 
8 noiembrie. Starețul mănăstirii este ieromonahul 
Ștefan Mateș și slujitorii ieromonahi Teodor Hotea și 
Iacov Mohapt. Așezământul a fost ctitorit de mona-
hia Mihaela și nepotul acesteia, Constantin Drădean, 
care a cumpărat un teren la marginea satului. În 1995, 
Consiliul Eparhial aprobă înființarea mănăstirii, cu 
destinație pentru călugări. La 22 februarie 1996, s-a 
obținut aprobarea Sfântului Sinod. În același an au 
început lucrările de construcție, iar sfințirea noului 

așezământ monahal s-a făcut de către Episcopul Lucian al Caransebeșului, pe vremea aceea episcop 
vicar la Timișoara, în 26 august 2001. Biserica și corpul principal de clădire al așezământului se află 
în faza de finisare.

roxana DODOCroxana DODOC

 „Cea mai mare faptă din lume este rugăciunea!”



16. aprilie

„Popor din Banat, trezeşte-te!" - Sever Bocu <

 oaia 
de Vermeº

Gerson TEACĂ - directorul Casei de Cultură din Vermeş
Mulþumesc domnului primar Ion Iacob Damian

La Vermeş, obiceiuri-
le din străbuni sunt 

păstrate cu sfinţenie. Cum 
sunt promovate acestea şi 
cu ce eforturi aflăm din dia-
logul purtat cu domnul Ger-
son Teacă, directorul Casei 
de Cultură. 

Domnule director, sunteţi 
unul dintre cei care duc mai 

departe ştafeta păstrării tradiţiilor populare de 
la Vermeş. Ce înseamnă în fond această muncă?

4Ca referent cultural mă regăsesc, la fel ca 
și colegii din aparatul primarului, prestând un 
volum suficient de muncă în slujba comunității 
din Vermeș. La departamentul Cultură progra-
mul este puțin altfel, poate mai încărcat, dato-
rită faptului că majoritatea evenimentelor au 
loc la sfârșit de săptămână și la sărbători, pe 
care le păstrăm cu sfințenie, menținând astfel 
viața culturală și artistică a comunei.

Care sunt principalele activităţi pe care le 
desfăşoară Casa de cultură? Se poate face o ie-
rarhie în ce priveşte importanţa lor sau fiecare 
are unicitatea ei?

4Ca activități importante ale culturii aș 
menționa, în primul rând, Rugile satelor: 
Vermeș - la Înălțarea Domnului (Ispas), Ersig 
și Izgar – la Adormirea Maicii Domnului, 15 Au-
gust, evenimente care sunt pe primul loc în 
localitățile unde se dorește  păstrarea și pro-
movarea tradițiilor străbune. Din acest an, am 

procedat și la organizarea Balului Portului Po-
pular – prima ediție, eveniment ce înlocuiește 
Balul de Zăpost, care avea loc cu mulți ani în 
urmă înaintea postului mare al Sfintelor Paști. 
Acum dorim să fie puțin altfel, pentru a ne pu-
tea etala bogăția ținutelor strămoșești, comori 
care au stat ascunse în lăzi și s-au îngălbenit 
de-a lungul anilor ce au trecut. În cursul anului, 
pe lângă tradiționalele baluri ale marilor sărbă-
tori, mai organizăm spectacole de circ, piese de 
teatru pentru copii și nu numai, deoarece am 
observat că majoritatea au o tentă tematică.

Mergeţi cu evenimente culturale şi în alte zone 
ale ţării. Veţi merge la „Laleaua pestriţă”, la Ca-
raş-Severin, eveniment care se desfăşoară un an 
în Timiş, iar un an la Caraş. A venit rândul că-
răşenilor să fie organizatori. Ce ne puteţi spune 
despre această deplasare frumoasă?

4În urmă cu doi ani, am organizat Fes-
tivalul de Folclor al Văii Pogoniciului „Lalea-
ua pestriță” – ediția a doua, gala laureaților. 
Acest superb festival se organizează anual de 
localitățile aferente cursului râului Pogonici 
din județele Caraș-Severin și Timiș. Anul aces-
ta gazdă ne va fi comuna Zorlențu Mare, în 23 
aprilie, cu cea de-a patra ediție, dată stabilită 
alături de primarii, directorii de așezăminte 
culturale și reprezentanții Consiliilor județene 
Caraș-Severin și Timiș. Ca atare, Vermeș va fi re-
prezentat de Ansamblul Vermeșana împreună 
cu îndrăgitul solist Petru Chiodan, dar și o tână-
ră solistă Raluca Urda, elevă a școlii gimnaziale 

din localitate. Pe această cale, le mulțumesc 
tuturor membrilor ansamblului pentru sa-
crificiile depuse, coregrafului Ciprian David, 
domnului primar Ion Iacob Damian, Consiliului 
Local, conducerii Şcolii Gimnaziale Vermeș și 
părinților care, iată, că-și îndrumă copiii pe o 
cale înțeleaptă, păstrând și promovând astfel 
obiceiurile populare ale zonei.

Ca un om care iubeşte tradiţiile şi obiceiurile 
populare, care depune eforturi pentru ca acestea 
să nu fie uitate, vă declaraţi mulţumit de lucrurile 
pe care aţi reuşit să le împliniţi până acum?

4Datorită condițiilor bune de care benefi-
ciem,  prin organizarea atâtor evenimente și 
faptul că reușim să aducem copiii de la o vâr-
stă fragedă, chiar și de la grădiniță, în a socia-
liza ori a le implementa tainele jocului popular, 
pentru ca apoi să ne reprezinte pe marile scene 
din țară ori străinătate, eu cred că toată lumea 
este mulțumită. Sunt deplin mulțumit de faptul 
că, la Vermeș, conducerea Administrației Publi-
ce locale, dascălii, copii și părinții, suntem buni 
prieteni. În incinta Căminului Cultural „Cassian 
R. Munteanu” funcționează și Biblioteca comu-
nală, dispunem de o sală de ședințe de 40 per-
soane, opt locuri de cazare în camere mobilate 
și dotate. În cursul anului trecut s-au organizat 
diferite cursuri de calificare pentru șomeri ori 
persoane defavorizate, nemaifiind nevoie ca 
aceștia să ia drumul marilor orașe.

Interviu realizat de
Diana MIHAI

Transparenţă decizională

Prin Hotărârea de Consiliu Lo-

cal nr. 14/2016, privind stimularea 

participării în învățământul preșcolar a copii-

lor provenind din familii defavorizate, s-au 

reglementat modalitățile de identificare a bene-

ficiarilor, astfel la nivel Unităţii Administrativ 

Teritoriale Vermeș a fost identificat un număr 

de şase preșcolari.

Suntem mari, suntem şcolari

Am vizitat clasa pregătitoare de la şcoala 
din Vermeş. Am fost întâmpinați cu mare 

bucurie de către copii. Aceștia ne-au prezentat o 
parte din lucrările lor realizate cu ocazia zile-
lor de 1 și 8 martie. În luna aprilie va avea loc 
evenimentul Școala Altfel, unde se vor organiza 
concursuri, ateliere de creație și vor fi prezentate 
teme care vizează protejarea mediului. Elevii 
vor merge doar în mici excursii și drumeții prin 
satele din împrejurimi, fiind evitate deplasările 
mai lungi din cauza regulilor stricte impuse de 
conducere. Pe viitor se dorește organizarea unui 
curs de dans modern, care va fi coordonat de către un instructor.

roxana DODOC

Situaţia agricolă la Vermeş

În comuna Vermeș, numărul efectivelor 
de animale a scăzut mult în ultimii ani 

din cauza faptului că populația este îmbătrânită și 
nu se mai poate ocupa de creșterea lor, iar tinerii 
migrează către mediul urban.

În prezent sunt 13.000 de ovine, 370 de bovine, 
4 cabaline, 15.000 de păsări și 650 de familii de 
albine. În comună există un punct de colectare 
a laptelui, doi fermieri ocupându-se de această 
procedură. Alte persoane merg în piață la Bocșa 
sau Reșița pentru a-şi vinde produsele.

În urmă cu 40 de ani a existat o piață 

agroalimentară, dar nu s-a discutat reînfințarea ei.
În comparație cu alte comune, productivitatea 

agricolă și creșterea animalelor este ridicată și se 
menține la parametri buni. Din totalul de 11.846 ha 
de teren, 4827 este arabil și 1500 ha sunt pășuni. 
Primăria comunei colaborează cu firma Rodbun, 
care ia pământul în arendă, o suprafață de 2200 de 
hectare de teren. Proprietarii de terenuri primesc 
la schimb o sumă de bani sau produsele obținute, 
între 500 de kg în primii cinci ani și 600 de kg, 
după zece ani.

În comună sunt 280 de fermieri activi, doi 
dintre ei având firme și lucrând 150 ha. Nivelul 
de mecanizare este ridicat, fiind alcătuit dintr-un 
număr de 150 de tractoare și utilaje aferente aces-
tora. 

roxana DODOC
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 oaia de 
Valu lui Traian

„Aici, în Dobrogea, n-am răsărit pe nepregătite" - Nicolae Iorga <

Convocator
Primarul comunei Valu lui Traian, Florin 

Mitroi, a convocat o şedinţă ordinară a 
consiliului Local, având pe ordinea de zi urmă-
toarele puncte:                

1. Alegerea preşedintelui de şedinţă pentru pe-
rioada aprilie-iunie 2016.

2. Proiect de hotărâre privind aprobarea conce-
sionării către S.C.RAJA S.A. Constanţa a obiecti-
vului de investiţii: „Extindere reţele de alimentare 
cu apă şi extindere  reţea de canalizare menajeră 
etapa IV”.

3. Proiect de hotărâre privind  aprobarea exe-
cutării în parteneriat cu S.C.RAJA S.A. Constanţa 
a lucrării: „Racorduri de canalizare menajeră lo-
cuinţe zona C, localitatea Valu lui Traian, judeţul 
Constanţa”.

4. Proiect de hotărâre privind aprobarea REC-
TIFICĂRII BUGETULUI LOCAL pe anul 2016, 
aprobat prin H.C.L. nr. 37/08.02.2016.

5. Proiect de hotărâre pentru modificarea ane-
xelor  nr. 2 și nr. 3  la H.C.L. nr. 158/23.03.2012 
privind  aprobarea înfiinţării Societăţii „GOSPO-
DĂRIE COMUNALĂ  VALU LUI TRAIAN” 
SRL, cu modificările și completările ulterioare.

6. Proiect de hotărâre pentru modificarea şi 
completarea H.C.L. nr. 25/15.01.2016 privind 
aprobarea atribuirii directe a unor contracte de 
furnizare sau de servicii în cursul anului 2016, cu 
modificările şi completările ulterioare.

7. Proiect de hotărâre pentru modificarea şi 
completarea anexei la H.C.L. nr. 17/15.01.2016 
privind aprobarea programului de achiziţii pe anul 
2016, cu modificările  şi completările ulterioare.

8. Proiect de hotărâre privind aprobarea eşa-
lonării şi scutirii la plata impozitelor şi  taxelor 
locale unor persoane fizice.

9. Proiect de hotărâre pentru modificarea  şi 
completarea H.C.L. nr. 371/19.11.2015  privind 
stabilirea impozitelor şi taxelor locale pentru anul 
2016, cu modificările şi completările ulterioare. 

10. Proiect de hotărâre privind aprobarea anu-
lării unor obligatii de plată datorate  bugetului lo-

cal al comunei Valu  lui Traian. 
11. Proiect de hotărâre privind aproba-

rea rezilierii contractului de închiriere nr. 
17.386/10.09.2015, ce are ca obiect terenul in-
travilan în suprafaţă de 3.010 m.p. lot nr. 7, zona 
microferme.

12. Proiect de hotărâre pentru modificarea şi 
completarea H.C.L. nr. 483/12.12.2008  privind 
aprobarea schimbului cu sulta, de teren intravilan, 
în suprafaţă de 87 m.p. proprietatea soţilor Ghenea 
Dumitru şi Iuliana, preluat în vederea alinierii pro-
prietăţilor  situate pe marginea canalului colector, 
cu  terenul intravilan, în  suprafaţă de 300 m.p., 
lot Nr. 6, str. Ceairului, ce face parte din domeniul 
privat al comunei.

13. Proiect de hotărâre privind modificarea şi 
completarea inventarului bunurilor care alcătuiesc 
domeniul privat al comunei Valu lui Traian, pe 
anul 2016, aprobat prin H.C.L. nr. 15/15.01.201, 
cu modificările şi completările ulterioare.

14. Proiect de hotărâre privind retragerea drep-
tului de folosinţă asupra terenului  intravilan în 
suprafaţă de 295  m.p. lot nr. 3, situat pe str. Po-
teca, atribuit doamnei Dincă   Bibilica şi aproba-
rea atribuirii în folosinţă gratuită, în baza Legii nr. 
15/2003, domnului  Mirică Leonard-Ionuţ.

15. Proiect de hotărâre privind retragerea drep-
tului de folosinţă asupra terenului  intravilan în 
suprafaţă de 311 m.p. lot nr. 58, situat pe str. Ro-
mană, atribuit domnului  Ciobanu Dumitru-Gabi.

16. Proiect de hotărâre privind acceptarea de 
către Consiliul Local  a donaţiei unei suprafeţe de 
229 m.p. teren intravilan, situat în comuna Valu lui 
Traian, str. Viei, nr. 3, Lot 6, cu  destinaţia - alee 
acces şi trecerea acestui  teren în domeniul public 
al comunei.

17. Proiect de hotărâre privind aprobarea 
P.U.D. asupra unei suprafeţe de 149 m.p., situată 
în comuna Valu lui Traian, str. Calea Dobrogei nr. 
185 C, pentru realizarea  obiectivului: „construire 
locuinţă P+1 E”.

18. Proiect de hotărâre privind însuşirea şi 

aprobarea rapoartelor de evaluare şi  tratare a ris-
curilor la securitate fizică pentru un număr de şase 
obiective de investiţii, ce  fac parte din domeniul 
public al comunei Valu lui Traian.

19. Proiect de hotărâre privind însuşirea unor 
rapoarte de evaluare terenuri intravilane, ce fac 
parte din domeniul privat al comunei Valu lui Tra-
ian.

20. Proiect de hotărâre privind  aprobarea rea-
lizării lucrării de branșament la rețeaua  de gaze 
a clădirii - Grădinița cu program normal nr. 2, co-
muna Valu lui Traian, str. Mihai Eminescu, nr. 148 
B.

21. Proiect de hotărâre privind aprobarea încre-
dinţării directe a contractului de achiziţie – Proiec-
tare şi execuţie -„Alimentare cu energie electrică 
loturi zona Poteca”.

22. Proiect de hotărâre privind aprobarea încre-
dinţării directe a contractului de achiziţie – servi-
cii Proiect Tehnic „Racorduri canalizare menajeră 
etapa I”.

23. Proiect de hotărâre privind aprobarea încre-
dinţării directe a contractului de achiziţie – servicii 
Proiect Tehnic „Asfaltare alei parc Hasancea I, II 
şi III”.

24. Proiect de hotărâre privind aprobarea încre-
dinţării directe a contractului de achiziţie – Proiec-
tare şi execuţie lucrare -„Extindere reţea electrică 
zona Afumaţi”.

25. Proiect de hotărâre privind aprobarea încre-
dinţării directe a contractului de achiziţie – Proiec-
tare şi execuţie lucrare -„Extindere reţea electrică 
de interes public zona Creţoiu”.

26. Proiect de hotărâre privind aprobarea liste-
lor cu propunerile pentru casare, rezultate  în urma 
inventarierii patrimoniului unităților de învățământ 
preuniversitar din comuna Valu  lui Traian, la sfâr-
şitul anului 2015.

27. Diverse: -  Adresa nr. 680/23.03.2016 a 
Şcolii Gimnaziale nr. 1 Valu lui Traian, referitor 
la amenajarea unei Săli din Biblioteca comunală, 
pentru desfăşurarea orelor de limbă turcă.

În această perioadă, în comuna Valu lui 
Traian se desfăşoară lucrări de asfaltare 

a străzilor, finanţarea făcându-se prin Programul 
Naţional de Dezvoltare Locală pe OUG 28/2013, 
iar valoarea totală a investiţiilor depăşeşte 200 
miliarde lei vechi. Vor începe, pe următoarele 
străzi:

Kemal Ataturk, Mihai Eminescu (între Haltei 
şi Valea Seacă – strat 2, şi între Valea Seacă şi 
Afumaţi), Valea Seacă, Veche, Petre Tomoroga, 
Nicolae Iorga, Nicolae Labiş, Constantin şi Ele-
na, Tineretului, Ion Raţiu, Dacia, Grigore Toci-
lescu, Tulcei, Pădurii, Luncii, Dorului, Plaiului, 
Scurta, Văii, Alexandru Ioan Cuza, Republicii, 
Mureşului, Vlasca, Dunării, Jiului, Oltului, Nal-
bei, Alexandru cel Bun, Omurcea, Negip Fazal, 
Geamiei, Galaţi, Doamnei, Aleea Doamnei, De-
cebal (între Soarelui şi Împărat Traian), Islazului, 
Semănătorilor, Horia, Cloşca şi Crişan, Nicolae 
Grigorescu, Nicolae Bălcescu, Nicolae Titulescu, 
Tudor Arghezi, Nichifor Crainic (de la Poiana la 
Tudor Arghezi), Hasancea, Soarelui (între DN şi 
Hasancea), Kogălniceanu, Cantonului, Ceairului, 
Constanţei, Murfatlar, Bucureşti, Valea lui Cadâr, 

Mujdaba Fichiret, Vulturilor, Gladiolei, Ostrov, 
Afumaţi, urmând apoi străzile: Socului, Liliacu-
lui, Măceşului, Cocorilor, Berzelor Pescăruşilor 
şi Egretei. „Pe această cale, îi rugăm pe locuitori 
să acorde sprijin echipelor de muncitori, în sen-

sul indicării spaţiilor pe unde doresc să rămână 
accesul în curte sau, după caz, locul unde doresc 
să se amplaseze căminul de racord. De asemenea, 
în perioada în care se lucrează pe strada dumne-
alor, îi rugăm să nu parcheze autoturismele pe 
partea carosabilă. Menţionăm că pentru străzile 
menţionate mai sus s-a emis ordinul de începere 

a lucrărilor. Suntem conştienţi că există şi alte 
străzi care necesită lucrări de refacere / asfaltare, 
şi vă asigurăm că vom interveni şi acolo, după 
finalizarea lucrărilor anunţate acum”, precizează 
primarul Florin Mitroi. 

Totodată, administraţia locală anunţă şi în-
ceperea lucrărilor de turnare trotuare pe DN, 
cu fonduri de la bugetul local, valoarea totală a 
investiţiei fiind de 18 miliarde lei vechi, şi că 
se realizează racorduri la canalizare în cartierul 
nou de case şi lucrări de instalare locuri de joacă 
pentru copii. De asemenea, s-a semnat recepţia la 
finalizarea lucrărilor pentru introducerea reţelei 
de gaz în comună, spune primarul Florin Mitroi. 

În regie proprie se vor mai efectua acţiuni de 
înfrumuseţare a comunei, prin plantări de flori, 
gazon, vopsire de stâlpi şi amenajare de borduri, 
curăţare canal, tundere gazon parcuri, reparaţii la 
locurile de joacă vechi, distribuire de tomberoane 
pentru colectare selectivă populaţiei, montare de 
băncuţe, steaguri pe stâlpi şi montare coşuri de 
gunoi stradale pentru colectare selectivă, dar şi 
montare locuri de joacă în parcuri şi înfiinţare 
de parcuri noi, lucrări suportate din fonduri de 
la bugetul local, în valoare de aproximativ două 
miliarde lei vechi.

Diana MIHAI

lucrări de primăvară începute în forţă, la Valu lui Traian!
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Săptămâna francofoniei
 la Şcoala Gimnazială Coşteiu

Î n perioada 15-21 martie 2016, la Școala 
Gimnazială Coșteiu s-a desfășurat 

Sărbătoarea Francofoniei. Coordonatorul 
activităților a fost prof. Adina Băcilă. Copiii 
implicați în realizarea evenimentelor au fost 
elevii claselor V-VIII.

Programul  acț iuni lor  dedicate  Zi le i 
Francofoniei a cuprins: amenajarea panoului cu 
desene realizate de elevi de la clasele VI-VIII;  
interpretare de cântece în limba franceză, dintre 
care unul special învățat pentru această ocazie, și 
anume Chanson Francophonie – Hymne et Ode 
à la Francophonie pour les enfants et les plus 
grands!(clasele V-VIII); prezentări PowerPoint, 
în care au fost aduse la cunoștință sau reamintite 
istoricul şi semnificaţia Zilei Internaţionale a 
Francofoniei, informații referitoare la România, 
ca țară francofonă, sau la limba franceză 
vorbită în lume. Au fost de asemenea prezentate 
imagini cu obiective reprezentative din Paris 
și informații despre acestea (clasele a VI-a, a 
VIII-a). O altă activitate la care au participat 
15 elevi de la clasele VI-VIII,  a avut loc de 
această dată la Casa Româno-Franceză din cadrul 
Bibliotecii Municipale Lugoj, în 21 martie 2016. 
Aceștia au susținut un scurt program artistic, 
cuprinzând poezii în limba franceză, scrise chiar 

de ei, respectiv cântecul Hymne et Ode à la 
Francophonie. De asemenea, unii dintre ei și-au 
prezentat desenele realizate de ei înșiși. 

Elevi de la clasele VI-VIII au participat 
cu poezii în limba franceză la concursul Les 
meilleures créations des élèves (18 martie 2016, 
Timișoara), doi dintre ei câștigând premii, 
Andreea Moisuc, de la clasa a VI-a, Prix pour la 
créativité, pentru poezia sa, Une journée libre, 
respectiv Roxana Balintescu, clasa a  VIII-a, Prix 
pour l’innovation, pentru poezia Le printemps. 
În cadrul aceluiași concurs, zece elevi au trimis 
desene pe tema Francofoniei, cele selectate 
urmând să fie publicate într-o culegere, înainte 
de sfârșitul anului școlar.

Prof. Adina BĂCIlĂ

Preot paroh Adrian Dumitru AVRAM

Într-o zi caldă de 
primăvară, ne 

oprim la Coșteiu pentru a 
ne întâlni cu părintele Adri-
an Dumitru Avram, care ne 
va împărtăși o parte din sfa-
turile sale, mai ales că ne 
aflăm în postul Paștelui, cel 
mai lung și mai aspru dintre 
toate cele patru posturi din 

an.
Aţi avut în această perioadă o activitate extrem 

de bogată, v-aș ruga să ne spuneți despre ce a fost 
vorba.

4Fiind postul Paștilor, încercăm să revigo-
răm viața creștinilor prin activități desfășurate 
la biserică. De mai mulți ani, obișnuim să facem 
săptamâna duhovnicească, la alegere, anul aces-
ta am ales săptamâna 21-27 martie.

În fiecare seară, am făcut slujba de Vecernie, 
apoi a venit preotul invitat și am făcut niște ru-
găciuni pentru sănătatea credincioșilor, pentru 
iertarea păcatelor și de mulțumire lui Dumne-
zeu. Invitați au fost părintele Eugen Ciutacu de 
la Costei, preoții Petru Pereș și Bujor Neamțu, 
părintele Lazăr Moise de la Ghizela și părintele 
pensionar Constantin Cocioga, părintele proto-
pop de la Lugoj, Cerbu Ianoș, dar și fii ai satului, 
preotul de la Criciova, Claudiu Subescu, și Ioan 
Florin Avram, fiul meu, care este preot la Visad. 
Credincioșii au fost în număr mare la slujbă, la 
acea seara duhovnicească am rămas impresi-
onat de numărul lor. Am încheiat săptămâna 
duhovhicească cu slujba Sfântului Maslu, care a 
avut loc în 27 martie la ora 17:00.

Au fost invitați șapte fii ai satului, toti preoți. 

Părintele Vasile Bica, Dorin Jurj de la Traian Vuia, 
părintele Ioan Jurj de la Becicherecu Mic, Cris-
tian Păiș de la Sacoșu Turcesc, părintele de la 
protopopiatul Timișoara, Florin Avram, Claudiu 
Subescu și părintele Eugen Ciutac de la Coștei. 
Pe lângă preoți, am avut ca invitați autoritățile 
locale, cărora le datorăm mulțumiri pentru spri-
jinul acordat. 

La inițiativa Mitropolitului Banatului, 
am început demersul pentru un proiect de 
reparație a acoperișului bisericii. Cu sprijinul 
Înaltpreasfințitului și a domnului deputat Stra-
ja, am reușit să primim la Secretariatul de stat 
pentru culte suma de 25.000 de lei, pe lângă 
acești bani am mai primit de la Consiliul Local, 
prin domnul primar Petru Carebia, am mai primit 
15.000 de lei. Am înțeles că mai sunt repartizați 
de la Consiliul Județean Timiș, prin Mitropolie, 
cu bunăvoința preasfințitului Ioan, pentru paro-
hia noastră încă 15.000 de lei. 

Aş dori să vă întreb părinte, domnul primar s-a 
implicat în acest proiect?

4Da, s-a implicat la această acțiune, a fost 
alături de noi, putem enumera mai multe lucrări 
facute la biserică, prin bunăvoința domnului pri-
mar și a Consiliului local de la Coșteiu, de când își 
are mandatul.

Este un om apropiat de biserică?
4Da, vine și cântă în strană, chiar una din 

cele șapte le-a spus domnul primar la taina Sfân-
tului Maslu.

Aţi precizat ce s-a făcut până acum, în aceste 
zile, cum pregătiți sărbătorile pascale?

4În primul rând prin rugăciune, post, 
prin meditație și încercăm să transmitem și 
credincioșilor aceste gânduri de apropiere de 

Dumnezeu și de Sfânta biserică.
Aveți receptivitate din partea tinerilor?
4Da, sunt destul de mulți copii care vin la 

Sfânta Împărtășanie, chiar am doi copii din pa-
rohie de la mine, unul de la Lugoj este băiatul 
domnului comisar Marius Rus. Fiul acestuia, în 
vârstă 10 ani, preferă să vină de la școală la bi-
serică. Este prezent la toate liturghiile și face lu-
cruri precum tăiatul anafurei, dă cu clopoțelul, 
cădelnița, încălzește apa pentru un anumit 
moment din liturghie. Mai este un băiat, tot 
de vârsta lui, Andrei Amihălăchioaie, care vine 
la biserică. Sunt destul de mulți copii care vin 
să se împărtășească. În fiecare duminică se 
împărtășesc. Şi tinerii vin, chiar ne putem mândri 
cu ei. Avem o fată din sat, Miruna Damian, care 
este studentă la Chambridge în anul I,  și a cântat 
Sfânta liturghie de la cap la coadă.

Ce le transmiteți credincioșilor cu ocazia Săr-
bătorilor Pascale?

4Le doresc credincioșilor și consătenilor un 
post binecuvântat și să ceară ajutorul lui Dumne-
zeu pentru împlinirea acestui gând. Sărbătorile 
să le petreacă cu pace, cu bucurie, să nu uite că 
mai presus de toate este Hristos și să-L caute pe 
Hristos și Sfânta împărtăsanie, și pe urmă celela-
te lucruri pământești. În Scriptură este un cuvânt 
interesant spus de Mântuitor „Dați Cezarului ce 
este al Cezarului, dar dați și lui Dumnezeu ce 
este a lui Dumnezeu”. Pe lângă masa Sfintelor 
Paști, pe care o pregătim, să nu uităm că bucuria 
cea mai mare este în Împărăția lui Dumnezeu.

Iisus le va dărui bucurii și pace, ca să petreacă 
cât mai fericiți aceste sărbători.

Le doresc credincioºilor ºi consãtenilor un post binecuvântat!

Interviu realizat de 
roxana DODOC

Activităţi la Şcoala 
generală din Coşteiu

La Şcoala generală din Coşteiu, în luna mar-
tie s-au desfășurat două concursuri: unul la 

Biologie, coordonat de doamna profesoară Cosmina 
Ripan, iar celălalt la Limba Franceză, coordonat de 
doamna Adina Băcilă. Două eleve au luat premii 
pentru creație și o altă elevă a obținut 85 de puncte, 
ne spune doamna Lenuţa Predeştean, directoarea 
şcolii. 

S-a realizat şi o deplasare în Lugoj, la Biblio-
teca municipală. 

În luna aprilie se va organiza Școala Altfel, care 
va consta în diferite activități ce vor stimula crea-
tivitatea și abilitățiile copiilor.

S-a realizat şi un parteneriat cu Asociația „Ti-
neri Prețioși”, în urma căruia copii vor  vizita fer-
ma, vor servi o masă caldă și vor desfășura tot fe-
lul de activități. Apoi, un grup de copii vor merge 
la Timișoara pentru a viziona un film. Totodată,  
polițiștii din comună se vor întâlni cu şcolarii, 
cărora le vor prezenta mai multe aspecte despre 
siguranță, violență și trafic de persoane.

Sunt multe materiale primite de la Inspecto-
ratul pentru Situaţii de Urgenţă Banat și se dorește 
proiectarea de filmulețe la copiii din clasele V-VI-
II, despre cum să reacţioneze în caz de incendiu.

Şi pe partea de activități sportive - fotbal și tenis 
de masă - se organizează concursuri. Echipa de 
fotbal a fost la Campionatul de fotbal din Balinț. 

roxana DODOC
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Pagină realizată de Nicoleta STOICA

Ion MICURESCU - primarul comunei Bata 

Ca în fiecare lună, ne 
îndreptăm paşii şi 

spre comuna Bata, depla-
sându-ne la Primărie pentru 
a afla ce planuri mai are edi-
lul de aici, Ion Micurescu.

Spuneți-ne, domnule pri-
mar, care sunt obiectivele 
administrației locale pentru 
anul 2016 și cum v-ați propus 
să continuați proiectele de an-

vergură pe care le-ați demarat deja pentru comună?
4Întotdeauna, când stabilim obiectivele, 

ne gândim la sumele pe care le colectăm. Din 
aceste sume, prioritizăm ceea ce putem face. 
Cofinanțare pe proiectele de la Ministerul Dez-
voltării - PNDL, și aici suntem cuprinși în program 
pentru acest an cu reabilitarea școlii din Bata cu 
clasele I-IV și grădinița din comună. Valoarea 
este, în bani vechi, cinci miliarde. Din bugetul 
propriu susținem reabilitarea școlii din Țela cu 
clasele I-IV și grădinița din aceeași localitate, 
unde dorim să anvelopăm pe exterior, să schim-
băm tot acoperișul și rămânem pe etapa a II-a pe 
fonduri PNDL, pentru a reabilita și interiorul, iar 
școala să fie autorizată. 

Şcoala din Bata cu clasele V-VIII a fost reabili-
tată anul trecut și pot spune că am ridicat stan-
dardul pentru copiii din satul meu. Aceasta este 
și una din prioritățile mele, să ridicăm standar-
dul de viață al sătenilor și în special al copiilor 
satului. Tot în acest an avem cuprins în lista de 
investiții un proiect de amenajare a unei struc-
turi pietonale în centrul civic, dinspre partea pri-
măriei spre biserică, pe partea dreaptă. La Bata 

este o situație mai aparte, pentru că avem o ca-
rieră de piatră care produce două milioane de 
tone de materiale asfaltice pe zi, care iau acum 
drumul culoarelor europene pentru autostrăzi și 
am dori să scoatem din carosabil, în primul rând 
copiii, dar și populația îmbătrânită, pentru a evi-
ta accidentele. Dorim, deci, să realizăm acest ca-
rosabil pe tronsonul care face legătura de la cari-
eră spre satele vecine și spre comună, cu gândul 
de a proteja populația. 

Domnule Micurescu, știm că aveți două fiice 
minunate, una care este doctor în Timișoara, iar 
cealaltă profesoară în Franța. Mulți dintre tinerii 
satului din ziua de astăzi iau drumul „pribegiei”, 
dacă putem spune așa. Ce credeți că i-ar putea 
face să revină acasă?

4Am doi pumni de viață, fetele lui tata, 
fete bune, deștepte. Una dintre ele este medic 
rezident la Spitalul Județean din Timișoara, iar 
cealaltă este titulară în învățământul național 
din Paris. Nu mai vin deocamdată aici... Așa e 
viața... Ca să vină copilul aici, cel care termină 
anumite studii superioare, trebuie să își găseas-
că un loc de muncă pe măsură. Eu sunt de pro-
fesie inginer zootehnist, mie agricultura îmi dă 
o satisfacție nemaipomenită. Pentru mine este 
ceva dumnezeiesc. Să pui sămânța, să răsară, 
să lucrezi pământul care e ca o ființă, ca o viață, 
să simți mireasma pământului, este ceva care 
face parte din mine. Mie chiar îmi place ceea ce 
fac, să merg la pragul hotarului, să văd întinde-
rea pământului satului meu este cea mai mare 
bucurie pentru mine. Suntem țărani adevărați, 
cu dragoste de pământ. Din păcate, guvernele, 
de-a lungul timpului, au făcut de așa natură să 

rupă tinerii de satul românesc. Şi s-a mai întâm-
plat ceva. Mare parte din terenurile României 
sunt controlate de străini. Acum am vrea să îi 
aducem pe cei care munceau la căpșuni în Italia 
sau Spania înapoi în satul românesc, dar asta e 
deja dificil. Ce le oferim? 

Fiind un iubitor al gliei, un fiu al satului, cum 
singur vă descrieți, cum vedeți exploatarea pă-
mântului la nivel industrial și cum credeți că ar 
putea fi ajutați micii producători pentru a reuși 
să-și vândă produsele pe o piață sufocată de im-
porturi?

4Se spune la Uniunea Europeană să folosim 
practici prietenoase cu mediul. Să facem înverzi-
rea, să respectăm pământul și mediul înconjură-
tor. De la APIA vin bani în plus, dacă respectăm 
aceste norme. Puțină lume știe că pentru un ki-
logram de grâu e nevoie între 280 și 400 de litri 
de apă. Lumea spune „da, dar avem apă”. Însă 
doar 3% este apă dulce, restul este apă sărată. 
Dacă luăm amândoi polii și vedem, la nivel glo-
bal, cât rămâne apă dulce, probabil că procentul 
actual va atinge pragul de 1%. Care este nivelul 
Dunării sau al râurilor de la noi? La jumătate sau 
la sfert de nivelul normal. De aceea se spune să 
poluăm cât mai puțin, pentru că specialiștii au 
dovedit că rămâne o constantă ceea ce facem 
acum și dezastrele care apar, și au efecte nemi-
loase asupra agriculturii, cum ar fi seceta. Am 
fost în Caraibe și am văzut acolo cât a crescut 
nivelul la ocean. Sunt lucruri îngrijorătoare.

Tocmai de aceea, cred că agricultura făcută 
cu responsabilitate pentru pământ, pentru me-
diul înconjurător și cu respect pentru om, este 
cea care trebuie să guverneze viitorul.

Agricultura îmi dã o satisfacþie nemaipomenitã, pentru mine este ceva dumnezeiesc!

Şcoala care te face „altfel”
Toate școlile au pregătit deja un program 

pentru iminenta săptămână „Școala 
Altfel”, care a devenit o tradiție în școlile din 
România. Pășind în clasa doamnei educatoare 
Delia Micurescu, te trezești cu sentimentul că 
aici lucrurile se întâmplă în fiecare zi „altfel”. 
Și într-un sens bun. Chiar dacă, din cauza lipsei 
unui număr suficient de elevi pentru a completa 
toate nivelele de studiu, în clasă învață și elevii 
din clasa I, și cei din a II-a și cei din a III-a, 
educatoarea inimoasă reușește să se împartă 
pentru nevoile tuturor, iar acest lucru se observă 
cel mai bine în privirile pline de bucurie ale 
micuților. „Populația școlară este, din păcate, 
foarte redusă, dar încercăm să ne pliem pe 
nevoile fiecăruia, chiar dacă nu este o provocare 
deloc ușoară. Încercăm să facem lucruri cât mai 
frumoase. Spre exemplu, anul acesta vom avea 
o tabără de ilustrație de carte, în colaborare cu 
cea organizată de Biblioteca Județeană, condusă 

de domnul Florin Didilescu. În fiecare vară se 
organizează acest eveniment care este un prilej 
excelent pentru elevii noștri de a-și dezvolta 
noi aptitudini. De asemenea, pregătim, alături 
de elevi de liceu un spectacol de teatru - Visul 
unei nopți de vară la Bata - în care vor fi puse în 
scenă diverse peisaje și personaje”, a spus Delia 
Micurescu. 

Activitățile „altfel”, care i-ar face invidioși 
chiar și pe unii dintre elevii din școlile marilor 
orașe din vestul țării, nu se opresc aici, iar micuții 
vor avea ocazia în acest an să participe la o serie 
de activități culinare și vor putea să aleagă ei 
înșiși povești care urmează să fie puse în operă de 
studenți. Panourile pictate urmează a fi montate 
pe un zid al unui imobil care dă în curtea școlii, 
creând astfel un spațiu de inspirație artistică. Cum 
Paștele este foarte aproape, elevii doamnei Delia 
Micurescu urmează să își dea concursul pentru a 
încondeia cele mai frumoase ouă. 

60 de ani de căsnicie!

ªase decenii de când și-au unit 
destinele. Atât au aniversat Gheorghe 

și Maria Zarie, doi locuitori ai comunei 
Bata, luna trecută. Primarul Ion Micurescu 
i-a felicitat personal pe fericiţii soţi şi le-a 
înmânat o diplomă de excelență pentru a 
marca evenimentul. Tot cu această ocazie, 
soţii Zarie au primit în dar un tort aniversar 
și un coș cu flori din partea administraţiei 
locale. Reprezentanţii primăriei au precizat 
că au făcut publică frumoasa aniversare 
pentru a reaminti tuturor că astfel de căsnicii 
durabile există!
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„Popor din Banat, trezeşte-te!" - Sever Bocu <

 oaia 
de Lipova

Creaţii de primăvară, 
la Clubul Copiilor lipova

La fel ca în fiecare primăvară, şi în acest 
an s-a adus ceva nou în peisajul creaţiilor 

realizate de copiii din cadrul Cercului Atelierul 
Fanteziei de la Clubul Copiilor Lipova. Ediţia VI- 
a a atelierului creativ „Ce pot face patru, şase sau 
opt mâini dibace”, organizat în cadrul Cercului, a 
fost coordonată de profesoara Camelia Iordache şi 
a reunit copii şi mămici pentru a munci împreună 
la cele mai frumoase creaţii artistice. Atelierul 
din acest an a reuşit să adune 21 de echipaje, 
care au avut de realizat biluţe multicolore din 
diverse materiale, fiind folosite ca recuzită bile 
din polistiren, hârtie colorată, panglică, ace cu 
bumbulie colorată şi alte elemente decorative 
foarte colorate şi diversificate. La finalul 
prezentării, participanţii au primit diplome pentru 
implicare, participare, creativitate şi originalitate, 
evenimentul fiind încheiat cu activităţi distractive, 
multe fotografii, dar mai ales multe zâmbete pe 
chipul fiecărui participant. „Doresc să mulțumesc 
Primăriei Lipova şi Comitetului de părinţi al 
Cercului Atelierul Fanteziei pentru tot ajutorul, 
implicarea și sprijinul acordat în organizarea 
acestei frumoase activități!”, a transmis doamna 
Camelia Iordache.

Concursul Interjudeţean de Judo 
- Ediţia II

În 26 martie, la Sala de sport de la 
Faleză din oraşul Lipova a avut loc cea 

de-a doua ediţie a Concursului Interjudeţean 
de Judo „Cupa Lipovei”, competiţie sportivă 
destinată copiilor care practică acest sport. 
Competiţia din acest an a reunit reprezentanţii 
a 11 cluburi din judeţul Arad, cât şi din 
judeţele Timiş şi Bihor, în total fiind prezenţi 
peste 170 de copii. Pe lângă meciurile dedicate 
sportivilor mai mari, născuţi în anii 2001, 
2002, 2003, 2004, în cadrul competiţiei au mai 
fost organizate şi meciuri de acomodare pentru micuţii  judoka născuţi în anii 2007 - 2010, toţi 
fiind premiaţi la final cu medalii şi diplome pentru activitatea lor, curajul şi ambiţia dovedite în 
ciuda vârstei fragede. Organizatorii competiţiei, prof. Papp Iosif – coordonator al secţiei Judo din 
cadrul Clubului Copiilor Lipova şi Clubului Sportiv „Şoimii Lipova”, şi organizatorul competiţiei 
„Cupa Lipovei la Judo”, şi prof. Tusa Zoltan – Director Clubul Copiilor Lipova, au mulţumit 
Primăriei Oraşului Lipova, Consiliului Local Lipova şi CS Şoimii Lipova, pentru sprijinul acordat.

Voluntarii lipovani în „Marşul pentru viaţă 2016” 
În 26 martie, a avut loc o nouă ediţie a 

evenimentului naţional „Marşul pentru 
Viaţă – Pentru viață, pentru femeie, pentru 
familie”. Marşul a fost susţinut şi în Lipova, 
unde voluntarii oraşului s-au alăturat celorlalţi 
din ţară care au manifestat împotriva avorturilor. 
Sub coordonarea doamnei Monica Urs, 
voluntarii, tineri de la Centrul de Voluntariat 
Lipova, Asociația Misionară Creștină Betleem 
și Biserica Evanghelia Deplină, alături de 

tineri şi elevi din oraş, au confecționat un 
banner pe care au scris mesaje care susțin și 
promovează viața –  „Stop avortului, viața are 
prioritate”. „Prin ceea ce suntem, prin ceea 
ce facem, reușim să dăm culoare vieții și să 
o facem mai frumoasă. Atitudinea contează! 
Mulțumim celor care s-au implicat și au susținut 
această manifestare!”, a spus Monica Urs – 
coordonatoare şi reprezentantă a Centrului de 
Voluntariat – Filiala Lipova.

Pagină realizată de Diana MIHAI

Olimpiada naţională la cros, la lipova

Lipova a dat startul şi în acest an la 
etapa judeţeană la cros, organizată în 

cadrul Olimpiadei Naţionale a Sportului Şcolar 
(ONSŞ). Cea de-a IV–a ediţie a avut loc în 18 
martie, la stadionul Clubului Sportiv „Şoimii” 
Lipova. Au participat 136 de elevi din 21 de 
şcoli gimnaziale şi licee din judeţul Arad. 
S-au remarcat, la gimnaziu, Ana Bodnar din 
Bârzava - locul I, locul II - Naomi Tănasă din 
Săvârşin, iar pe locul III - Ionela Petrean, tot 
din Săvârşin. La băieţi, locul I a fost obţinut 
de Darius Rus, din Bata, locul II, Andrei Haloş 
din Şimand, iar locul III - Patrik Mandea din 

Bârzava. La liceu, locul I a fost obţinut de 
Carina Toth şi locul II, de Oana Ţucudean, 

ambele de la Liceul Economic Arad. Pe locul 
III s-a clasat Adriana Raica din Săvârşin. La 
băieţii de liceu, s-au remarcat: locul I - Valentin 
Văsălaş - Liceul Alimentar Arad, locul II - Sami 
Petrean – Săvârşin şi locul III, Radu Marica de 
la Liceul Alimentar Arad. Sportivii clasaţi pe 
primul loc al fiecărei categorii vor reprezenta 
judeţul Arad la faza naţională a ONSŞ. Sportivii 
care s-au clasat pe locurile I – III, au primit 
medalii, diplome şi premii în bani, acestea 
din urmă fiind asigurate de Primăria Oraşului 
Lipova.

Ecaterina Andronescu, în vizită la lipova

Finalul lunii martie a adus evenimente şi vizite 
importante pentru oraşul Lipova şi locuitorii 

săi, dar mai ales pentru dezvoltarea şi valorificarea 
potenţialului în domeniul educaţiei. Un prim pas a 
fost realizat prin organizarea dezbaterii naţionale pe 
teme educaţionale, care a avut loc în 26 martie la 
Lipova, în Sala de Şedinţe din cadrul Primăriei, unde 
a fost prezentă doamna senator Ecaterina Andronescu 
– Preşedintele Comisiei pentru Învăţământ, Ştiinţă, 
Tineret şi Sport din Senatul României, ca răspuns la 

invitaţia reprezentanţilor învăţământului din judeţul Arad. În deschiderea întâlnirii, a luat cuvântul 
primarul oraşului Lipova – Iosif Mircea Jichici, fiind încântat de o prezenţă atât de mare şi un real 
interes pentru discutarea problemelor din învăţământ. Odată ce a luat cuvântul, Ecaterina Andronescu 
a transmis cele mai bune gânduri tuturor celor prezenţi şi i-a asigurat de cele mai bune intenţii şi 
deschidere către rezolvarea problemelor care există la nivel de învăţământ local, atât în ceea ce 
priveşte oraşul Lipova, cât şi celelalte localităţi ai căror reprezentanţi au fost prezenţi în sală.
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„Aici, în Dobrogea, n-am răsărit pe nepregătite" - Nicolae Iorga <

 oaia 
de Crucea

De mai bine de şase ani, o investiţie de am-
ploare, începută de Compania Naţională 

de Autostrăzi şi Drumuri Naţionale (CNADNR) 
şi abandonată la scurt timp, face viaţa un chin 
pentru mii de oameni din comuna Crucea şi din 
localităţile aferente, Stupina şi Gălbiori. Fără tro-
tuare, cu şanţuri şi gropi pe marginea drumului, 
copiii merg spre şcoli făcând slalom printre ma-
şinile care tranzitează în viteză Drumul European 
60, iar la fiecare ploaie mai însemnată cantitativ, 
multe gospodării sunt inundate. Problema a înce-
put în 2010, când CNADNR a demarat un amplu 
proces de reabilitare a Drumului European 60, de 
la Constanţa la Hârşova, constând în refacerea 
carosabilului, a rigolelor de scurgere şi a pode-
ţelor de acces în curţile oamenilor. S-au apucat 
de treabă pe raza comunei Crucea, au decopertat 
asfaltul, au spart trotuarele pentru a face rigole 
şi podeţe, însă lucrările s-au oprit în februarie 

2011. Primarul Gheorghe Frigioi spune că este 
exasperat de această problemă care trenează de 
ani de zile şi face apel la CNADNR să resolve 
situaţia. „De atunci au retras toate utilajele, toţi 
muncitorii şi au lăsat în urmă dezastru. Am tri-
mis notificări peste notificări şi degeaba. Cea mai 

mare problemă este că trotuarele au fost distru-
se de ei, iar Primăria nu le poate reface până ce 
CNADNR nu termină lucrarea. Altfel, riscăm să 
băgăm o grămadă de bani în reabilitarea trotuare-

lor, pentru ca apoi să vină să le distrugă din nou, 
când vor face rigolele, podeţele. Ne îngrijorea-
ză că se creează o situaţie periculoasă, copiii nu 
au pe unde să circule în siguranţă în drum spre 
şcoală sau grădiniţă. Lăsăm la o parte disconfor-
tul produs de noroaie, de aspectul total inestetic, 
foarte mult ne îngrijorează siguranţa oamenilor. 
În plus, la fiecare ploaie, apa se scurge în gos-
podăriile oamenilor. Am avut case inundate, mai 
ales în satul Stupina”, explică primarul Gheor-
ghe Frigioi. Edilul spune că primăria a trimis ne-
numărate adrese factorilor implicaţi, dar nu s-a 
făcut nimic, deşi Compania Naţională de Dru-
muri anunţa că în perioada aprilie-decembrie 
2015 investiţia va fi finalizată. Însă, până acum, 
nu s-a mişcat nici măcar o piatră. „Aşteptăm ca 
CNADNR să termine lucrarea pentru a putea 
reface şi noi trotuarele. Avem proiectul aprobat, 
banii alocaţi, dar nu putem face nimic. Sunt în 
total 12 km de trotuare pe raza a trei localităţi”, 
a mai precizat primarul comunei Crucea.

Ada MAxIM

Primăria Crucea cere CNADNr finalizarea lucrărilor pe D.E. 60, 
care tranzitează comuna

În atenţia 
cetăţenilor!

Pr i m ă r i a 

Comunei 

C r u c e a  v ă 

i n f o r m e a z ă  c ă 

A u t o r i t a t e a 

Electorală Permanentă (AEP) demarează 

campania de recrutare a operatorilor de 

calculator ai secţiilor de votare, în baza 

normelor metodologice privind funcţionarea 

Sistemului informatic de monitorizare a 

prezenţei la vot şi de prevenire a votului 

ilegal, selecţia şi desemnarea operatorilor de 

calculator ai birourilor electorale ale secţiilor 

de votare, aprobate prin Hotărârea AEP nr. 

9 din 28.10.2015 (publicată în Monitorul 

Oficial al României, Partea I, nr. 812 din data 

de 2 noiembrie 2015). Documentul poate fi 

consultat pe site-ul AEP la adresa de web: 

http://www.roaep.ro/legislatie/legislatie-

electorala/alegeri-locale, şi la secretariatul 

primăriei din strada Şoseaua Constanţei, nr. 

45, Crucea, judeţul Constanţa.

Centrul local de Informare Turistică din Crucea, 
la start

Localitatea constănţeană Crucea n-a 
fost inclusă într-un circuit turistic, însă 

frumuseţile naturale din zonă au fost remarcate, 
de-a lungul timpului, de către cei care aleg 
ca traseu drumul vechi de la Bucureşti spre 
Constanţa. Totuşi, există obiective turistice de care 
ştiu foarte puţini, iar administraţia locală a decis 
să valorifice acest aspect. La inițiativa primarului 
Gheorghe Frigioi s-a creionat un proiect care 
vizează promovarea cetăţilor romane din zonă, 
rezervaţia naturală din imediata apropiere a 
localităţii, iar pentru cei care sunt interesaţi de 
valorile creştine, popularizarea bisericilor şi a mănăstirilor din zona de centru a judeţului. După 
multe luni de lucru, timp în care au fost puse la punct toate detaliile, în luna martie au fost aprobate 
prin proiect de hotărâre de Consiliu local înfiinţarea Centrului Local de Informare Turistică din 
Crucea şi Regulamentul de organizare şi funcţionare al acestuia.

Având în vedere expunerea de motive a primarului Gheorghe Frigioi, referatul compartimentului 
de specialitate cu privire la înfiinţarea Centrului Local de InformareTuristică; prevederile contractului 
de finanţare neramburasabilă „Centrul local de informare turistică în comuna Crucea şi proximităţi; 
Dezvoltare şi marketing turistic”, prin PNDR Măsura 313; prevederile art.20 alin.1, lit.d) şi e) 
din Legea nr. 273/2006 privind finanţele publice locale cu modificările şi completările ulterioare; 
prevederile Ordinului nr.1906/2008 privind aprobarea Normelor metodologice privind acreditarea 
centrelor naţionale de informare şi promovare turistică; avizul de legalitate dat de secretarul comunei; 
în temeiul art.36 alin.2, lit. a) şi d), alin.3,, lit. a) şi alin.9, ale art. 45 alin.2 din Legea administraţiei 
publice locale nr.215/2001, cu modificările şi completările ulterioare, se aprobă înfiinţarea Centrului 
Local de Informare Turistică cu sediul în Crucea şi Regulamentul de organizare şi funcţionare a 
Centrului Local de Informare Turistică, iar Compartimentul post-implementare proiecte finanţate 
din fonduri externe se reorganizează prin transformarea în două compartimente distincte: Centrul 
Local de Informare Turistică şi Centrala electrică eoliană – Centrală electrică de biogas”, se arată 
în hotărârea de Consiliul Local de la începutul lunii martie. Potrivit primarului Gheorghe Frigioi, 
prin acest proiect nu comuna Crucea este direct vizată, ci zona pe care o descrie ca fiind de interes 
general, în drumul spre litoral nefiind niciun punct de informare turistică. „Aş aminti că în zonă sunt 
cetăţile de la Marea Neagră, cetăţile romane din zonă – Capidava, Carsium –, aşa că proiectul nu 
este doar pentru comuna Crucea. Cât despre localitatea noastră, cei interesaţi să vină în zonă este 
important să ştie că şi la Crucea au ce să viziteze. Avem o rezervaţie naturală foarte frumoasă, unde 
vin specialiştii din domeniu anual, în excursii de cercetare, dar şi o mănăstire, Crucea”, a explicat 
primarul Gheorghe Frigioi.

Diana MIHAI Diana MIHAI
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 oaia 
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Veterinarul vă informează...

Având în vedere că perioada ieșirii anima-
lelor la pășunat se apropie, voi încerca să  

abordez o afecţiune care  este încadrată în ca-
tegoria bolilor  interne, și care se numește  me-
teorism sau timpanism acut gazos sau spumos. 
Adică ceea ce ştim în termen arhaic că animalul 
se umflă după ce a consumat leguminoase (tri-
foi, lucernă) sau chiar graminee, mai ales îna-
inte ca acestea să fi ajuns la maturitate. Pentru 
că este o speță medicală care se produce des și 
uneori afectează mai multe animale, mai ales 
ovine, dar nu numai, voi încerca să ating câteva 
aspecte care să vă facă pe dumneavoastră,  fer-
mierii, să rezolvați această problemă eficient și, 
dacă se poate, fără pierderi. Fiecare  îngrijitor 
care păşunează o cireadă sau turmă trebuie să 
posede un trocar (ac mai gros  cu care se punc-

ţionează animalul), un antifermentescibil (ulei 
mineral sau vegetal, apă  de var stins, zeamă de 
varză) și trebuie să aibă un minim de cunoștințe 
în ceea ce privește folosirea acestora. Dacă ani-
malul a păscut furaje gazogene, acesta va înce-

pe să se baloneze, iar dacă nu veți interveni va 
ajunge în sincopă cardio-respiratorie. Ca  ur-
mare, va  trebui trocarizat în flancul stâng, la 
un lat de palmă mai jos de coloana vertebrală 
și la un lat de palmă în spatele ultimei coaste, 
de acest lucru depinzând salvarea animalului. 
Când pe ac vedeți că apare un lichid spumos, 
trebuie să administrați pe gură doi – trei litri 
de ulei, apă de var, zeamă de varză, iar partea 
stângă acoperiți-o cu o pătură udă. Nu ezitați să 
puncționați animalul, chiar dacă aveți rețineri,  
nu puteți greși dacă o faceți doar pe partea stân-
gă, iar locul poate fi mijlocul porţiunii balona-
te. Până să ajungă personalul veterinar calificat, 
puteți salva multe vieți cu  condiția ca fiecare 
sat să posede trocar, o persoană mai pricepută și 
mai familiarizată cu fenomenul, căci atât timp 
cât vor păşuna animalele vor exista și accidente 
de acest fel.

Dr. Vasile VIŞĂOAN

Kroz ponoc nemu
Kroz ponoć nemu i gusto granje
vidi se zvezda tiho treptanje,
čuje se srca silno kucanje; -
o, lakše samo kroz gusto granje!

Tu blizu potok daljinu para,
tu se na cveću cveće odmara,

tu mene čeka ašikovanje; -
o, lakše samo kroz gusto granje!

Pašću, umreću, duša mi gore,
rastopiće me do bele zore,
k’o grudu snega vrelo sunčanje; -
o, lakše, lakše kroz gusto granje!

Đura JAkšIć

,

Gabriel ILAŞ - primarul comunei Cenei

Frumoasă e pusta 
Banatului. Acum 

mulți ani, Vasile Todi, colegul 
meu întemeietor de jurnale, 
pe atunci locale, azi interre-
gionale, m-a adus pentru în-
tâia dată, în munca noastră 
de extindere gazetărească, 
în comuna Cenei. Ceneiul de 
azi are o altă înfățișare. Dacă 
atunci m-a frapat cenușiul, 

azi mă încântă dinamica vieții și a aspectului său 
optimist. Pe domnul primar Gabriel Ilaş îl întâl-
nesc în biroul său de lucru. Din pricina progra-
mului său încărcat, deschid culoarul interviului, 
poftindu-l partener la dialog.

Domnule primar, un uriaș metalic m-a surprins 
azi cu silueta lui impunătoare. De când a apărut în 
Cenei?

4Vă referiți la buldoexcavatorul primăriei. 
În primăvara anului 2010, prin alocarea de fon-
duri din partea C.J. Timiș, s-a putut achiziționa 
acest buldoexcavator, marca Komatsu, nou, uti-
laj a cărui necesitate este indiscutabilă și de ale 
cărui servicii au beneficiat atât cetățenii, cât și 
administrația locală.

Știți, orice drum al unui dascăl, fie el și într-o 
activitate jurnalistică, sau cu atât mai mult,  trebu-
ie să treacă pe la o intituție de învățământ. Înainte 
de întâlnirea cu dumneavoastră, am poposit pentru 

câteva minute la Grădinița PN Cenei și am rămas 
plăcut surprinsă de ceea ce am văzut. Adică ordine, 
disciplină, amabilitate, totul într-un sediu impecabil 
întreținut. Cum reușiți, domnule primar?

4Domnișoară Ana-Maria, nu este numai me-
ritul meu, este și rezultatul personalului care se 
află acolo. Grădinița de care ați amintit a fost o 
clădire supusă unui amplu proces de reabilitare. 
Acolo am schimbat întreaga tâmplărie, veche 
fiind, înlocuind totul cu termopan PVC, am ame-
najat în ambele aripi ale clădirii grupuri sanitare, 
am înlocuit parchetul, gresia, faianța, finalizând 
cu tencuieli și zugrăveli interioare și exterioare.

Nu ați amintit și faptul că acest cuib de educație 
beneficiază și de o modernă centrală termică.

4Da, nu vreau să pară a laudă de sine, dar 
trăiesc convins că părinții tuturor copiilor care 
beneficiază de aceste condiții decente pot să 
constate că interesul primăriei din perioada ma-
datului meu față de problemele învățământului 
a fost unul real.

Aceeași grijă pentru igenă o remarcă oamenii și 
în primăria comunei Cenei.

4Dacă vă referiți la grupul sanitar al primări-
ei... Ei bine, trebuie să știți că au fost și cetățeni 
care au dezaprobat această investiție. 

Domnule primar, nimeni de pe acest pământ, 
trăind între oameni, muncind pentru ei, nu poate 
mulțumi pe toată lumea.

4Sunt convins, dar să știți că, în timp, chiar și 

cei care ne-au mai criticat s-au convins de utilita-
tea multora din realizările noastre și acest lucru 
sincer mă bucură.

Am văzut, nu demult, la o manifestare artistică, 
tineri ai Ceneiului înveșmântați în spledide costume 
populare.

4Da, acest aspect ține de procuparea mea 
pentru activitatea culturală a vieții, o activitate 
pentru care am alocat foduri de la bugetul local 
în vederea achiziționării de costume populare, 
necesare formațiilor de dansuri formate din 
elevi ai comunei noastre.

Sunt costume etnice, ca să spun astfel?
4Da, pe lângă cele românești, am cumpărat 

și costume ale minorității sârbești și ungurești, 
minorități extrem de importante pentru trecu-
tul, prezentul și viitorul comunei.

Domnule primar, ne aflăm în apropierea celei 
mai mari sărbători creștine, cum doriți să încheiem 
acest dialog al nostru?

4Paștele este cea mai veche și mai impor-
tantă sărbătoare a creștinătății, sărbătoarea 
care aduce oamenilor Învierea lui Iisus Cristos, 
singura minune care se arată tuturor, credincioși 
ori necredincioși, după spusele părintelui Arse-
nie Boca. Ei bine, cu acest prilej, doresc tuturor 
locuitorilor comunei Cenei pace în suflete și bi-
necuvântare în case.

Doresc tuturor locuitorilor comunei Cenei pace în suflete ºi binecuvântare în case!

Dialog consemnat de 
prof. dr. Ana-Maria COTOŞPAN

Transparenţă decizională la 
administraţia Cenei

Consiliul Local al comunei Cenei, judeţul Timiş, a votat o hotărâre cu 
privire la prelungirea valabilităţii Planului Urbanistic General al co-

munei Cenei. În data de 28 ianuarie, s-a hotărât prelungirea termenului de 
valabilitate a P.U.G., până a data aprobării noii documentaţii de urbanism, dar 
nu mai târziu de 30 decembrie 2018.

Consiliul Local Cenei a mai adoptat o hotărâre cu privire la aprobarea 
reţelei unităţilor de învăţământ pentru anul şcolar 2016 – 2017 de pe raza 
comunei, fiind aprobate Şcoala Gimnazială Cenei, Şcoala primară Bobda, 
Grădiniţa cu program normal Cenei şi Grădiniţa cu program normal Bobda.

Tot printr-o hotărâre a Consiliului local Cenei a fost aprobat bugetul de 
venituri şi cheltuieli al comunei pe anul 2016, cu un total de 2.631.820 lei 
cheltuieli pentru activitatea bugetară.
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Tradiţii şi obiceiuri în Săptămâna mare

Sărbătoarea Paștelui aduce, pe lângă 
bucurii, liniște, lumină și tradiții, și 

superstiții care sporesc frumusețea acestei 
sărbători.

Ultima săptămână din Postul Mare este 
cunoscută și sub numele de Săptămâna 
Mare, Săptămâna Patimilor, și în partea de 
nord a țării – Săptămâna Neagră.

La sate, în Săptămâna Mare curățenia 
în gospodării și case, vopsirea pomilor și 
a pietrelor cu var alb, aerisirea hainelor și 
a așternuturilor, desfundarea și curățarea 
grădinilor reprezintă o modalitate de a ura 
bun venit primăverii.

Bătrânii spun că în Săptămâna Patimilor cerurile sunt închise, 
însă se redeschid în noaptea de Inviere pentru cei cu inima curată. 
Din strămoși a rămas și superstiția că sufletele celor care mor în 
Sâmbăta mare oscilează între Rai și Iad, între lumea viilor și lumea 
morților.

În unele sate se crede că nu este bine să dormi în Joia Mare,  pentru 
că vei fi leneș tot anul. Mai mult decât atât, se spune că femeile care 
ațipesc în Joia Mare vor fi pedepsite de Joimărița – „justițiară” din 
folclorul românesc, care pedepsește trândăvia. În anumite zone s-a 
păstrat chiar și o tradiție hazlie conform căreia o femeie măritată și 
foarte harnică se îmbracă în Joimărița și controlează gospodăriile 
și podurile locuințelor în căutarea câlților. Dacă nu găseşte casele 
ordonate și curate, Joimărița are dreptul de a da peste mâini tinerelor 
leneșe, care au preferat să stea și să nu muncească.

Transparenţă administrativă

Consiliul Local al oraşului Făget, întrunit în şediţă ordinară, 
hotărăşte:

Art.1. Se stabilesc impozitele şi taxele locale pentru anul 2016, după 
cum urmează:

(a) Nivelurile stabilite în sume fixe sunt prevăzute în Tabloul cuprinzând 
impozitele şi taxele locale pentru anul 2016, constituind Anexa nr. I, care 
face parte integrantă din prezenta hotărâre.

(b) Cota prevăzută la art. 457 alin.(1) din Legea 227/2015 Codul fiscal 
(impozit pentru clădirile rezidenţiale şi clădirile anexă, în cazul persoanelor 
fizice) se stabileşte la 0,1%;

(c) Cota prevăzută la art. 458 alin (1) din Legea 227/2015, privind 
Codul fiscal (impozit pentru clădirile nerezidenţiale în cazul persoanelor 
fizice), se stabileşte la 0,2%;

(d) Cota prevăzută la art. 458 alin (3) din Legea nr. 227/2015, privind 
Codul fiscal (impozit pentru clădirile nerezidenţiale în cazul persoanelor 
fizice, utilizate pentru activităţi din domeniul agricol), se stabileşte la 
0,4%;

(e) Cota prevăzută la art. 458 alin (4) din Legea 227/2015 privind Codul 
fiscal (impozit pentru clădirile nerezidenţiale în care valoarea clădirii nu 
poate fi calculată conform prevederilor art. 458 alin (1) în cazul persoanelor 

fizice), se stabileşte la 2% asupra valorii impozabile determinate, conform 
art. 457;

(f) Cota prevăzută la art. 460, alin (1) din Legea nr. 227/2015, privind 
Codul fiscal (impozit/taxă pentru clădirile rezidenţiale în cazul persoanelor 
juridice), se stabileşte la 0,1%; 

(g) Cota   prevăzută la art. 460, alin (2) din Legea nr. 227/2015, 
privind Codul fiscal (impozit/taxă pentru clădirile nerezidenţiale în cazul 
persoanelor juridice), se stabileşte la 1,1%;

În aceeaşi situaţie se regăsesc şi contribuabilii care au dobândit clădiri 
şi construcţii, după data de 01.01.2013.

Pentru a beneficia de cota prevăzută la art. 460 alin. (1), contribuabilii 
vor depune la Biroul serviciului economic al Primăriei oraşului Făget o 
cerere în acest sens, însoţită de documentele justificative ale reevaluarii 
efectuate, cu excepţia persoanelor juridice care,  în anul 2015, au beneficiat 
de cota de impozitare de 1,1%, iar clădirile şi construcţiile deţinute în 
proprietate sunt reevaluate sau dobandite după 01.01.2013.

Pentru a beneficia de cota prevăzută la art. 460 alin. (1), se consideră 
reevaluate clădirile şi construcţiile speciale, numai în situaţia în care s-a 
efectuat reevaluarea tuturor activelor existente de natura clădirilor, cu 
excepţia celor dobândite după 01.01.2015.

Hotărâre privind stabilirea impozitelor şi taxelor locale pentru anul 2016

Prof. Dumitru TOMONI

Primăvară purtătoa-
re de vise aurite, cu 

năluciri de inimă adoles-
centină. La Făget, anotim-
pul mângâie cu asemenea 
tandrețe timpul, încât tre-
cerea lui devine blajină și 
frumoasă. Face parte din 
legendă. Într-o astfel de zi 
stăm de vorbă cu domnul 
Dumitru Tomoni, dascăl, 

scriitor, istoric și om al cetății. Multe generații 
de tineri, trecând pe sub castanii înfloriți ca foști 
elevi ai săi, îi șoptesc numele cu respect și dra-
goste. Iată de ce, orice dialog cu domnia sa pre-
supune emoție și încântare deopotrivă.

Domnule profesor, vă mulțumesc pentru ama-
bilitatea cu care ați acceptat să ne „conversăm” 
în această capitală a castanilor din Țara Bana-
tului, Făget, pentru cititorii jurnalului interregi-
onal „Banatul”. Ce ați mai scris în vremea de 

când nu ne-am văzut?
4Cercetarea istoriei Banatului, în general, 

și a zonei Făgetului, în special, este drogul pe 
care îl administrez cu voluptate aproape zilnic. 
Este o pasiune, o împlinire și posibilitatea de 
a fugi uneori din cotidian și a spera în vremuri 
mai bune. Mărturie sunt cele peste 20 de cărți 
de autor sau în colaborare, și cele peste 200 
de studii și articole de istorie, cultură și civiliza-
ție bănățeană publicate de-a lungul anilor.

Banatul a devenit un jurnal interregional, în 
paginile sale sunt găzduite localități din Dobro-
gea, din Banat ori Ardeal. Cum apreciați aceas-
tă extensie gazetărească?

4Extinderea revistei dincolo de granițele 
Banatului este mai mult decât benefică atât 
pentru cei care trudesc la redactarea ei, cât și 
pentru cititorii care beneficiază de informații 
utile și exemple de bună practică. Cei mai 
câștigați sunt cititorii pentru că, prin interme-
diul revistei, pot cunoaște inițiative de toată 

lauda, performanțe ce trebuie să fie mediati-
zate, spații geografice diverse, datini și tradiții 
ce dau măsura unității și diversității spațiului 
românesc.

Făgetul în acești ultimi ani si-a schimbat vi-
zibil înfățișarea? Acest  pas civilizator a fost de-
terminat de implicarea directă a domnului pri-
mar Marcel Avram?

4 Alegerea domnului profesor Marcel 
Avram în funcția de primar a fost un moment 
de inspirație pentru făgețeni. Orașul cu nume 
de arbore falnic și-a schimbat rapid înfățișa-
rea. Este meritul primarului pentru că a dat 
tonul, a echipei de consilieri pentru că i-a vo-
tat proiectul, dar și a făgețenilor pentru că au 
înțeles sensul schimbării, i-au susținut progra-
mul și l-au reales în 2012 pentru a putea conti-
nua obiectivele propuse la începutul primului 
mandat.

Alegerea domnului profesor Marcel Avram ca primar a fost un moment inspirat pentru fãgeþeni!

Dialog consemnat de 
roxana DODOC

Preot romulus FrANCESCu
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Petru ROMAN - primarul oraşului Deta
Am reuºit sã aducem investiþii importante ºi sã creãm locuri de muncã la Deta!

Sunt ani de când l-am 
întâlnit pentru pri-

ma dată pe domnul primar 
Petru Roman şi m-am bu-
curat să văd la edilul admi-
nistraţiei oraşului Deta un 
interes crescut de a îmbună-
tăţi condiţiile de trai ale lo-
cuitorilor. Şi este încă mult 
de lucru, spune edilul. Dom-

nule primar, se apropie şi alegerile locale. Având 
în vedere mandatele câştigate până acum, putem 
spune că vă bucuraţi de încrederea cetăţenilor. 
Care este realizarea de care vă bucuraţi cel mai 
mult, din toţi anii de când staţi la cârma urbei?

4De când sunt primar la Deta, am făcut 
eforturi să aduc acest oraș în fruntea clasa-
mentului cu orașe în care se trăiește bine. Nu a 
fost ușor deloc, dar cred că ne-am apropiat de 
această țintă. Au fost vremuri în care locurile de 
muncă au fost o problemă în toată țara. Noi am 
depășit de mult această situație și astăzi putem 
spune că fabricile din Deta angajează oameni 
din satele din zonă și chiar din Caraș-Severin. 
Nu a fost ușor să atragem investiții, pentru că, 
pe lângă forța de muncă, investitorii au nevoie 
de infrastructură. Acum, Deta are o centură de 
ocolire a orașului, importante căi de acces, dru-
muri, apă, canal, gaz. Cu o infrastructură decen-
tă, spun decentă pentru că mai avem de lucru 
în această zonă, am reușit să aducem investiții 
importante, să le menținem pe cele vechi și să 
creăm locuri de muncă. Am ridicat blocuri ANL, 
ne-am ocupat de cazurile sociale din oraș, care 

sunt tot mai puține. Un alt proiect important din 
oraș a fost spitalul, unde am reușit să reparăm 
clădirea și acum căutăm bani pentru aparatură 
performantă. Nu am uitat nici școlile și grădini-
țele, care figurează în fiecare an pe lista noastră 
de priorități. Evident, am trecut la etapa urmă-
toare, și am făcut investiții în spațiile de recre-
ere. Avem un parc minunat la Deta, unde am 
refăcut fostul cinematograf și l-am transformat 
într-o sală multifuncțională, am refăcut terenul 
de sport, locul de joacă, pistele de bicicletă, iar 
exemplele pot continua. Toate acestea înseam-
nă bani. Nu pot spune ca am fost vreodată prin-
tre favoriții autorităților județene sau naționale. 
De câte ori s-au împărțit banii la Timișoara sau 
București, noi am fost pe ultimele locuri, indife-
rent de partidul care s-a aflat la putere. Cu toate 
acestea, ne-am descurcat. Am găsit soluții alter-
native din fonduri europene și transfrontaliere 
cu parteneri din Serbia și Ungaria.

Lăsând la o parte latura profesională şi munca 
administrativă, domnule Petru Roman, o întreba-
re pe care o adresez omului şi nu primarului ora-
şului este ce vă mâhneşte cel mai mult când vine 
vorba de oameni?

4Nu pot să spun că mă mâhnește ceva. Si-
gur că am și dezamăgirile mele și poate printre 
cele mai mari se numără cei care trădează și nu 
se țin de cuvânt. Eu sunt un om de cuvânt. Ce 
spun și fac. Nu îmi place să promit și să nu mă țin 
de promisiune, și de aceea aștept și de la cei din 
jurul meu același lucru. Înțeleg că unii mai pot 
greși, dar nu pot înțelege greșeala care se repe-
tă. Un alt motiv de mâhnire pentru mine este 

limita impusă de funcția pe care o dețin, atunci 
când văd că oamenii din comunitatea mea au 
probleme. Mă gândesc acum la situația încurca-
tă a taxelor și impozitelor din acest an. La 1 ianu-
arie 2016 a intrat în vigoare celebrul Cod Fiscal, 
prin care guvernul Ponta se lăuda că TVA-ul va 
scădea de la 24% la 20 %. Acest Cod Fiscal a fost 
votat anul trecut de tot Parlamentul, dar iată că 
acum, când este pus în aplicare, constatăm că el 
lovește direct în cetățenii cu venituri modeste. 
Programul și formula de calcul prin care se apli-
că noul Cod Fiscal modifică substanțial calculele 
și oamenii au constatat că au de plătit mai mult 
decât anul trecut, lucru care produce nemulțu-
miri.

Privind şi la lucrurile frumoase, relaxante din 
comunitate, aţi fost mereu un susţinător al vieţii 
culturale din Deta. Cum se mai implică primarul 
Petru Roman acum în aceste activităţi?

4În fiecare an alocăm de la bugetul local 
sume importante pentru cultură. Avem ansam-
bluri folclorice și asociații care de la an la an 
funcționează mai bine. Organizăm Zilele Ora-
șului, rugi, festivaluri și alte momente culturale, 
care atrag tot mai mulți spectatori. În urmă cu 
un an și jumătate am reușit să amenajăm și un 
frumos Centru Cultural, unde se organizează 
multe acțiuni culturale. Prin intermediul jurnalu-
lui dumneavoastră, vreau să mulțumesc încă o 
dată Forumului German din Deta pentru gestul 
minunat de a dona administrației locale clădi-
rea în care funcționează acum Casa de Cultură 
a orașului Deta.

Pagină realizată de Diana MIHAI

Impozitele mărite, rezultatul aplicării noului Codului Fiscal 
Chiar dacă Primăria Deta nu a mărit 

impozitele pe case și terenuri, au apărut 
totuși o serie de modificări de calcul după 
intrarea în vigoare a noului Cod Fiscal. „De la 1 
ianuarie 2016, a intrat în vigoare Codul Fiscal, 
şi, constatăm că el lovește direct în cetățenii cu 
venituri modeste. Oamenii au de plătit mult mai 
mulți bani ca anul trecut, lucru care produce 
nemulțumiri”, spun reprezentanţii Primăriei 
Deta. Potrivit acestora, două modificări sunt 
esențiale în noul act normativ. În primul rând, 
dacă până în acest an nu s-a plătit impozit pe 
terenul de sub clădiri și anexe, de la 1 ianuarie 
2016, acest teren va fi taxat la preț de curți – 
construcții. În această situație se află și cetățenii 

care locuiesc la blocuri. În al doilea rând, legea 
spune că taxele și impozitele se vor calcula în 
funcție de declarația dată pe propria răspundere 

la registrul agricol. De fapt, modul de calcul nu 
ține cont de realitatea din teren. „Atunci când 
Consiliul Local Deta a votat taxele și impozitele 
pe anul 2016 nu a luat în calcul acest fapt, 
considerând că este neconstituțional să impui o 
suprafață de 400 de metri pătrați la preț de curți-
construcții, când de fapt ea este folosită ca și 
grădină. Primarii localităților din județul Timiș 
au depus memorii la parlamentari și la Guvern 
în speranța că acest prevederi vor fi corectate. 
Acesta a fost și motivul pentru care, la Deta, s-a 
întârziat încasarea taxelor și impozitelor pană la 
finalul lunii ianuarie, cu speranța că Guvernul va 
modifica procedura de taxare. Din păcate, acest 
lucru nu s-a întâmplat”.

Model nou de extras CF

La Biroul taxe şi impozite încă există foarte mulţi 
cetăţeni care au la dosar cărţi funciare vechi, 

anunţă administraţia locală. Din anul 2010, acestea s-au 
convertit, drept pentru care reprezentanţii Primăriei Deta 
fac apel la rugăm locuitorii oraşului şi ai satului Opatiţa 
ca, atunci când se vor prezenta la Registrul Agricol 
pentru completarea declaraţiei pe propria răspundere, 
să aducă şi un extras de carte funciară în modelul nou. 
“Solicităm aceasta pentru o întocmire corectă a dosarului 
de impunere şi a declaraţiei pe propria răspundere. Ştim 
că aceasta înseamnă timp, muncă şi costuri în plus, dar 
vă rugăm să fiţi înţelegători tocmai pentru o corectă 
calculare a taxelor şi impozitelor dumneavoastră”, 
precizează reprezentanţii primăriei.

Transparenţă decizională

Consiliul Local Deta a aprobat un proiect de hotărâre privind aderarea oraşului la teritoriul  LEADER, 
constituit prin Grupul de Acţiune Locală  „Asociaţia Timiş Torontal Bârzava”. Dezbaterea publică a avut 

loc în 21 martie, orele 14, în sala de şedinţe a Primăriei Deta. Mai exact, s-a aprobat aderarea unităţii administrativ-
teritorială Oraşul Deta prin Consiliul Local, la teritoriul Leader, în contextul reglementărilor PNDR 2014 – 2010, 
ale Regulamentelor U.E. nr. 1305/2013 şi nr. 1306/2013 – ce se va constitui în (Grupul de Acţiune Locală) Asoiaţia 
Timiş Toronta Bârzava. Administraţia  Deta îşi asumă angajamentul că nu va adera la un alt parteneriat LEADER ce 
va implementa o strategie de dezvoltare locală cu finanţare prin PNDR 2014 – 2020. Se mandatează primarul Petru 
Roman să reprezinte Consiliul Local şi oraşul Deta în relaţia cu Asociaţia Timiş Torontal Bârzava, iar Asociaţia este 
mandatată să depună şi să reprezinte acordul de parteneriat aferent măsurii 19.2 în relaţia cu AFIR, AM PNDR şi 
orice alte instituţii abilitate. În expunerea de motive, domnul primar Petru Roman precizează că este necesar acest 
parteneriat în vederea asigurării coerenţei strategice, al omogenităţii teritoriului şi al parteneriatului public privat, 
în vederea implementării programului LEADER, şi constituirea unui nou instrument de dezvoltare rurală pentru 
promovarea de jos în sus a iniţiativelor şi activităţilor de dezvoltare de către comunităţile locale având ca punct de 
plecare nevoile identificate la nivel local.
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DNA nu a descoperit ilegalităţi la Primăria lugoj

Domnul  F ranc i sc  Bo ldea , 
primarul municipiului Lugoj, 

are întemeiate motive de bucurie! 
Direcția Națională Anticorupție a 
anunțat că a clasat dosarul deschis 
în urma unui denunț pentru abuz în 
serviciu, care a vizat mai multe lucrări 
de investiții din municipiu. Ancheta 
procurorilor DNA în acest dosar a 
demarat anul trecut, la începutul lunii 

martie, când a fost realizată și o percheziție la sediul Primăriei Lugoj, 
ocazie cu care anchetatorii au ridicat cinci saci cu documente, iar primarul 
Francisc Boldea și mai mulți angajați au fost audiați. Primarul Francisc 
Boldea s-a arătat încântat de decizia procurorilor DNA și a anunțat că, 
încă de a doua zi după ce documentele au fost restituite primăriei, a făcut 
demersuri pentru a se relua lucrările la aceste obiective de investiții.

„Nu pot decât să constat seriozitatea şi corectitudinea cu care organele 
de stat au procedat la analizarea situaţiei de la noi. Am primit toate 
documentele înapoi şi proiectele vor continua. Asta înseamnă că lucrările 
care au fost efectuate s-au făcut legal”, a declarat domnul primar Francisc 
Boldea.

Ada MAxIM

Doi gimnaşti lugojeni, la 
Internaţionalul din Germania

Secţia de gimnastică a Clubului Spor-
tiv Şcolar Lugoj a avut doi sportivi 

în echipa României care a evoluat la un turneu 
internaţional de mare nivel, organizat la Berlin, 
în perioada 8 -10 aprilie. Gimnaştii Rafael Szabo 
(foto stânga), de 16 ani, și Alexandru Bănicioiu 
(dreapta), de 17 ani, componenţi ai lotului naţional 
masculin de juniori, cantonat la Bistriţa-Năsăud. 
Ambii au fost descoperiţi şi formaţi la Lugoj şi 
au în palmares peste o sută de medalii naţionale şi 
internaţionale fiecare, la care se adaugă mai multe 
titluri de campioni naţionali. „Suntem mândri că 
din echipa ţării noastre de patru gimnaşti, doi sunt 
lugojeni. Ei au început gimnastica de la cinci ani. 
Competiţia la care au participat este considerată o 
cupă mondială, la acest nivel de vârstă”,  a spus 
profesorul Adrian Meleancă, cel care i-a desco-
perit şi antrenat pe cei doi.

Alina SIMION

Mândria lugojenilor – Patricia Ghemeş

Cercetătoarea Patricia Ghemeş (Manea) a par-
ticipat la Colocviul Centrului de Studii Me-

dievale al Universităţii din Bucureşti, cu tema „Între 
alb şi negru: culorile în simbolistica medievală”. În 
perioada 15 - 16 aprilie, Patricia Ghemeş, doctorand 
al Facultăţii de Istorie a Universităţii din Bucureşti, 
a prezentat lucrarea „Din lumea elitelor bănăţene. 
Simbolistica blazoanelor nobililor Athanaszievics” 
legată de blazoanele unei importante familii nobil-
iare din Lugoj, care şi-a asociat numele de Palatul 
Bejan, clădire reprezentativă a oraşului nostru. 
„Studierea artei heraldicii din principatul autonom al Transilvaniei şi Banat în perioada stăpânirii habs-
burgice, prea puţin dezvoltată la noi în ţară, a fost şi va rămâne o provocare deschisă pentru cercetarea 
istorică. În cazul blazoanelor, metalele şi culorile (smalţurile) trec prin aceeaşi probă a timpului, ajutorul 
dat cercetării istorice şi interpretării heraldice fiind asigurat de terminologia specifică în descrierea ar-
morialelor. Provocarea lansată de timp istoricului rămâne să fie constituită din înţelegerea simbolisticii 
smalţurilor şi figurilor heraldice, interpretate corect în contextul evoluţiei însemnelor heraldice”, explică 
Patricia Ghemeş în preambulul lucrării sale.avea drept consecinţă, de asemenea, facilitarea accesului pe 
drumul naţional a autoturismelor care ies de pe strada lăturalnică.

Alina SIMION

Ne-am interesat pentru dumneavoastră

Kaufland a început lucrările pentru construcţia unui supermarket la Lugoj. Kaufland România a 
demarat primele lucrări pe strada Timişoarei, unde doreşte să-şi dezvolte al doilea supermar-

ket. Investiţia se întinde pe aproximativ 20.000 de metri pătraţi. „Am început să demolăm construcţiile 
din perimetrul achiziţionat de Kaufland. Când totul va fi gata, va începe construcţia”, a declarat unul 
dintre reprezentanţii firmei dezvoltatoare, care se ocupă de amenajarea perimetrului. Lucrările de 
amenajare vor începe în acest an. Potrivit ultimelor date, Kaufland va angaja în primă fază cel puţin 
o sută de persoane.

Se caută voluntari pentru copiii instituţionalizaţi

Echipa „Ajungem Mari” îi invită pe lugojeni 
să ofere copiiilor din centrele de plasament 

susținere, încurajare și suport voluntar. Proiectul 
asociației constă în diverse programe educaționale 
prin care, preț de două ore pe săptămână, să îi ajute 
pe micuții instituționalizați să depășească traume 
născute din abandon, abuzuri și trecut nesigur. Per-
soanele interesate nu trebuie să aibă experiență în 
predare ori calificări în domeniu, Singura cerință, pe 
lângă vârsta de 15 ani împlinită, constă în dorința 
de a aduce sprijin și o rază de speranță copiilor 
defavorizați, atât la nivel educațional, cât și personal. 
Pentru înscrierea în program, doritorii trebuie să trimită un formular la  www.ajungemmari.ro , care să 
conțină idei despre ce activități ar dori să facă, ce înseamnă pentru ei conceptul de voluntariat, să trimită 
un CV, iar la final potențialii voluntari trebuie să participe la un training de opt ore cu reprezentanți ai 
echipei din Timișoara, pentru selecţie. „În esență, căutăm persoane deschise, jucăușe, implicate și dedi-
cate cauzei”, explică Iarina Ștefănescu, director și fondator al programului educațional „Ajungem Mari”, 
din cadrul Asociației Lindenfeld.

un alt cartier lugojean va fi 
conectat la noua reţea de apă

Municipalitatea lugojeană, prin societăţile 
pe care le coordonează, va începe să lu-

creze la transferarea alimentării cu apă pe noua 
reţea a încă unui cartier de  blocuri. De acest 
demers vor beneficia lugojenii din Micro III. În 
prezent cartierele Micro I şi Micro II sunt ali-
mentate parțial de la noul sistem şi se lucrează 
la finalizarea racordului în Micro V. ză Se va 
interveni pe străzile Olari şi Huniade pentru 
conectarea completă a blocurilor din aceste zone 
la magistralele din material PVC. Alimentarea 
cu apă pe sistemul modern construit în muni-
cipiu funcţionează pe aproape întreaga lungime 
finalizată până în prezent. Probleme sunt doar 
pe strada 13 Decembrie, unde muncitorii de la 
Hidroconstrucţia trebuie să remedieze probleme-
le apărute. La ora actuală, lugojenii primesc apă 
atât prin reţeaua nouă, cât şi pe cea veche.

Maria BArTIk Ada MAxIM
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Economia comunei este diversificată, mai 
ales că în ultimii ani au venit mulți inves-

titori străini. Principalele ramuri de activitate sunt 
în sectorul primar (oamenii se ocupă cu agri-
cultura, creșterea animalelor, apicultura, pisci-
cultura), sectorul secundar este alocat activităților 
de tip industrial, iar sectorul terțiar este alcătuit din 
activități aferente serviciilor, comerțului, turismu-
lui, învățământului și medicinei.

În comuna Moșnița Nouă, principala activitate 

este legată de agricultură și creșterea animalelor. 
Pe raza comunei mai funcționează două ferme: 
una agricolă și alta zootehnică: SC Agrotim SA și 
Avicola. Având în vedere restrângerea suprafețelor 
arabile în favoarea activităților economice, dina-
mica economiei agrare a suferit o ușoară scădere. 

În localitate mai există firme care au o activitate 
complexă, multe fiind în domeniul tehnic. Cele 
mai multe spații sunt destinate depozitelor pentru 
materiale de construcții. În satul Urseni există o 
pescărie, iar exploatarea forestieră pe suprafețele 
de foioase din comună se efectuează de către Rom-
silva. Toate aceste societăți oferă servicii, o varie-
tate de locuri de muncă, pentru șoferi, mecanici, 
brutari, morari, sudori, lăcătuși, vânzători, agenți 
economici, operatori, secretari.

În comună există 14 magazine alimentare, trei 
ateliere de reparații auto, trei ateliere de tâmplărie, 
frizerie, două mori, trei brutării.

Sunt puncte sanitare de lucru în satele Moșnița 
Veche și Urseni, există două farmacii: una 
veterinară și alta umană.

Serviciile publice sunt reprezentate de către 
Primărie, Consiliul Local, Poliție, dispensarul 
uman și veterinar. Toate aceste instituții sunt situa-

te în partea centrală a comunei, dar își desfășoară 
activitatea și în celelalte localități.

Impozitul pe venit/locuitor este de 146,81 lei,     
fiind o sumă medie între impozitele percepute pen-
tru alte localități din județul Timiș. Cele mai mari 
impozite se înregistrează în localitățile Dumbrăvița, 
Giarmata, Timișoara, Giroc și Ghiroda.

În privința evoluției numărului de autorizații de 
construire se observă o creștere în perioada 2011-
2015. În 2011 s-au eliberat 310 autorizații, în 2012 
- 474, în 2013 - 532, în 2014 - 608, iar în 2015 – 
753 autorizaţii. 

Starea economică a comunei Moşniţa
roxana DODOC

În comuna Moșnița Nouă s-a observat o 
creștere a populației în ultimii 14 ani. La 

recesământul din anul 2002 se înregistrau 1450 
de locuitori, iar în anul 2016 - 7648 de locuitori, 
fiind repartizați astfel: sat Albina - 355, Moșnița 
Nouă - 3436, Moșnița Veche - 2407, Rudicica - 

62, iar la Urseni sunt 1388 de locuitori.
Conform datelor din anul 2015, în perioada 31 

decembrie - 31 iulie a crescut populaţia în zona 
metropolitană. Pe primul loc se situează Girocul 
cu 643 de locuitori, având un procent de 6,12%, 
pe locul al doilea este Dumbrăvița, cu o creștere 
de 431 de locuitori, în procent de 5,42%, iar pe 
locul trei este Moșnița Nouă, cu o creștere de 280 
de locuitori, în procent de 3,87%. 

Peste cinci ani se va înregistra un număr de 
20.000 de locuitori, preconizează primarul co-
munei Ioan Sorincău. Alte localități din județul 
Timiș care înregistrează o creștere a numărului 
de locuitori sunt Bucovăț, Chevereșu Mare, Ghi-
roda, Dudeștii Noi, Săcălaz, Sânmihaiu Român, 
Parța și Becicherecu Mic.

Migrarea populației către zonele limitrofe ale 
Timișoarei se datorează următoarelor aspecte: 
în primul rând sunt terenuri puse la dispoziție 

de către primărie, se eliberează autorizații de 
construcție, taxele și impozitele sunt mai mici 
decât în oraș, infrastructura tehnico-edilitară și 
rutieră este adecvată și accesibilă, iar mediul este 
mai curat și liniștit decât în orașul Timișoara.

Situaţia populaţiei în Moşniţa Nouă
Maria BArTIk

La Moșnița Nouă suntem întâmpinați 
de către edilul comunei, domnul Ioan 

Sorincău. Domnia sa ne mărturisește că este mult 
de muncă la primărie. Totodată, ne împărtășește 
o parte din realizările sale și ne prezintă planul 
de investiții pentru anul 2016.

Referitor la investiții, primarul ne-a declarat 
că este necesar să investească în primul rând 
în sistemul de alimentare cu apă, canalizare și 
infrastructură, deoarece sunt vitale.

Obiectivele care se află în proces de continua-
re sunt: Sistemul pentru taxe, impozite și regis-
tru agricol la nivelul județului Timiș, extindere 
școală în Moșnița Nouă și Veche, modernizare 
și dotarea căminelor culturale în localitățile 
Moșnița Veche, Urseni și Albina, construire 

sediu așezământ cultural în Moșnița Nouă, ex-
tinderea rețelei de alimentare cu apă în comu-
na Moșnița Nouă, localitatea Moșnița Nouă și 
Moșnița Veche, și realizare stație de pompare, 

de ridicare a presiunii, extinderea rețelei de ca-
nalizare menajeră în localitățile Moșnița Nouă și 
Moșnița Veche, modernizarea străzilor din co-
muna Moșnița Nouă, modernizarea infrastruc-
turii rutiere în comuna Moșnița Nouă, amenaja-
rea drumurilor agricole și reabilitarea drumului 
comunal DC 149.

Obiectivele propuse pentru lista de investiții 
de anul acesta sunt extinderea rețelei de alimen-
tare cu apă în Moșnița Veche, aducțiune apă, 
pentru reţea de distribuţie apă în localitatea Albi-
na, extinderea reţelei alimentare cu apă potabilă 
în Urseni, întocmire documentaţie PUZ (plan 
urbanistic zonal) industrial Moşniţa Veche și 
întocmire DAL I (documentația de autorizare a 
lucrărilor de intervenție) drum Moşniţa Veche-
Ghiroda.

Gânduri bune, investiţii mari!
Maria BArTIk
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Sfatul medicului

Primăvara nu vine 
numai cu bucuria 

trezirii la viaţă a tuturor 
vieţuitoarelor, ci aduce şi 
mici neplăceri, din punct 
de vedere medical.  În 
această perioadă, ne con-
fruntăm cu o serie de afec-

ţiuni destul de frecvente în rândul populaţiei. 

Amintesc aici: 
Laringita acută – se manifestă prin răgu-

şeală, înţepături în gât, tuse seacă, iritativă. 
Tratamentul se face prin repaus vocal, inha-
laţii cu aerosoli, ce cuprind antibiotic şi anti-
inflamatoare gen hidrocortizon, aplicarea de 
comprese calde în zona gâtului. La sugar, la-
ringita se poate complica putând merge până 
la asfixie, de aceea este o urgenţă redutabilă 
şi trebuie tratată cât mai serios.

Sinuzita – este inflamaţia acută a mucoasei 

sinusului. Ca şi simptomatologie avem: cefa-
leea, pierderea mirosului, febră, ameţeală, se-
creţie nazală. Tratamentul se face cu ser efe-
drinat, rinofug, inhalaţii cu alcool mentolat, 
eventual administrare de antibiotic cu spectru 
larg. Dacă acuzele nu cedează la tratament, 
este imperios necesar un control de speciali-
tate, O.R.L.

În speranţa că aceste informaţii v-au fost 
de ajutor, vă doresc tuturor multă sănătate!

Dr. Marius luCA

„Popor din Banat, trezeşte-te!" - Sever Bocu <
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Dumitru PREDESCU - viceprimarul comunei Birchiș

La Birchiş, administra-
ţia locală face eforturi 

să schimbe în bine viaţa locu-
itorilor din comună. Se caută 
soluţii pentru obţinerea de 
subvenţii şi se continuă lucră-
rile de reabilitare ale sediului 
primăriei. Mai multe informa-
ţii aflăm din dialogul purtat 
cu viceprimarul Dumitru Pre-
descu.

Domnule viceprimar, care ar fi cele mai im-
portante proiecte edilitare pe care le veți realiza 
în sprijinul comunității în acest an?

4Avem pentru anul acesta mai multe lu-
crări edilitar gospodărești. Momentan, lucrăm 
la extinderea căminului cultural din Căpâlnaș, 
lucrare pe care trebuie să o finalizăm până la 1 
mai. Cea de-a doua lucrare este reabilitarea se-
diului primăriei, avem alocate și fondurile nece-
sare, proprii și de la Consiliul Județean. Aici, în 
față, avem o parcare de 150 mp, cu intubare de 
șanțuri. O să fie bine pusă la punct. 

În rest, urmează să finalizăm un proiect de 
reabilitare - asfaltare străzi, pe care, din cauza 
timpului nefavorabil, nu l-am încheiat în toam-
nă și va trebui să îl finalizăm acum. Mai avem 
de realizat doar șanțurile și acostamentele. 
Cu mijloace proprii, mai derulăm pietruiri de 
străzi, drumurile din pășune, drumurile agrico-
le. Avem tot felul de utilaje, avem dotare, au-
tobasculantă nouă cumpărată anul trecut, trac-
tor de 110 cp cu care lucrăm pe pășune. Ne-am 
dotat, pentru că nu poți să lucrezi doar prin în-

chiriere, deoarece e foarte scump, iar noi avem 
oamenii noștri, bine pregătiți, care pot utiliza 
foarte bine aceste mijloace. 

Spuneți-ne, vă rugăm, care este principala 
preocupare a locuitorilor comunei Birchiș?

4Agricultura este principala preocupare a 
locuitorilor. Noi avem o suprafață mare. Comu-
na are 10500 ha, din care 5200 păduri, vreo 3600 
terenuri agricole și 1400 ha de pășuni. Agricul-
tura a fost principala preocupare și în perioada 
interbelică, când mergea foarte bine, pentru 
că aveam și populație, și piață de desfacere. 
Şi în perioada CAP-ului agricultura a fost bine 
dezvoltată. Acum este mai greu. Populația este 
îmbătrânită, costurile sunt enorme (sămânță, 
îngrășăminte, lucrări), iar desfacerea e la pă-
mânt. Efectivele de animale au scăzut drastic, 
cu peste 80% față de anii ‘90.

Singurul care, totuși, funcționează este oie-
ritul. Avem un număr foarte mare de oi. Fiind 
pășuni aici, crescătorii de oi din zona Alba și Si-
biu au cumpărat câte o casă în Birchiș și avem 
peste 7000 de oi în localitate, dar și ei se plâng 
foarte mult de desfacere. Am avut o fermă de 
carantină, care a dat însă faliment, cu scandalul 
cu Arabia. Oamenii se descurcă cum pot.

Cum s-au integrat acești oameni veniți din 
Alba și Sibiu în Birchiș?

4Familiile s-au integrat foarte bine. Sunt 
oameni care au dus o viață dură și nu se spe-
rie, au familii mari, lucrează toți. Copiii merg la 
școală, ca să știe să mânuiască un tractor, să 
învețe zootehnie, iar adulții se ocupă de oierit. 

Administrația locală din Birchiș este mereu 

aproape de cetățeni și se apleacă foarte mult 
asupra problemelor acestora. Cum vă implicați 
pentru a-i ajuta?

4Primăria încearcă să ajute. Îi ajutăm pe 
oameni cu pășune. Ei au avut o asociație indi-
viduală, dar, după noua legislație, asociațiile nu 
mai pot beneficia de subvenția pe pășune, doar 
cooperativele. Am avut discuții cu oamenii, iar 
aceștia sunt de acord să intre în cooperativă. 
Acum se fac diligențele necesare pentru a fi 
înființată.  Durează puțin, pentru că trebuie re-
dactat statutul, trebuie sentință judecătoreas-
că. Oamenii trebuie să intre cu efectivele în co-
operativă, iar toate subvențiile vor veni direct 
la acest organism, care va face toate lucrările 
de întreținere, va plăti impozitele, va plăti chi-
ria, dar va putea mai bine negocia desfacerea, 
pentru că nu discută cu fiecare cetățean, ci cu 
conducerea acestuia. Mă bucur că s-a ajuns la o 
înțelegere pentru a primi subvenția.

Deci oamenii au înțeles că uniți pot face lu-
crurile mai bine?

4Da, până la urmă au înțeles. La început au 
fost discuții, au avut niște rețineri, dar s-au mai 
documentat și au înțeles că aceasta este cea 
mai bună soluție. Sper ca lucrurile să meargă 
bine în continuare.

Formați de ani de zile o echipă frumoasă cu 
domnul primar Guțu. Așa este?

4Da, adevărat! Dânsul are cinci mandate, 
eu patru. Apreciez deschiderea dânsului, cola-
borarea, înțelegerea. Orice probleme le discu-
tăm și găsim soluții. 

Primãria Birchiº îi ajutã pe oameni sã aibã o cooperativã pentru a putea primi subvenþii!

Bibliotecă cu peste 300 de volume la şcoala din Birchiş 
La școala din Birchiș 

învață 94 de elevi, iar 
preocupările acestora pentru 
a realiza ceva în viață sunt 
dovedite și de procentul 
mare al celor care au reușit 
anul trecut să intre la liceu: 
95%, iar procentul ar fi fost 
maximal, doar că doi dintre 
elevi au ales să urmeze o 
școală profesională. Succesul 

acesta se datorează atât conducerii instituției de 
învățământ, cadrelor bine pregătite și dăruite 
care lucrează aici, dar și primăriei din comună 
care a sprijinit școala cu tot ce a fost nevoie. 
„Primăria se implică în cea mai mare măsură. În 
fiecare an, când se face bugetul, noi cerem. Ei ne 

sprijină în tot ceea ce facem. Personalul e foarte 
bine pregătit și, din păcate, avem multe posturi 
care nu acoperă o catedră. Acum încercăm 
să titularizăm un coleg la istorie și vedem pe 
parcurs ce se mai poate face, pentru că astea sunt 
condițiile”, spune directorul școlii, Alexandru 
Bohotici. 

Un alt aspect deosebit de important este 
dotarea școlii cu o sală specială de bibliotecă, 
unde elevii vor avea acces la peste 300 de 
volume. Dacă până acum biblioteca și sala de 
calculatoare funcționau într-o singură încăpere, 
de anul acesta fiecare va avea funcționalitatea 
ei, iar elevii se vor putea bucura pe deplin de 
activitățile de care sunt interesați. Cum cine are 
carte are parte, elevii școlii din Birchiș continuă 
tradiția bunelor practici, școala putându-se lăuda 

cu premianți la română și matematică, dar și cu 
rezultate remarcabile pentru creativitate, unii 
dintre ei fiind și printre laureații revistei noastre, 
pentru poeziile și compunerile realizate.

De asemenea, pentru petrecerea timpului liber, 
elevii au la dispoziție un teren de sport modern, 
unde pot practica diverse sporturi. „Fiecare 
școală din comună și satele aparținătoare are 
teren de sport. Avem teren și aici, la Birchiș, dar 
și la Căpâlnaș, unde există un teren iluminat, 
foarte modern, unde copiii se pot recrea”, a mai 
detaliat directorul unității de învățământ. O altă 
acțiune care merită amintită va fi realizată în 
parteneriat cu Ocolul Silvic de la Valea Mare, 
prin care elevii vor planta puieți într-o zonă de 
pădure defrișată, în cadrul săptămânii „Școala 
Altfel”. 

Pagină realizată de Nicoleta STOICA
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OaspeŢi în redacŢia noastră
Pe toată durata dialogului meu cu maes-

trul Tudor Gheorghe, un vers blagian 
îmi reverbera discret între faldurile sufletului: 
„Oprește, Doamne, ceasornicul cu care ne mă-
sori destrămarea!” Într-o conversație cu dân-
sul, încet, încet, te părăsești pe tine și, în locul 
gol, faci loc poeziei! Poate și din acest motiv, 
pe artistul Tudor Gheorghe îl poți regăsi cu 
aceeași bucurie în toate anotimpurile. Actor și 
trubadur cu o popularitate cum puține au fost 
pe pământul românesc, maestrul, cu fiecare 
apariție cântată, pare un personaj de cazanie.

Am amintit mai sus de popularitatea sa 
imensă, totuși, la capătul întâlnirii noastre, am 
regăsit aceeași convingere care m-a încercat la 
finalul tuturor interviurilor realizate de mine 
cu mari artiști: nicio îndeletnicire umană nu e 
mai singuratică decât arta.

Vasile TODI
Aţi fost şi sunteţi, prin atitudine civică, un 

om al cetăţii. Un bun român. Recent, o gazetă 
străină, bulgărească, se întreba ofensator de-
sigur: „Dumnezeule, când ai adunat păcătoşii 
şi penibilii, de ce i-ai lăsat pe români pe pă-
mânt?” Nu vă poftesc să cântăriţi insulta, vă 
rog, doar, să-mi spuneţi ca un credincios aflat 
mereu lângă icoana sufletului românesc, ce ne 
lipseşte nouă, românilor, pentru a ne putem uita, 
fără să roşim, în ochii Maicii Românii?

Eu am crezut totdeauna că pot să fiu mândru 
că sunt român, raportându-mă la două perioade 
istorice care mă fac să cred că putem să redeve-
nim ce-am fost.

Nu vă cer reţeta, dar măcar numiţi perioade-
le pentru a putea decupa cunoaşterea.

Prima perioadă este cea prepaşoptistă, când 
tinerii s-au întors din străinătăţuri, unde şi-au 
făcut studiile pe banii lor, şi au făcut o ţară. Şi a 
doua perioadă este cea interbelică, când a existat 
un suflu spiritual şi nu numai peste România, 
care suflu – din păcate – nu-l mai cred posibil a 
doua oară.

De ce?
Nu ştiu de ce!
Nu mai e Nae Ionescu!
Şi nici cei din jurul lui: Ţuţea, Cioran, Eliade.
Vulcănescu, Comarnescu ...
Dom’le, îţi dai seama? Şi ăştia numai în 

filozofie. Gândeşte-te ce s-a întâmplat în proza 
literară, când şi-au găsit loc şi prieteni la 
Bucureşti, Ionel Teodoreanu, Rebreanu, Camil 
Petrescu, Cezar Petrescu, Zaharia Stancu, aflat 
la începuturile lui, de poezie nu mai vorbesc, 
gândeşte-te numai la Arghezi şi Barbu, Vinea, 
Blaga...

Beniuc.
Beniuc, dar, câţi erau, ce perioadă a fost...
O perioadă în care grăuntele de nisip rede-

venea stâncă.
Da, şi dacă nu ar fi fost acei 50 de ani de 

agresiune rusă – ca să spun aşa, că n-a fost co-
munism.

Nu?
Nu, a fost cu totul altceva, a fost un barba-

rism social. Ei, fără anii aceia, noi am fi avut un 
alt drum. Perioada aceea ne-a dat înapoi enorm. 
Şi de revenit ne revenim foarte greu.

Multe divorţuri în lumea artiştilor, maestre! 
O fi căsătoria războiul în care dormi în pat cu 
duşmanul?

Divorţurile, cele de azi, ţin de lumea manele-
lor. Cu fotoreporteri la tribunal ş.a.m.d. Ăştia nu 
sunt artişti. Artiştii adevăraţi au o viaţă adevă-
rată. Adevărată şi discretă! Ai auzit vreodată de 
problemele lui Ştefan Iordache ori ale lui Beli-
gan, pentru mine căsătoria a fost şi este un spri-
jin extraordinar; pentru că eu am avut norocul 
să am o soţie care a înţeles „nebunia” artistului 
şi care mi-a fost şi cenzor adevărat, mi-a fost şi 
sprijin când am fost debusolat, m-a şi încurajat, 
m-a şi certat, şi cred că e nevoie în viaţa artistu-
lui de un sprijin pe care căsătoria ţi-l poate da.

Sabin  Bălaşa primea pe un „portret” 

120.000 lei, şi asta nu pentru că ar fi reuşit să 
o conştientizeze pe Elena Ceauşescu că „artele 
e scumpe, tovarăşa”, ci pentru că aşa se plătea 
atunci. Cum sunt „artele” astăzi, maestre Tudor 
Gheorghe?

Nu mai sunt. De o lungă vreme sunt în ve-
getare. Locul artei a fost luat de interese strict 
materiale. Lumea nu mai are vreme să aştepte să 
vadă valoarea. În planul muzicii, unde mă pri-
cep – cât de cât –, sunt întrebat dacă las după 
mine urmaşi. Eu aş lăsa cu mare drag, dar toţi 
vor repede, ori eu le tot spun că 40 de ani am tot 
aşteptat să vin în Timişoara şi sala „Capitol” să 
fie plină de fiecare dată. Asta nu se face într-un 
an, doi. Arta se face în timp, tocmai pentru că ea 
nu se poate degrada în timp. Arta rămâne.

Ca o perenă linişte cognitivă.
Exact.
Umblaţi mult prin lume, vocaţia tolănirii, a 

revărsării odihnitoare în scaun, ca la noi, la ro-
mâni, aţi mai întâlnit-o undeva?

Da.
Da?
Da. Du-te în Antalia şi vezi că „voluptatea 

tolănirii” nu e a noastră, ea ne-a fost adusă.
E bizantină.
Sigur că da. Ţăranul român nu se tolănea. Nu 

avea timp. El se întindea pe o rogojină, pe „tare” 
şi stătea foarte puţin. Ei, nouă ne-a venit ...

Domnule Tudor Gheorghe, iconarii ruşi pri-
vesc realitatea cu ochii deschişi. Poate şi din 
acest motiv icoanele lor sunt atât de dramatice. 
Artistul Tudor Gheorghe cum priveşte lumea?

Asemeni iconarilor pe care i-ai amintit. Cu 
ochii deschişi. Din acest motiv, spectacolele 
mele ...

Au o undă de tragism.
Da, şi asta indiferent de ce temă abordez.
Maestre, trăim cu viaţa pe muchie de cuţit?
Şi n-am făcut nimic. Ştii cum am fost noi în 

anii ăştia?
Cum?
Sunt doi cai la o căruţă şi bat pasul pe loc, 

sunt furioşi, năduşesc şi duc căruţa doi paşi.
Dar se agită ca şi cum ar trage propria is-

torie.
Exact, şi în acest timp, ei sunt depăşiţi de un 

catâr care trece pe alături încet şi sigur.
Dar vizitiu avem?!
Din păcate, nu prea avem. Nu avem vizitiu. 

Am întrebat odată un ţăran deştept, transilvan, 
ce părere are de clasa politică din România, şi el 
mi-a răspuns sec şi dumnezeieşte: „Laptele bun 
face smântână grasă”.

Ce face băiatul dumneavostră, maestre?
Băiatul nu are capacitatea de a reproduce 

muzical frumuseţea versului.
Ceea ce tatăl său face.
Da, în schimb i-a dat bunul Dumnezeu capa-

citatea de a vedea ce cântă tatăl său.
Frumos aţi spus. El vede ce cântă un om!
Da, şi de acolo el se exprimă prin grafica 

pe care o face afişelor mele, discurilor mele 
ş.a.m.d. Încolo, familia mea a mai fost şi aceea a 
colegilor din teatru, la care am ţinut şi în mijlo-
cul căreia m-am simţit foarte bine, prietenii mei 
din lumea literară. Eu am avut onoarea, bucuria, 
şansa să fiu contemporan cu o pleiadă de mari 
poeţi. Am fost prieten cu Nichita Stănescu, am 
fost prieten cu Marin Sorescu, am fost cu Ioan 

Alexandru prieten, cu Grigore Vieru prieten, cu 
Romulus Vulpescu, cu Adrian Păunescu, cu Ana 
Blandiana, adică eu am avut şansa ...

Să fiţi prieten, cum spunea Valery, cu poeţi 
care fac versuri pentru că sunt poeţi şi nu cu 
poeţi care sunt poeţi pentru că fac versuri.

Exact. Altminteri, eu am fost întrebat de ce 
nu cânt poezia de azi, care se scrie.

Care poezie?
Asta întreb şi eu.
Şi ce le-aţi răspuns?
Le-am spus că, pentru mine, poezia română 

se încheie la Adrian Păunescu. Şi asta pentru că,  
din toţi cei de azi, el este singurul viu. Eu am 
simţit ritmul interior al poeziei lor. Eu am fost 
contemporan cu frământările lor, cu petrecerile 
lor. Acum avem nevoie ca un tânăr menestrel să 
reprezinte ritmul interior al poeziei care se scrie 
astăzi. Şi să fie sănătos!

Menestrel?
Da, pentru că nimeni nu a ştiut ce muzică fac, 

mi s-a spus menestrel. Asta după primul specta-
col care se chema „Menestrel la curţile dorului”. 
Şi am rămas „menestrel”. Un menestrel bătrân.

„Vine o vârstă, vine o veste, vine o vreme, 
vine o vamă”. Vă temeţi de vârstă, de veştile ei, 
ori de vama sa?

Nu, nu mă tem deloc. Am mers pe un drum 
firesc. Mai mult decât atât, dacă acum mor, nu 
regret nimic, pentru că tot ce am făcut, am făcut 
cu bucuria şi cu credinţa că trebuie făcut bine 
şi frumos. Am trăit viaţa la cele mai înalte cote, 
m-am distrat când a fost cazul, am meditat când 
am putut, am văzut toată lumea şi mai am pro-
iecte de împlinit. Am un spectacol despre care 
cred că e necesar să-l fac acum. Un spectacol de 
cântece naţionale.

Aţi cântat singur, aţi cântat cu copii, aţi cân-
tat cu tarafuri, aţi cântat cu orchestre simfonice, 
aţi cântat cu popi, cu cine nu aţi cântat?

Cu Fanfara reprezentativă a Armatei! Ori în 
spectacolul pe care l-am amintit voi cânta şi 
cu fanfara. E nevoie, mai ales acum când ni se 
spune din partea Uniunii Europene că trebuie 
... Nu! Uniunea Europeană trebuie construită 
prin redeşteptarea sentimentului naţional, pe 
care mulţi ni l-au făcut zob!

Unitate în diversitate!
Categoric.
Sârbii ne pot fi model în acest sens?
Absolut. Mie îmi place să cred că am ceva 

sânge sârbesc în mine.
Aromân nu?
Nu, dar de sârb am!
Cine se teme de bătrâneţe?
Oamenii fără perspectivă. Uite colegi de-ai 

mei, actori care au ieşit de pe scenă în pensie, 
sunt terminaţi psihic. Ori eu am de făcut încă 
multe lucruri...

La cine vă întoarceţi în amintire cu floarea 
recunoştinţei?

Uite că nu m-am gândit la asta! Poate numai 
la Dumnezeu, pentru că nimeni nu m-a ajutat.

Nimeni?
Nimeni. Singur am făcut tot ce am făcut. 

Doar Dumnezeu care mi-a dat tărie şi încre-
dere.

Nu vreţi să căutăm împreună un dascăl?
Ba da, profesoara mea, Eugenia Popovici  

care mi-a spus o vorbă pe care nu am uitat-
o nici azi: „Să înveţi să te bucuri de lucrurile 
mici. A fost o mare profesoară şi o genială ac-
triţă. A, să nu uit, ar trebui să mai mulţumesc 
tuturor lăutarilor pe care i-am cunoscut.

TUdOr GHeOrGHe


